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 رهبر انقلاب اسلامی در پیامی به مناسبت روز ارتش جمهوری اسلامی و نیروی زمینی تاکید کردند: ارتش در صحنه و آماده انجام مأموریت است آمادگی ها را تا سر 
حد نیاز افزایش دهید.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری ، فرمانده معظم کل قوا به مناسبت سالروز ارتش جمهوری اسلامی و حماسه آفرینی های 

نیروی زمینی، پیامی صادر کردند. متن پیام حضرت آیت الله خامنه ای به این شرح است:
امیر سرلشکر سیّد عبدالرحیم موسوی  فرمانده محترم کل ارتش جمهوری اسلامی ایران

 ســلام مــن را بــه همه ی کارکنــان عزیز ارتش و خانواده های محترمشــان برســانید. امــروز ارتش در صحنــه و آماده  انجام مأموریت اســت. ایــن آمادگی ها 
را همچنان تا سر حد نیاز افزایش بدهید و نقش آفرینی کنید.

www.sobh-eqtesad.ir

رهبر انقلاب در پیامی به مناست روز ارتش؛

 آمادگی ها را تا سرحد نیاز افزایش دهید
info@sobh-eqtesad.ir

 بحران جدید قراردادهای صنعت برق 
با جهش نرخ دستمزد

  افزایش نرخ حقوق و دســتمزد برای سال 1400 اگرچه اقدامی موثر 
و الزامی برای تامین حداقل رفاه برای اعضای جامعه آن هم در شرایط 
نابســامان اقتصاد کشور است اما شکل پیاده سازی آن و جریان یافتن 
هزینه های ناشــی از این افزایش در لایه های میانی اقتصاد کشور که 
عمدتا شامل کسب و کارهای بخش خصوصی در بخش های مختلف 
صنعتی، بازرگانی و خدماتی اســت، بحران جدیدی برای فعالان این 
حوزه به دنبال دارد.البته بدون تردید همه کارفرمایان به عنوان بخشی 
از جامعه، در این مســاله متفق القول هســتند که کارکنان و کارگران 
در شــرایط اقتصاد متورم و راکد کنونی کشــور، مستحق این میزان 
افزایش حقوق و دستمزد هستند اما ســوال اینجاست که اعمال این 
ضریب افزایش در صنایع زیرساختی که بر پایه قراردادهای بلند یا میان 
مدت فعالیت کرده و در شــرایط حاضر هم با مشــکلات جدی اعم از 
قراردادهای متوقف و انباشت مطالباتشان بواسطه قراردادهای یکطرفه 
با دولت مواجهند، چگونه قابل تامین و جبران اســت.عرضه کنندگان 
کالا و خدمات مصرفی می توانند در کوتاه مدت درصد منطقی افزایش 
نرخ حقوق و دســتمزد را در قیمت تمام شــده کالا و خدمات عرضه 
شده به مشتریانشان محاسبه و پیش بینی کنند، اما مشکل اینجاست 
که عمده صنایع احداث از جمله صنعت برق به دلیل قراردادهایی که 
عمدتا یک تا پنج ساله منعقد می شوند و امکان تعدیل منطقی و واقعی 
قیمت های آنها به دلیل نبود قراردادهای هوشمند، عادلانه و منعطف 
وجود ندارد، ابزار و راهکاری برای جبران هزینه های ناشــی از افزایش 
جهش وار حقوق پرسنل از مسیر رشد درآمدهایشان را ندارند.به علاوه 
نباید این مســاله را هم از نظر دور داشت که فعالان صنعت برق سال 
هاست با مشکل تاخیر کارفرمایان در پرداخت مطالباتشان مواجهند و 
این مساله در سال های اخیر آنقدر بغرنج و بحران ساز شده که بسیاری 
از شــرکت ها برای پرداخت حقوق ماهیانه کارکنانشان ناگزیر به اخذ 
تسهیلات بانکی با سودهای بالای 20 درصد هستند.استمرار روند زیان 
بار و نامتناسب درآمد و هزینه های فعالان صنعت برق به دلیل اقتصاد 
نامتناسب و ورشکسته این صنعت، بدعهدی کارفرمایان و قراردادهای 
یک ســویه ای که عمــده این هزینه ها و ریســکها را بر دوش بخش 
خصوصی قرار می دهد، نتیجه ای جز تضعیف ظرفیت های توســعه 
ای و زیرســاختی صنعت برق کشور در پی نداشته است.نکته دیگری 
که نمی توان از نظر دور داشت این است که بحران قراردادهای صنعت 
برق پرونده قطور و پرچالشــی است که متاسفانه علیرغم تلاش های 
صورت گرفته در ســال گذشته بسته نشد. اگرچه اعلام و تمدید دوره 
تنفس برای قراردادهای جاری تا اندازه ای به مثابه مســکن عمل کرد 
اما واقعیت این است که مشــکل این قراردادها بسیار فراتر از اقدامات 
معمول و منفعل کنونی اســت.حالا در آغاز ســال 1400 در شرایطی 
که کشور به شــکلی گسترده درگیر چهارمین خیز بیماری کروناست 
و فعالیت های کســب و کارها با محدودیت های جدی مواجه است و 
کارفرمایان دولتی هم با کمتر از نیمی از پرســنل خود کار می کنند، 
دوباره قراردادهای صنعت برق وارد فاز جدیدی از بحران می شوند.در 
این میان بدون تردید افزایش 26 تا 39 درصدی نرخ حقوق و دستمزد 
هم به این مشــکلات به شدت دامن خواهد زد. توقف روند پروژه های 
صنعت برق دو معنای مشخص دارد. اول توقف و اختلال جدی در روند 
درآمدهای شــرکتهای سازنده و پیمانکار این صنعت و دوم مواجهه با 
اقدامات سختگیرانه حقوقی شــرکت های کارفرما.تحمیل قریب به ؟ 
درصد هزینه اضافه به قراردادهای فاقد تعدیل و غیرهوشمندی که هیچ 
انعطافی برای جبران هزینه های خارج از کنترل شرکت های سازنده و 
پیمانکار نداشته و عملا همه این ریسک ها و نوسانات را به آنها تحمیل 
می کند، به معنای خارج شدن بنگاه های اقتصادی فعال این صنعت از 
ریل فعالیت و توسعه است.فراموش نکنیم که صنعت برق برای بیش از 
150 هزار نفر اشتغال مستقیم ایجاد کرده و به دلیل گستردگی زنجیره 
تامینش ـ چه در حوزه ســاخت و چه در حوزه پیمانکاری ـ تعطیلی 
هر شــرکت به معنای ایجاد یک موج مخرب بیکاری است که عوارض 
و پیامدهای اقتصادی و اجتماعی آن بر هیچ کس پوشــیده نیست.لذا 
ضمن تاکید بر لزوم افزایش سطح حقوق و دستمزد متناسب با حداقل 
افزایش تورم، بسیار ضروری است که دولت با بازنگری قراردادها، ایجاد 
امکان تعدیل قراردادی بر مبنای درصد افزایش جهش وار ایجاد شده 
و نیز ایجاد ابزارهای حمایتی در ســالی که با شــعار پشتیبانی و مانع 
زدایی تولید نامگذاری شده، از افول و سقوط شرکت های فعال به ویژه 
در صنایع زیرساختی و احداث جلوگیری کرده و زمینه را برای تامین 
منافع شرکت ها و پرسنل آنها فراهم آورد. ایجاد تعهدات قانونی برای 
فعالان اقتصادی تنها زمانی می تواند در توســعه پایدار موثر واقع شود 
کــه دولت نیز خود را در قبال پیامدها و عوارض اقتصادی که به دلیل 
سیاست های کلان کشور به بنگاه های اقتصادی تحمیل شده مسئول 
دانسته و راهبردهای مشخصی برای جبران این پیامدهای منفی در نظر 
داشته باشد و یا حداقل بخشــی از هزینه های آن را به شکل قانونی، 

عقلایی و موثر، عهده دار شود.
علی بخشی 
رییس هیات مدیره سندیکای صنعت برق ایران

یادداشت

۳۱۹ فوتی جدید کرونا در کشور
بنابر اعلام وزارت بهداشــت طی 24 ساعت گذشته 21هزار و 312 بیمار 
جدید کووید-19 شناسایی شــدند و متاسفانه 319 تن نیز جان باختند.

بنابر اعلام مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت بهداشــت: تا کنون 
3۷6 هزار و 6۸4 نفر دُز اول واکســن کرونا و 121 هزار و ۸03 نفر نیز دُز 
دوم را تزریق کرده اند و مجموع واکسن های تزریق شده در کشور به 49۸ 
هزار و 4۸۷ دُز رســید.همچنین تا دیروز 2۸ فروردین 1400 و بر اساس 
معیارهای قطعی تشخیصی، 21 هزار و 312 بیمار جدید مبتلا به کووید19 
در کشور شناسایی شد که دو هزار و 1۷6 نفر از آنها بستری شدند.بنابراین 
مجموع بیماران کووید19 در کشــور به دو میلیون و 215 هزار و 445 نفر 
رسید.همچنین متاسفانه در طول 24 ساعت گذشته، 319 بیمار کووید19 
جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری به 66 هزار 

و 32۷ نفر رسید.

در حالیکه آموزش و پرورش در قبال کنکور رویکرد دوگانه ای دارد اما باید گفت 
این وزارتخانه هم در ســفره کنکور منتفع است؛ سخنگوی کمیسیون آموزش 
مجلس معتقد اســت: این ادعا که در مقابل مافیای کنکوری بایستیم اما حق 
بالاسری دریافت کنند نشان می دهد ادعا کذب است! حرکت تدریجی به سمت 
حذف کنکور و پذیرش ۸0 درصد ظرفیت دانشگاه ها بر اساس سوابق تحصیلی 
)معدل(، به گفته مسئولان در مسیر اجراست اما نکته اصلی این است که کنکور 
همچنان به قوت خود پابرجاست و میلیون ها داوطلب برای ورود به رشته های 
مدنظرشان از این مسیر با یکدیگر رقابت می کنند. در کنار تمام تبعات منفی 
کنکور برای دانش آموزان و خانواده ها، از آســیب های روانی و هزینه های مالی 
فراوانــی که تحمیل می کند و در این میــان بازار گرم و پرپولی برای ذینفعان 
رقم خورده اســت اما آن روی دیگر ســکه را هم باید دید یعنی نقش و سهم 
بخش هــای دولتی در دمیدن بر تنور کنکــور تا از قبِل آن افراد زیادی منتفع 
شــوند و در حقیقت این ســفره نان خور زیاد دارد!اما بخش عجیب تر ماجرا، 
رویکرد دوگانه وزارت آموزش و پرورش در ماجرای کنکور اســت! در حالیکه 
مسئولان این وزارتخانه همواره از تبعات منفی کنکور بر برنامه درسی مدارس و 
اهداف تعیین شده بر اساس سند تحول بنیادین گلایه دارند اما وزارت آموزش 
و پرورش هم در ماجرای کنکور منتفع اســت که در این مطلب به بخشــی از 
همراهی آموزش و پرورش در گرم ماندن تنور کنکور اشاره خواهیم کرد.یکی از 
اصلی ترین مصادیق تعارض منافع در زمینه کتاب های درسی، همکاری مؤلفان 
کتاب های درســی با ناشران خصوصی برای تهیه کتاب های کمک آموزشی و 
تست اســت. اقدامی که علاوه بر استفاده از شهرت کسب شده )مولف کتاب 
درســی بودن( برای فروش هر چه بیشــتر کتاب، ابهام در بی کیفیتی کتاب 
درســی و هدایت دانش آموزان به خرید کتاب کمک آموزشی را پدید می آورد 

که این اتفاق هم اکنون در حال رخ دادن است.
احمــد میدری؛ معاون رفاه اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی درباره 
این رویه گفته بود: » اگر بخواهیم یک اقدامی انجام دهیم که بار کنکور کمتر 
شود، ثبات کتب درسی یکی از لوازم مهار شدن و کاستن وحشت غول کنکور 
اســت. کتب آموزشی از بنیان های مهم سیســتم آموزشی است اما متأسفانه 
تغییر در کتب درسی را زیاد داریم و آب به آسیاب مؤسسات آموزشی می ریزد. 
چون هنوز تغییر کتب درســی اعمال نشده که آنها حل المسائل آن را بیرون 
می دهند؛ چه دلیلی وجود دارد که هر سال کتب درسی را تغییر دهیم«.علاوه 
بر کنکور سراسری، وزارت آموزش و پرورش درون خود نیز مشابه کنکور شبیه 
ســازی کرده اســت که در آمد حاصل از آن کمتر از کنکور سراسری نیست!  
آزمون  ورودی مدارس ســمپاد و رونق صنعت تیزهوش سازی اقدامی است که 
توســط آموزش و پرورش در حال رقم خوردن اســت و در کنار این کنکورها 
) آزمون های ورودی مدارس از جمله ســمپاد، نمونه دولتی و ...(، بســته های 
آموزشی و کلاس های تیزهوش ســازی با هزینه های گران شکل گرفته است.

مصداق دیگر نان خــور بودن آموزش و پرورش در ســفره کنکور، ارائه مجوز 
موسسات کنکور از سوی آموزش و پرورش و دریافت سالانه 4 درصد از درآمد 
این موسســات اســت؛  ماده 20  قانون تأســیس و اداره مدارس و مراکز غیر 
دولتی، مجوز برداشــت 4 درصد از شــهریه مراکز غیردولتــی را به آموزش و 
پرورش داده و در مقابل مشخص کرده است مبالغ دریافتی در چه بخش هایی 
بایــد صرف شــود.درباره میزان درآمد آموزش و پــرورش از محل این ماده و 
نحوه مصرف آن، اختلاف نظرهای بســیاری وجود دارد، به عنوان مثال از یک 
ســو شهریار فولادوند رئیس ســازمان مدارس غیردولتی درآمد حاصل از این 
بخش را 25 میلیارد تومان اعلام کرده اســت و در سوی دیگر ابراهیم خدایی 
رئیس سازمان سنجش در جلسه کمیسیون آموزش مجلس می گوید: »مجوز 
مؤسسات کنکور با آموزش و پرورش است و این وزارتخانه سالانه هزار میلیارد 
تومان حق بالاســری از این مؤسسات دریافت می کند«. علاوه بر آن تا کنون 
گزارش عملکرد و نحوه مصرف درآمد مذکور برای اطلاع عموم منتشــر نشده 
اســت.در همین رابطه احمد حســین فلاحی سخنگوی کمیسیون آموزش و 

تحقیقات مجلس شورای اسلامی درباره درآمد آموزش و پرورش از موسسات 
کنکور، اظهارکرد: در جلســه  کمیسیون از مســئولان سازمان سنجش برای 
تحقیق و تفحص دعوت شد و رئیس سازمان سنجش گفت، آموزش و پرورش 
ســالانه هزار میلیارد تومان حق بالاسری از موسسات کنکور دریافت می کند. 
حق بالاسری صرفاً برای دادن مجوز نیست و برای نظارت نیز دریافت می شود 
و چون این موسسات کنکور درحال فعالیت هستند باید حق بالاسری بدهند.

سخنگوی کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی گفت: وزرای 
مختلفی آمدند و رفتند و این مشــکلات همچنان در آموزش و پرورش ادامه 
دارد؛ بیش از 50 درصد املاک وزارت آموزش و پرورش بلاتکلیف هســتند و 
سند ندارد از آن طرف از موسسات کنکور حق بالاسری دریافت می کنند، بارها 
گفتیم املاک را ســنددار کنید البته اعلام کردنــد 420 میلیارد تومان برای 
سنددار کردن املاک نیاز دارند و این مبلغ بسیار زیاد است. آموزش و پرورش از 
زمین های بدون سند که در حال از بین رفتن است درآمد ندارد و از سوی دیگر 
با موسساتی که درباره آنها حرف و حدیث وجود دارد اینگونه برخورد می کند.

ادعای مافیا بودن موسســات کنکور و دریافت پــول از آنها با هم 
همخوانی ندارد

وی ادامه داد: ادعای مافیا بودن موسســات کنکور اما ورود پول آنها به آموزش 
و پرورش با هم در تضاد است این ادعا که در مقابل مافیای کنکور بایستیم اما 
حق بالاســری دریافت کنند نشان می دهد ادعا کذب است.فلاحی با اشاره به 
اینکه باید صندوق ذخیره را اصلاح کنیم، متذکر شد: دو بار گفتیم اساسنامه 
صنــدوق را اصلاح کنیــد اما به آن عمل نکردند، اصــلاح صندوق باعث حل 
بخشــی از مشکلات فرهنگیان می شود اگر املاک آموزش و پرورش را اصلاح 
کنیم درآمدها افزایش می یابد و دیگر نیازی به حق بالاســری از موسســات 
کنکور نیست که بعداً به خاطر دریافت این پول شاهد سوءاستفاده  و درآمدهای 
کلان موسسات کنکور باشیم.سخنگوی کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس 
گفت: ســند تحول بنیادین صرفاً فرهنگی نیســت و نگاه اقتصادی هم دارد، 
براســاس گزارش وزیر آموزش و پــرورش، کارهای زیادی در این زمینه انجام 
شده اما همچنان کارهای بسیاری روی زمین مانده است، اگر این ها اجرا شود 
نیازی نیست از موسسات کنکور حق بالاسری دریافت کنند و آموزش و پرورش 
زیر ســوال برود که چرا این پول را دریافــت می کند و از طرف دیگر عملکرد 
این موسســات باعث کاهش کیفیت آموزش در مدارس  و کنکور بلای جان 
دانش آموزان و خانواده ها شــود.وی با اشاره به اینکه آموزش و پرورش درباره 
رقم دریافتی از موسســات کنکور چیزی به ما نگفته اســت، متذکر شد: رقم 
هزار میلیارد تومان را مســئولان سازمان سنجش اعلام کرده اند و در تحقیق 
و تفحص از سازمان سنجش، این رقم ها مشخص خواهد شد و بررسی درآمد 
آموزش و پرورش از موسســات کنکور باید جزو موارد تحقیق و تفحص باشد.

فلاحی ادامه داد: اگر ماجرای کنکور را حل کنیم این موسســات هم فروکش 
می کنند و تا زمانی که ریشه مشکل حل نشود همچنان حق بالاسری آموزش 
و پرورش از موسسات کنکور وجود خواهد داشت و این موسسات به کار خود 
ادامه می دهند.سخنگوی کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس در پاسخ به این 
پرســش که دریافت حق بالاسری از موسسات کنکور به دلیل کسری بودجه 
آموزش و پرورش اســت؟ بیان کرد:  ادعا می کنیم کنکور مافیا شــده است و 
چندین سال است طبق تکلیف قانون باید به سمت حذف کنکور برویم اما در 
این مســیر حرکت نمی کنیم. در بحث کنکور صرفاً آموزش و  پرورش مقصر 
نیســت، مجلس های مختلف هم در این قضیه کوتاهــی کرده اند. ریل گذاری 
وظیفه مجلس و سیاست گذاری وظیفه شورای عالی انقلاب فرهنگی است و 
تمام دستگاه ها را در این زمینه مقصر می دانم. شورای عالی انقلاب فرهنگی در 
40 سال گذشته برای سیاست گذاری درباره کنکور و مجلس در ریل گذاری 
کوتاهی کرده اند همچنین آموزش و پرورش در بحث اجرا مسیر درست را طی 

نکرده است و سه دستگاه متولی هر سه در این زمینه تعلل داشته اند.

رییس سازمان بورس خبر داد:

 آزادسازی فروش سهام عدالت، منوط به شرایط بازار
سایه رکود بر بازار پوشاک؛ 

کرونا یا تورم؟

تبعات برگزاری عجولانه انتخابات سهام عدالت استانی؛

  از بازشدن باب رانت و دلالی تا فشار
 فروش 60 هزار میلیاردی

بازار پوشاک یکی از اصنافی است که با شروع همه گیری کرونا و تحت تأثیر مشکلات اقتصادی متعدد دچار 
رکود شــده است به نحوی که از سال گذشته تاکنون نزدیک به 200مورد ابطال جواز کسب وجود داشته 
است. در ادامه این گزارش تأثیر کرونا و مشکلات اقتصادی بر کسادی بازار پوشاک مورد بررسی قرار خواهد 
گرفت.شاخص های مختلفی بر عرضه و تقاضای وضعیت بازار پوشاک اثر گذاشته و بازار را از حالت تعادل 
خارج می کنند. قیمت مواد اولیه، دستمزد خیاط، اجاره مغازه و قدرت خرید مصرف کننده از جمله مواردی 

هستند که بر مقدار عرضه و تقاضا تأثیر گذاشته ...

افزایش تولید نفت ایران و آشفتگی در بازار جهانی

سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا مطرح کرد؛

آغاز واکسیناسیون عمومی با واکسن های 
داخلی از تیرماه

رئیسی گفت: امیدواریم در تیر ماه، 2 واکسن تولید داخل در سبد واکسیناسیون عمومی قرار گیرد. علیرضا 
رئیسی سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونادر حاشیه شصت و پنجمین جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا، 
گفت: دیروز بحث های مختلفی در جلسه مطرح شد اما محور این بحث ها بررسی وضعیت ایران و دنیا بود 
و بویژه مباحث مهمی پیرامون واکسن شکل گرفت و مروری بر میزان واکسیناسیون و تولید و وارادت آن 
داشتیم.رئیســی بیان کرد: همه با نگاه به اطرافیانمان می بینیم که یک یا دو نفر به بیماری  کرونا مبتلا 
هســتند و این نشــان دهنده بالا بودن سرعت گسترش بیماری است باید و مراقبت های شدیدی صورت 
گیرد. همانطور که می دانید محدودیت ها تا آخر این هفته تمدید شــد و نیاز اســت در شهرهای قرمز و 
نارنجی نکات بهداشتی به دقت رعایت شود. علی رغم اعمال محدودیت ها، در بسیاری از شهر ها و استان ها 

دستورالعمل ها رعایت نمی شود اگرچه نسبت به دو هفته پیش شرایط بهتر شده است.

در شهر های قرمز ۷1 درصد نقض تردد داریم
رئیسی گفت: در شهر های قرمز ۷1 درصد نقض تردد داریم که مربوط به 6 استان  اصفهان، البرز، همدان، 
فارس، همدان و آذربایجان شرقی است و مردم این استان ها باید نکات را رعایت کنند و از سایر استان ها 
به این 6 اســتان ورود صورت گرفته است.وی افزود:  ۷3 درصد نقض ترددها در شهر های نارنجی مربوط 
به استان های اصفهان، البرز، فارس، همدان، مازندران و خوزستان است.66 درصد نقض تردد شبانه در  6 
استان تهران، خراسان رضوی، البرز، اصفهان، گیلان و فارس است.وی بیان کرد:  3۸ درصد مسافران وارد 
شده و 44 درصد مسافران خارج شده اتباع خارجی بودند و 6 استان در اعمال محدودیت ها و قانون خوب 
عمل کردند و ۷0 درصد اعمال قانون و اجرای محدودیت ها شامل تذکر ها و پلمب ها مربوط به 6 استان 

خوزستان، مرکزی، یزد، آذربایجان شرقی، لرستان و گیلان بوده است.

رنگبندی شهرها دوشنبه بروزرسانی می شود
رئیسی گفت: در حال حاضر 25۷ شهر قرمز، 129 شهر نارنجی، 51 شهر زرد، 11 شهر آبی داریم که این 
آمار دوشنبه بروزرسانی می شود.وی بیان کرد: در شرایط فعلی هیچ راهی جز رعایت دقیق دستورالعمل ها 
نداریم و برگزاری مهمانی، دورهمی ها و تجمع در فضا های سربسته بسیار خطرناک است.سخنگوی ستاد 
ملی مقابله با کرونا  گفت: امسال به دلیل شرایط  کرونایی نمی توان افطاری دادن را به شرایط کل عادی 
انجــام داد و اگر مردم می خواهند افطاری بدهند، به صورت بیرون بر باشــد و به صورت خشــک تحویل 

نیازمندان داده شود.

آخرین خبرها از واکسن های ایرانی کرونا
وی افزود: خوشبختانه تولید داخلی واکسن به مراحل خوبی رسیده است. واکسن شفافارمد یا همان واکسن 
کووایران برکت در آستانه ورود به فاز سوم قرار دارد و اگر فاز سوم با موفقیت به اتمام برسد ما می توانیم 
دیگر از این شرکت ها واکسیناسیون را به طور کامل دریافت کنیم و واکسیناسیون سریع را انجام دهیم.

رئیســی ادامه داد: واکسن موسسه رازی در آستانه ورود به فاز دو است و واکسنی که وزارت دفاع به اسم 
»میلاد دارو نور« تولید می کند در آستانه ورود به فاز دوم است. همچنین واکسن تولید مشترک انستیتو 
پاســتور با کوبا در آستانه ورود به فاز سه است. واکسن سیناژن هم در مرحله اخذ تاییدیه کمیته بالینی 
است . این خبر خوبی است که نشان دهنده مراحل امیدوار کننده واکسن تولید داخل است و اگر سازمان 
غذا و دارو تاییدیه لازم را بر اساس کارآزمایی بالینی بدهد. امیدواریم حداقل یک یا دو واکسن ساز از تیرماه 

به صورت انبوه واکسن در اختیار ما قرار بدهند.

واردات حدود 1.9 میلیون دوز واکسن کرونا به ایران
وی با اشاره به آمار واکسن های وارداتی به ایران گفت: تاکنون حدود 420 هزار دوز واکسن از روسیه، 650 
هزار دوز از کشور چین، 125 هزار دوز از هندوستان دریافت کردیم که البته قرار بود ما از این کشور 500 
هزار دوز واکســن بگیریم که تاکنون 125 هزار دز تحویل داده شــده است  و از کشور کره جنوبی حدود 
۷00 هزار دوز واکسن واکسن آسترازنکا  تحویل گرفتیم و در مجموع یک میلیون و ۸95 هزار دز واکسن 

در اختیار ما قرار گرفته است.

پایان واکسیناسیون فاز اول کرونا تا 10 روز آینده 
رئیسی گفت: چون واکسن ها دو دزی تزریق می شود تاکنون واکسیناسیون قریب به 500 هزار نفر را انجام 
داده ایم و امیدواریم ظرف یک هفته تا 10 روز آینده واکسیناسیون فاز اول شامل کادر بهداشت و درمان، 
گروهی از بیماران صعب العلاج، بیماران سرطانی و افراد در خانه سالمندان را بتوانیم به اتمام برسانیم  و از 

اواسط اردیبهشت ماه وارد فاز دوم واکسیناسیون شویم.

آموزش و پرورش چطور بر »تنور مافیای کنکور« می دمد!

 درآمد هزار میلیاردی از سفره کنکور!
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سرلشکر موسوی: گزیده خبر

قدرت بازدارندگی نیروهای مسلح یک اهرم راهبردی در دیپلماسی است
فرمانده کل ارتش عنوان کرد: حضور یک ارتش استکبارستیز، 
قدرتمنــد، معنویت محور و انقلابیِ همیشــه درصحنه، برگ 
برنده ای در این روزگار پرالتهاب به شمار می رود. امیر سرلشکر 
سیدعبدالرحیم موسوی فرمانده کل ارتش جمهوری اسلامی 
ایران در آستانه فرارسیدن 29 فروردین، روز ارتش جمهوری 
اسلامی ایران و حماســه آفرینی های نیروی زمینی قهرمان 

پیامی صادر کرد.

متن پیام به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

ــا کَأنَهَُّمْ بنُْیَانٌ  یلهِِ صَفًّ إنَِّ الَلهّ یحُِبُّ الذَِّینَ یقَُاتلُِونَ فیِ سَــبِ
مَرْصُوصٌ

بیســت و نهم فروردین، روز حیات دوباره ارتش و ســالروز 
اعتماد تاریخ ساز امام)ره( به این بازوی عظیم انقلابی، یادآور 
تجدید میثاق غیورمردانی اســت که جانانه و عاشقانه در راه 

تحقق آرمان های والا و انقلابی امام خود گام برداشتند.
امام خمینی)ره( در شرایطی 29 فروردین را روز ارتش اعلام 
کردند کــه منافقان داخلی و معانــدان خارجی به بهانه های 
مختلف ســعی در انحلال ارتش داشــتند. چنین تصمیمی، 
بیش از هر چیز بیانگر هوشمندی و آگاهی حضرت امام)ره( 
است. این هوشــمندی، هم آینده  نگری امام)ره( درباره لزوم 
حفظ ارتش، هم قدردانی از ارتشــیانی که در مراحل انقلاب 
با مردم همراهی کردند را نشان می  دهد.با اعلام 29 فروردین 
به عنوان روز ارتش پیوند ارتشیان با ملت و انقلاب مستحکم تر 
شــد و حاصل آن حضور تا پای جان ارتش در دفاع از میهن 
و نظام اسلامی در هشت ســال دفاع مقدس بود.ارتش پس 
از گذشــت 4 دهه از عمر بابرکت انقلاب اسلامی در استمرار 
پایبندی خود به ارزش ها، میهن، مردم، استکبارســتیزی و 
آرمان های اسلامی در نهایت اخلاص به اجرای مأموریت های 

متعدد پرداخته اســت.دلاوری های نیــروی زمینی قهرمان، 
شــجاعت های عقابان تیزپرواز نیروی هوایــی، اقتدار نیروی 
دریایی راهبردی و چشــمان همیشــه بیدار و مراقب پدافند 
هوایی بر هیچ کس پوشیده نیست.48هزار شهید گلگون کفن 
ارتش و هزاران جانباز و آزاده ارتشــی نمود بارز دلاوری ها و 
فداکاری های ارتش و فرزندان ارتشی ملت در راه دفاع از دین 
و میهن اســت.قدرت نیروهای مســلح و به طور خاص ارتش 
جمهوری اســلامی ایران، علاوه بر ایجــاد امکان حفاظت از 

مرزهای زمینی، هوایی و دریایی کشور از ویژگی بازدارندگی 
برخوردار است که به عنوان یک اهرم راهبردی در دیپلماسی 
منطقه ای و جهانی ایران ایفای نقش کرده و می کند.ایستادن 
در کنار مردم در ســختی ها و حوادثی همچون سیل، زلزله 
و... همچنین خدمات رســانی در حوزه بهداشــت، درمان و 
ســازندگی در مناطق محروم از دیگــر اهتمام های ارتش در 
صحنه انجام وظایف اجتماعی به شمار می رود.ارتش جمهوری 
اسلامی ایران ارتشــی از دل جامعه با فرهنگ ناب است که 

جانش را برای ملت می دهد، هویت این ارتش با سایر ارتش ها 
تفاوت دارد، ســیل و زلزله نشــان داد کــه ارتش تا چه حد 
جان فدای ملت اســت. شیوع بیماری کرونا و مشارکت 440 
مرکز درمانی و بیمارســتان ارتش و 15 هزار کادر درمانی در 
حوزه دفاع از سلامت مردم ضمن  آنکه کمک ارزشمندی به 
حل مشکل بیماران بود، نشان از انعطاف ارتش و آمادگی اش 
برای مقابله با سخت ترین شرایط نبرد بیولوژیک دارد.جهان و 
منطقه امروز با فتنه انگیزی های استکبار جهانی و صهیونیسم 
بین الملل، آبستن حوادث بزرگی است و به تعبیر مقام معظم 
رهبری، جهــان در یک پیچ تاریخی به ســر می برد. حضور 
یک ارتش استکبارســتیز، قدرتمند، معنویت محور و انقلابیِ 
همیشــه درصحنه، برگ برنده ای در ایــن روزگار پرالتهاب 
به شــمار می رود.ارتش مفتخر است در ســال 1400 که از 
سوی رهبر معظم انقلاب به عنوان سال »تولید، پشتیبانی ها و 
مانع زدایی ها« نام گذاری شده است، تمام توان و ظرفیت خود 
را برای تحقق این شعار وجهه همت ساخته و از سوی دیگر 
برای برگزاری پرشور و شــکوهمند انتخابات خردادماه سال 
جاری در کنار ملت غیور و تاریخ ساز ایران اسلامی حضوری 
حداکثری داشته باشد.بی تردید اقتدار امروز ارتش جمهوری 
اســلامی ایران، ریشه در اراده آهنین همرزمان غیور و ولایی 
ارتش انقلابی و استحکام خانواده های کم نظیر و نجیب آنان 
دارد که همواره مانند کوهی محکم پشت سر کارکنان ارتش 
ایســتاده اند تا آنها بتوانند به بهترین شکل مأموریت خود را 
انجام دهند و از صمیم قلب قدردان این خانواده های محترم 
هستیم.در پایان بار دیگر یادآور می  شوم ارتش قدر محبت ها 
و پشتیبانی های ملت بزرگ ایران و رهبری را می داند و دست 
در دســت برادران خود در ســایر نیروهای مسلح جمهوری 
اســلامی ایران، جان برکف، آماده جانبازی در راه دین، میهن 

و نظام اسلامی است.

در آستانه برگزاری جشن گلریزان ستاد دیه انجام شد؛
کمک ۵۰۰ میلیون تومانی رهبر انقلاب 

برای آزادی زندانیان نیازمند
در آستانه برگزاری سی وچهارمین جشــن گلریزان ستاد دیه کشور، رهبر 
انقلاب اسلامی، مبلغ 500 میلیون تومان به این امر خداپسندانه اختصاص 
دادند.، در آســتانه برگزاری سی وچهارمین جشن گلریزان ستاد دیه کشور 
ویژه ی کمک به آزادی زندانیان نیازمند، رهبر انقلاب اســلامی، مبلغ 500 
میلیون تومان به این امر خداپسندانه اختصاص دادند.جشن گلریزان هر سال 
در ماه مبارک رمضان، به همت ستاد مردمی رسیدگی به امور دیه و کمک 
به زندانیان نیازمند با حضور جمعی از مسئولان و خیّرین نیکوکار در تهران 

و شهرهای مختلف کشور برگزار می شود.

روحانی: 
 نباید مشکلات را به گردن دیگران 

بیندازیم
رئیس جمهور گفت: هفته ای که در آن هستیم هفته سختی است و البته همه 
باید مراعات کنیم و واقعاً رعایت پروتکل ها به 90درصد برسد. حجت الاسلام 
حســن روحانی رئیس جمهور در جلسه دیروز )شــنبه 28 فروردین( ستاد 
ملی مقابله با کرونا با بیان اینکه »با ویروس جدید انگلیسی در کشور مواجه 
هستیم که قدرت سرایتش 70 درصد بیشتر از ویروس قبلی است«، اظهار 
داشــت: سازمان بهداشت جهانی اعلام کرد که شــرایط در دو ماه گذشته 
نگران کننده بوده و در این مدت، هر هفته ســرایت ویروس دو برابر شده و 
حتی کشــورهایی که کمتر با این بیماری مواجه بودند، با مشکلات زیادی 
مواجه شدند.وی افزود: برای موفقیت در مقابله با این موج، فقط یک پروتکل 
نمی تواند چاره ساز باشــد و همه پروتکل ها اعم از ماسک، شستن دست ها، 
عدم تردد، فاصله گذاری و تجمعات، تهویه فضای حضور افراد و جداســازی 
فرد مبتلا از جامعه باید همگی با هم انجام بشــود و هیچ عاملی به تنهایی 
نمی تواند مسئله را حل کند و بلکه همه عوامل باید با هم انجام بگیرد. باید 
سبک زندگی تغییر یابد؛ ســبکی زندگی که شامل پروتکل های بهداشتی 
باشد.رئیس ستاد ملی مقابله با کرونا تصریح کرد: معمولاً در شرایط آرامش و 
زمانی که تعداد مرگ ومیرها کاهش می یابد، یک مسابقه شروع می شود؛ هر 
فرد می گوید »من کار درستی انجام دادم« و هر مسئولی، نام دستگاه متبوع 
خود را می برد و وقتی که شــرایط سخت می شود، هرکسی می خواهد این 
را به گردن دیگری بیندازد و هر مسئولی می گوید »من درست عمل کردم 
و بخش های دیگر به خوبی عمل نکردند«؛ وقتی مشــکل پیش می آید همه 
دست به دست یکدیگر دهیم و ممکن است یک بخش مشکل درست کرده 
باشد و باید به یکدیگر کمک کنیم، باید در تریبون ها هم هشدار و هم آرامش 
باشد و نباید آرامش جامعه برهم زده بشود.روحانی خاطرنشان کرد: ما از آغاز 
مقابله این بیماری تاکنون سه موج داشتیم و از سه موج هم عبور کردیم و 
به گونه ای نبوده اســت که موج ها سنگین تر از موج های اروپا و دیگر مناطق 
باشد؛ ما در این عرصه تجربه داریم و البته موچ چهارم سخت تر است و باید 
از تجارب استفاده کرد تا از این شرایط عبور کنیم. هفته ای که در آن هستیم 
هفته ســختی است و البته همه باید مراعات کنیم و واقعاً رعایت پروتکل ها 
به 90 درصد برسد.وی در ادامه درباره واکسن کرونا بیان کرد: ممکن است 
افراد واکسینه شده بعد از 6 ماه دوباره واکسینه شوند و جزئیات این مسائل 
روشــن نیست؛ وزارت بهداشت می گوید که واکسن مصونیت دوساله ایجاد 
نخواهد کرد و باید به فکر تهیه واکسن انبوه برای سال های بعد باشیم تا از 
این مســئله عبور کنیم. رئیس جمهور گفت: روزی که برای تهیه واکسن از 
روسیه و چین اقدام کردیم برخی در فضای مجازی در این زمینه فضاسازی 
کردند و فردی از یک تریبون اعلام کرد که »من این واکســن را نمی زنم« 
و به دفتر من نیز نامه هایی از ســوی برخی پزشــکان فرستاده شد و برخی 
می خواستند از روســیه و چین واکسن نخریم. امروز همان افراد می گویند 
چرا  واکســن کم خریده اید؟ تأکید کردم و و خوشبختانه وزیر بهداشت هم 
تأیید می کند اگر شــرکت معتبری که مورد تایید وزارت بهداشت ماست و 
توان خرید واکسن با قیمت نیمایی وارد کند، مشکلی نداریم. اگر بیمارستان 
خصوصی، شرکت و نهادی هست که می تواند واکسن بیاورد مشکلی ندارد 
اما باید نوع واکســن و چارچوب از سوی وزارت بهداشت تأیید شود.روحانی 
با بیان اینکه توان خود را متمرکز می کنیم تا واکسن داخلی زودتر به نتیجه 
برسد، اضافه کرد: برای ما مهم است که روی پای خود بایستیم و خیلی هم 
امید داریم که در تابســتان از واکسن داخلی خود استفاده کنیم. باید در دو 
ماه اول فصل بهار که روزهای پایانی آن هســتیم هر چه می توانیم از خارج 
واکسن بخریم و بیاوریم؛ هم چنین باید 16 میلیون کواکس را بیاوریم و چه 
از کشورهایی که با آن ها قرارداد بستیم.وی گفت: خوشبختانه تا پایان هفته 
جاری نزدیک به یک میلیون و چهارصد هزار واکسن تزریق می شود و گروه 
اولی که برای ما خیلی مهم بود واکسن را دریافت می کنند و وارد گروه دوم 
می شویم. اگر بتوانیم برای حدود 9 میلیون نفر که سن بالای 65 سال دارند 
واکسن تزریق کنیم، شرایط متفاوت خواهد شد.رئیس جمهور در ادامه خاطر 
نشان کرد: ما هم چنین برای تخت بیمارستانی تلاش خواهیم کرد تا در این 
مدت  باقی مانده از دولت،  هزاران تخت بیمارستانی فراهم کنیم. آقای دکتر 
نمکی تخت ها را آماده کرده و تزریق مالی لازم هم انجام خواهد شد و مابقی 
تخت ها آماده می شــود تا با آرامش بیشتر این هفته های سخت را پشت سر 
بگذاریــم. تردیدی ندارم که با همکاری یکدیگــر و تلاش کادر درمان طی 
یکی-دو هفته آینده از این موارد عبور کنیم و خط هایی که اوج می گیرد به 

سمت پایین خم می شود و با آرامش مواجه می شویم.

در تماس تلفنی با وزیرخارجه افغانستان؛
ظریف بر حمایت همه جانبه ایران از روند 

صلح افغانستان تاکید کرد
وزیر امور خارجه با تاکید بر حفظ دســتاوردهای دموکراتیک افغانستان در 
دو دههٔ گذشــته و ارتباط آن با صلح پایــدار، مجددا بر حمایت همه جانبه 
جمهوری اسلامی ایران از روند صلح افغانستان تاکید کرد. در تماس تلفنی 
شب گذشته »محمد حنیف اتمر« وزیر امور خارجه افغانستان با محمد جواد 
ظریف وزیر امور خارجه کشورمان، روابط دوجانبه و تحولات مربوط به روند 
صلح در افغانستان مورد گفتگو و تبادل نظر قرار گرفت.ظریف در این گفتگو 
با تاکٔید بر حفظ دســتاوردهای دموکراتیک افغانستان در دو دهه گذشته و 
ارتباط آن با صلح پایدار، مجدداً حمایت همه جانبه جمهوری اسلامی ایران 
از روند صلح افغانســتان را یادآور شد.وزیر امور خارجه افغانستان نیز در این 
تماس ضمن ابراز خرسندی از روابط رو به گسترش دو کشور، از نقش مؤثر 
ایران در روند صلح افغانستان قدردانی کرد.دوطرف همچنین در این گفتگو 
بر ضرورت تسریع در نهایی شدن و امضای سند جامع همکاری های راهبردی 

دوکشور تاکید کردند.

 شناسایی عامل اقدام خرابکارانه
 در سایت نطنز

عامل اقدام خرابکارانه در ســایت هســته ای نطنز از سوی وزارت اطلاعات 
شناســایی شد.، رضا کریمی عامل اقدام خرابکارانه در سایت هسته ای نطنز 
توسط وزارت اطلاعات شناسایی شــد . وی قبل از حادثه نطنز به خارج از 

کشور متواری شده است.
صالحی: 

همزمان درحال غنی سازی ۶۰ درصد و ۲۰ 
درصد هستیم

رئیس سازمان انرژی اتمی درباره جزئیات غنی سازی 60 درصدی صحبت کرد و 
گفت: فعلا 9 گرم در ساعت 60 درصد تولید می کنیم و با اقدامی که می کنیم 5 
گرم در ساعت تولید می شود اما 20 درصد هم همزمان تولید می کنیم.، علی اکبر 
صالحی در گفتگو با خبر ساعت 14 سیمای جمهوری اسلامی ایران درباره غنی 
سازی 60 درصدی گفت: امروز نزدیک سحر به اطلاع آقای قالیباف این دستاورد 
بزرگ را رساندم.وی افزود: چهارشنبه دستور راه اندازی 60 درصد را دادیم و آخر 
وقت پنجشنبه محصول 60 درصد را گرفتیم. الان 9 گرم در ساعت محصول می 
گیریم.  چیدمان زنجیره های سانتریفیوژ را در حال کار هستیم. همزمان در حال 
تولید 60 درصد و 20 درصد هستیم.صالحی گفت: این نشان از آمادگی سازمان 
انرژی اتمی دارد. اکنون هر غنایی در کشور امکان پذیر است.وی درباره ابهاماتی 
که در فضای مجازی ایجاد شــده گفت: هیچ آلودگی در نطنز وجود ندارد. غنی 
سازی در نطنز قطع نشد. در یکی از سالن ها قطع شد اما با قوت در حال رفتن 

به جلو است.صالحی گفت: برق اصلی نطنز امشب وصل می شود.
رئیس سازمان انرژی اتمی در پاسخ به شایعات ماهواره ای گفت: سایت نطنز با 
قوت در حال جلو رفتن است.وی گفت: 60 درصد برای ساخت اهدافی است که 
در راکتور تهران می گذاریم تا مولیبدن اســتخراج کنیم. از این 60 درصد برای 
تولید سوخت استفاده نمی کنیم.صالحی افزود: یکی از کاربردهای 60 درصد در 
رادیو دارو اســت. اکنون در حال کار با 20 درصد برای رادیو داروها هستیم. اما 
وقتــی غنا بالا می رود راندمان بالا می رود و میزان تولید مولیبدن بیشــتر می 
شــود و زمان تولید کوتاهتر می شــود. لذا این فرصتی است که قانون مجلس 
برای سازمان انرژی اتمی پیش آورد. فعلا 9 گرم در ساعت 60 درصد تولید می 
کنیم. با اقدامی که می کنیم 5 گرم در ساعت تولید می شود اما 20 درصد هم 

همزمان تولید می کنیم.

سردار شریف: 
در صورت درخواست وزارت بهداشت آماده 

برپایی بیمارستان های صحرایی هستیم
ســخنگوی ســپاه پاســداران انقلاب اســلامی از آمادگی ســپاه برای برپایی 

بیمارستان های صحرایی در صورت درخواست وزارت بهداشت خبر داد.
ســردار رمضان شریف سخنگو و مســئول روابط عمومی سپاه پاسداران انقلاب 
اســلامی در خصوص آمادگی ایــن نهاد برای افزایش ظرفیت بیمارســتانهای 
ثابت و احداث بیمارســتانهای صحرایی در موج چهــارم کرونا گفت: مجموعه 
بیمارستان های ثابت، سیار و صحرایی سپاه آماده هستند تا متناسب با نیازمندی 
و درخواست وزارت بهداشت گسترش پیدا کنند و افزایش ظرفیت داشته باشند.

وی افزود: از ابتدای همه گیری بیماری کرونا، بیمارستان های ثابت سپاه در تمام 
کشور ظرفیت خود را برای پذیرش بیماران کرونایی افزایش داده و بیمارستان های 
سیار و صحرایی سپاه نیز آماده هستند در صورت درخواست وزارت بهداشت در 
کمترین زمان ممکن در اقصی نقاط کشور برپا شوند. همچنین نقاهتگاه هایی که 
ما در ابتدای همه گیری کرونا احداث کرده بودیم نیز هم اکنون آماده هستند در 
صورت نیاز به مردم خدمت رســانی کنند.سخنگوی سپاه تصریح کرد: اخیراً و با 
آغاز موج چهارم بیماری کرونا در کشور، وزیر بهداشت طی نامه ای به فرمانده کل 
سپاه درخواست تشدید طرح شهید سلیمانی را داشت که سردار سلامی نیز به 
تمامی سپاه های استانی دســتور دادند ضمن تشدید مراقبت ها در طرح شهید 
سلیمانی هرگونه همکاری لازم با وزارت بهداشت را انجام دهند.سردار شریف ابراز 
کرد: همچنین با دســتور سردار سلامی همه نیروها و سپاه های استانی فعالیت 
گسترده ای را در حوزه کمک های مؤمنانه آغاز کرده اند که یک مرحله آن قبل از 
15 رمضان و مرحله دیگر آن نیز بعد از نیمه ماه رمضان با همکاری مردم عزیز 

در مساجد و محلات انجام خواهد شد.

سردار سرلشکر پاسدار صفوی ، دستیار و مشاور عالی 
فرماندهــی معظم کل قوا طی پیامی فرا رســیدن 29 
فروردین ماه ، روز ارتش جمهوری اســلامی ایران را به 

فرماندهان و  پرسنل ارتش تبریک گفت.
متن این پیام به شرح زیر است:

امیر سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی
فرمانده محترم کل ارتش جمهوری اسلامی ایران

سلام علیکم
یکــی از بر جســته ترین اقدامات و دور اندیشــی ها و 
ابتکارات معمار کبیر انقلاب اســلامی ، نام گذاری این 
روز به نام ارتش جمهوری اسلامی ایران و نیروی زمینی 
است ، که نشان از اهمیت و جایگاه خاص ارتش در نظام 
جمهوری اسلامی ایران و دفاع از کشور داردواین اقدام 
مبــارک حضرت امام )ره(  به مرور زمان و در حوادث و 
برهه های حساس انقلاب بویژه در امتحان بزرگ هشت 
ساله دفاع مقدس جلوه ای نو از ارتشی انقلابی و اسلامی 

را  در اذهان ملت بزرگ ایران نوید داد.
از برکات نظــام مقدس جمهوری اســلامی ایران هم 
افزایی قدرت میان ارتش دلاور و ســپاه سلحشور است 
و اســتراتژِی هماهنگی مابین نیروهای مسلح علاوه بر 
آنکــه باعث بروز هم افزایی قــدرت و تاثیر گذاری این 
دو نیروی انقلابی بر یکدیگر گردیده موجبات گسترش 

آمادگی های دفاعی کشــور  و عمق بخشی برای دفاع 
همه جانبه را فراهم میسازد.

ارتش نگهبان ملت و وحافظ اســاس اســتقلال کشور 
است  و سپاه و ارتش ، نماد قدرت و اقتدار ملت بزرگ 
ایران هستند و بی شک  دشمنان ملت و انقلاب کشور 
عزیزمان ایران از وجود ارتشی مقتدر و سپاهی نیرومند  

بیش از پیش نگران هستند  .
همکاری ، هماهنگی و توســعه مناسبات مابین ارتش 
دلاور و سپاه سلحشور در همه سطوح  باعث هم افزایی 
قدرت و تاثیر گذاری این دو نیروی انقلابی بر یکدیگر  
و گسترش آمادگی های دفاعی  کشور در برابر دشمنان 
و زیــاده خواهان  خواهد شــد و موجبات رضایت امام 
امت و فرمانده معظم کل قوا را فراهم خواهد کرد و این 
اتحاد استراتژیک و پیوند پایدار از برکات نظام جمهوری 

اسلامی است.
ارتش جمهوری اســلامی ایــران با دارابــودن نیروی 
زمینی قدرتمند ، نیروی هوایی وفادار به اسلام و وطن  
و نیروی دریایی مقتدر وتلاشــگر  و همچنین نیروی 
پدافند هوایی  هوشمند و هوشــیار ، همواره در طول 
حیات نظام مقدس جمهوری اســلامی ایران منشــاء 
خدمات بســیاری گردیده اســت  و بزرگترین حماسه 
تاریخ  ارتش جمهوری اســلامی ایران  در پیروزیهای 

غــرور آفرین  برابــر ارتش بعث عــراق در عملیاتهای 
مختلف دفاع مقدس نمایان گردید.

نگاه به آینده و ســاختن آینده در کنــار افزایش توان 
دفاعی و قدرت بازدارندگی موثر برای ارتش جمهوری 
اسلامی ایران یک اصل است ، جنگ های آینده جنگ 
های فن آورانه  و تکنولوژی محور است  و تلاش ارتش 
جمهوری اســلامی ایران  در مجهز شدن به تکنولوژی 
های نوین و دسترسی به علوم و فن آوری ها  ، تبدیل 
شدن به قدرت منطقه ای در سطح ارتش های منطقه 
قابل تقدیر اســت و امروز بیش از گذشته توسعه توان 
رزمی و دفاعی و تلاش برای افزایش قدرت بازدارندگی 
ناشــی از توان سخت افزاری در کنار بصیرت انقلابی و 
دینی مورد انتظار فرماندهی معظم کل قوا از نیروهای 

مسلح انقلابی ارتش جمهوری اسلامی ایران است.
اینجانب با تبریک فرا رســیدن 29 فروردین ماه ، روز 
ارتش  جمهوری اسلامی ایران ، این روز را به جنابعالی 
،فرماندهان و پرســنل ارتش جمهوری اسلامی تبریک 
می گویم و برای آن فرمانده مومن ،خردمندو شــجاع 
،سربلندی و عاقبت بخیری تحت عنایات خاصه حضرت 
ولیعصر )عجل الله تعالی فرجه الشــریف( و تبعیت از 
رهنمودهای فرماندهی معظم کل قوا حضرت آیت الله 

العظمی امام خامنه ای )مدظله العالی( مسئلت دارم.

سرلشکر صفوی :

توسعه توان رزمی و دفاعی و تلاش برای افزایش قدرت بازدارندگی 
مورد انتظار فرمانده کل قواست

ســخنگوی دولت گفت: اکنون تیغ دو لبــه مقاومت و 
مذاکــره در خدمت منافع ملــی و در رأس آن به عقب 
راندن تحریم ها اســت. علی ربیعی ســخنگوی دولت در 
یادداشــتی با عنوان »دو قطبی مجعول« نوشــت: »بر 
خلاف تصور طراحان حمله تروریســتی به تأسیســات 
غنی ســازی نطنز، نه تنها ایــن واقعه تأثیری بلند مدتی 
بر روند فعالیت های هسته ای نداشت بلکه حتی به هدف 
سیاسی خود یعنی تعویق و تعلل در تداوم مذاکرات ایران 
و گــروه 1+4 به منظور رفع کلیه تحریم ها و بازگشــت 
همه طرف ها به تعهدات هم نرســید. بیانات هوشمندانه 
رهبری معظم در آســتانه ماه مبــارک رمضان، در واقع 
پاســخی برآمده از عقلانیت و اقتدار ایــران به این اقدام 
شــرورانه بود و زمینه را برای به پیش بردن اســتراتژی 
جامع، پاســخگو، اطمینان بخش و قاطع را به پیش آورد 
و در حقیقــت اهداف رژیم صهیونیســتی علیه زندگی 
عادی و شــرافتمندانه ایرانیان را ناکام گذاشــت.دولت 
ایران با شــناخت اهداف ثانویه ایــن خرابکاری موضوع 
ابعاد و آثار این حادثه را در جلســه روز یکشــنبه هیأت 
دولت مورد بررســی قرار داد. آقــای دکتر صالحی که با 
تأخیر از نطنز به تهران رســیده بود گزارشی از چگونگی 
خرابــکاری و آثار فنی آن به جلســه ارائه کرد. در همان 
 IR6 های آسیب دیده با IR1 جلسه تصمیم گرفته شــد
پیشرفته جایگزین شود و نمایندگان آژانس نیز در جریان 
خرابکاری و اقدام ایران قرار گیرند.تحلیلی از هدف اصلی 
اقدام کنندگان حادثه توسط دکتر ظریف ارائه شد. اعضای 
دولت هم از جنبه هــای مختلف موضوع را بحث کردند. 
حتی در تحلیل ها به این تصور دشــمنان ایران هم اشاره 
شــد که این خرابکاری اهداف چندگانه را دنبال می کند. 

در یک هدف می خواهد بــه طرف های مذاکره ایران القا 
کند که توانایی ایران کاهش یافته اســت و در یک هدف 
دیگر ایران را در شــرایطی قرار دهد که در پاسخ به این 
اقدام خرابکارانه تروریســتی خود نیز تصمیمی تند علیه 
مذاکرات اتخاذ کند و در هدفی دیگر مردم را دچار یاس و 
ناامیدی کند. رئیس جمهوری نیز در آن جلسه جمع بندی 
هوشــمندانه ای کرد مبنی بر تقویت سازمان انرژی اتمی 
و فعالیت های نطنز و جبران خســارات و اتخاذ گام های 
بلندتر در فعالیت های هســته ای صلح آمیز ایران و ادامه 
مذاکرات از ســوی دیگر.به طور طبیعی پاسخی سه گانه 
دنبال خواهد شد: اول حق خود را برای اقدام علیه عاملین 
و آمرین و مباشــرین محفوظ دانسته و مجازات خواهند 
شد. پاسخ دوم ما پیشرفت و گسترش فعالیت های صلح 
آمیز هســته ای به منزله حق مدنی ایران در بهره مندی 
از فناوری های نو در کشــور اســت. پاسخ سوم در عرصه 
سیاســی با عقب راندن تحریم ها و تلاش مضاعف برای 
کسب حقوق ملت ایران است. در راستای این استراتژی 
سه ضلعی، ما در دام عملیات تحریکی دشمن ایران قرار 
نمی گیریم، به مســیر درست خود در عرصه بین المللی 
ادامــه داده، تحریــم را خواهیم شکســت و به تأمین و 
گســترش صلح و امنیت جهان و منطقه کمک خواهیم 
کرد.متأسفانه در سالیان اخیر عده ای با برساختن دوگانه 
و دوقطبــی عجیــب و در نوع خود تازه، کوشــیدند که 
مقاومت و مذاکره را به دو ســر طیفی منتسب کنند که 
الزاماً یکی، دیگــری را نقض می کند. به گمان این افراد، 
مذاکره مترادف با سرسپردگی و تسلیم در برابر زورگویی 
و مقاومت راهــی قهرمانانه و در نفی مذاکره اســت که 
اتفاقاً در میان دو جناح اصلی سیاسی توزیع شده و یکی 

مشهور به محدود ماندن در مذاکره و دیگری متخصص در 
مقاومت است. این دوگانه بی معنا که حتی با ابتدایی ترین 
شــواهد در عملکرد دولت و منتقدان آن هم ســازگاری 
ندارد، توان چشمگیری از کشور را در مجادلات بی پایان 
و بی ثمر گرفت و در تعمیق اختلاف و زایل کردن وحدت 
هنگامی که بیش از هر زمانی به آن نیاز داشــتیم، نقش 
داشت.حمایت مقام معظم رهبری از مذاکره کنندگان و 
اعلام پشتیبانی از تلاش دیپلماتیک برای رفع تحریم، به 
این دوقطبی زیانبــار خاتمه داد. این واقعیت هرگز قابل 
چشم پوشی نبوده که مذاکرات ما در زمان انعقاد برجام 
که صدای تندروهای آمریکایی و صهیونیستی را درآورد 
و در نهایت به خروج آمریکا از برجام منتهی شد، مبتنی 
بر مقاومت در برابر زورگویی و سپردن حداقل امتیازها در 
ازای رفع بسته جامعی از تحریم ها به ویژه قطعنامه های 
تحریمی شورای امنیت سازمان ملل متحد بود. این همان 
دلیلی بود که سرانجام به انتقام گیری آمریکای ترامپ با 
خروج از برجام به واکنشی غیرقانونی منجر شد.امروز هم 
مذاکرات جاری به پیروی بی قید و شرط از دستور رهبری 
معظم مبنی بر لغو همه تحریم های ناقض برجام و اجتناب 
از فرسایشی شــدن مذاکرات، به مقاومت در صورت ها و 
اشــکال ویژه خود گره خورده اســت. در آن سو، مذاکره 
ابزاری برای مقاومت و به ثمر نشاندن آن با هزینه ای کمتر 
است. به هم پیوستگی این دو بیش از آن است که بتوان 
آن را در یــک دوقطبی جعلی گنجاند. اکنون تیغ دو لبه 
مقاومت و مذاکره در خدمت منافع ملی و در رأس آن به 
عقب راندن تحریم ها از یک طرف و دفاع بی وقفه از حق 
مدنی تداوم فعالیت های صلح آمیز هسته ای از طرف دیگر 

است؛ بی آنکه به معنای نفی یکی توسط دیگری باشد.

ربیعی:

تیغ دو لبه مقاومت و مذاکره در خدمت منافع ملی و رفع تحریم ها است
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استانها سایه رکود بر بازار پوشاک؛ کرونا یا تورم؟
بازار پوشاک یکی از اصنافی است که با شروع همه گیری کرونا و تحت تأثیر مشکلات 
اقتصادی متعدد دچار رکود شــده است به نحوی که از سال گذشته تاکنون نزدیک 
به ۲۰۰مورد ابطال جواز کســب وجود داشته است. در ادامه این گزارش تأثیر کرونا 
و مشــکلات اقتصادی بر کســادی بازار پوشاک مورد بررســی قرار خواهد گرفت.

شاخص های مختلفی بر عرضه و تقاضای وضعیت بازار پوشاک اثر گذاشته و بازار را از 
حالت تعادل خارج می کنند. قیمت مواد اولیه، دستمزد خیاط، اجاره مغازه و قدرت 
خرید مصرف کننده از جمله مواردی هستند که بر مقدار عرضه و تقاضا تأثیر گذاشته 

و شرایط فعلی بازار پوشاک را به حالت رکودی درآورده اند.

ضربه  شرایط اقتصادی بر بازار پوشاک
شرایط اقتصادی به دو صورت باعث کسادی بازار پوشاک شده است. از طرفی تورم 
باعث کاهش قدرت خرید مصرف کننده شده است که نتیجه آن عدم وجود تقاضای 
کافی برای مقدار عرضه شده است. از طرف دیگر این تورم باعث افزایش هزینه های 
تولید عرضه کنندگان پوشاک نیز شده است. این افزایش هزینه تولید بر قیمت مواد 
اولیه، اجاره مغازه، دســتمزد خیاط و سایر موارد تأثیر گذاشته است که نهایتا باعث 
افزایش قیمت کالای نهایی شــده است که تناسب چندانی با قدرت خرید مصرف 
کننده ندارد.در این رابطه یک فروشنده پوشاک مردانه گفت:» افزایش تورم و کاهش 
قدرت خرید مردم باعث شــده اســت تا اولویت خرید آن ها تغییر کند و در نتیجه 
مقدار عرضه تناســب چندانی با مقدار تقاضا نداشته باشد.«این فروشنده با اشاره به 
وضعیت نابســامان بازار برای افراد تــازه کار در این صنف افزود:» در حال حاضر ما 
هیچ ســودی نمی کنیم و صرفا در حال بازی با سرمایه مان هستیم اما در این میان 
کسانی که تازه  کار هستند کسب و کارشان در حال نابودی است.«یکی از مهم ترین 
آســیب های اقتصادی در بازار پوشاک تورم داخلی اســت. فرض کنید قیمت دلار 
۲5هزار تومان باشد و یک پیراهن ایرانی در ایران به قیمت 1۰۰هزار تومان فروخته 
می شود. از طرف دیگر یک تولید کننده داخلی دقیقا پیراهن ترکی که در ترکیه به 
قیمت 4دلار فروخته می شــود را با کیفیت مشابه تولید و به قیمت 1۰۰هزار تومان 
به فروش  برســاند.با فرض اینکه در سال بعد نیز قیمت دلار ۲5هزار تومان باشد، از 
آن جهت که تورم در کشــور های دیگر کنترل شده است و تقریبا می توان گفت که 
با مشکلی به اسم تورم دست و پنجه نرم نمی کنند، بنابراین قیمت پیراهن ترک در 
ترکیه 4دلار یعنی همان 1۰۰هزار تومان باقی می ماند. به عبارتی قیمت دلار ۲5هزار 
تومان باقی مانده است و پیراهن ترک با قیمت 1۰۰هزار تومان به فروش می رسد اما 
از آن جهت که ما در کشــور با مشکلی به نام تورم مواجه هستیم، هزینه های تولید 
کننده داخلی افزایش پیدا می کند و پیراهنی که سال قبل به قیمت 1۰۰هزار تومان 
فروخته می شد دیگر به این قیمت نیست.با وجود اینکه کیفیت دو پیراهن یکسان 

است اما قیمت متفاوت پیراهن ایرانی در نهایت باعث تمایل مصرف کننده به کالای 
خارجی می شود. علاوه بر تورم که تعیین کننده تمایل مصرف کننده به سمت کالای 
خارجی یا داخلی است، قیمت ارز نیز یکی دیگر از مواردی است که بر تمایل مصرف 
کننده تأثیر می گذارد.مثالی که پیش تر در مورد پیراهن ترک و ایرانی ذکر شــد با 
در نظــر گرفتن این نکته بود که نرخ دلار ۲5هزار تومان باقی بماند. اما مســئله ای 
که وجود دارد این است که بازار ارز در کشور بی ثبات است و اگرچه قیمت پیراهن 
تــرک در ترکیه 4دلار باقی می ماند امــا به دلیل افزایش قیمت ارز زمانی که تولید 
کننــده این پیراهن را وارد می کند قیمت آن دیگر 1۰۰هزار تومان نیســت.در نظر 
بگیرید که قیمت دلار ثابت باشد و تورم داخلی باعث شود که تمایل مصرف کننده 
به سمت کالای خارجی سوق پیدا کند. با این فرض تولید کننده داخلی از آن جهت 
که تقاضای کافی برای کالای خود ندارد اعتراض می کند و سیاســت گذار برای حل 
این مشــکل واردات را ممنوع می کند تا بازار در دست تولید کننده داخلی باشد. اما 
نتیجه ای که بوجود می آید آســیبی به نام قاچاق اســت که مبارزه با آن تقریبا غیر 
ممکن است.ســاده ترین راهکاری که برای مبارزه با قاچاق وجود دارد این است که 
مرز های رسمی و غیر رسمی را ببندیم. اما مسئله ای که وجود دارد این است که با 
وجود مرز های وسیع این کار شدنی نیست چراکه تعداد نیرویی که برای نظارت بر 
این مرز ها وجود دارد محدود اســت و از طرفی فردی که به منظور نظارت انتخاب 
می  شــود با درآمدی محدود و ناکافی باید جلوی کسی که با سود کلانی به قاچاق 
می پــردازد را بگیرد. نهایتا با وجود اینکه هدف سیاســت گذار ممنوعیت واردات به 
منظور کمک به تولید کننده داخلی بوده اســت اما آســیبی به نام قاچاق ســد راه 
اجرایی شــدن این هدف شده و مبارزه با قاچاق نیز با شکل گرفتن رشوه تبدیل به 

محلی برای فساد شده است.

کرونا؛ ضربه نهایی بر کسادی بازار پوشاک
تولیدکنندگان پوشــاک در حالی در شرایط سخت اقتصادی برای ادامه فعالیت در 
این صنــف تلاش می کنند که همه گیری کرونا اکنــون ادامه فعالیت اقتصادی در 
این بازار را برای آن ها ســخت تر از گذشــته کرده است. شــیوع ویروس کرونا لزوم 
رعایت پروتکل های بهداشتی را به دنبال خود آورده است که این دستور العمل های 
بهداشتی باعث کاهش ساعت کاری مغازه داران شده که نهایتا مقدار فروش آن ها نیز 
کاهش یافته است. علاوه بر این همه گیری این ویروس باعث شده است تا امکان سفر 
و تردد مثل سابق فراهم نباشد که این محدودیت تأمین مواد اولیه وارداتی از راه دور 
را زمان بر کرده اســت.در رابطه با تأثیر همه گیری کرونا بر شرایط بازار پوشاک یک 
فروشنده در گفت و گو با خبرنگار اقتصاد آنلاین اظهار کرد:» کرونا در کنار مشکلات 

دیگر بازار شب عید امسال را کساد تر از سال گذشته کرده بود.«

رقابت پوشاک ایرانی با کالای مشابه خارجی؛ رویا یا واقعیت؟
مصرف کالا های تولید شــده در داخل کشــور مدتی است که در حوزه های مختلف مثل 
پوشاک تبدیل به شعار اصلی شده است. به این منظور نیز دولت واردات بخشی از پوشاک 
را برای دادن فرصت به تولید کنندگان داخلی ممنوع کرده اســت. اما ســوالی که مطرح 
می شــود این است که باتوجه به زیرساخت موجود و شــرایط اقتصادی فعلی آیا رقابت 
پوشــاک ایرانی با کالای مشــابه خارجی امری ممکن به نظر می رسد؟ تولید پوشاک با 
کیفیتی که توانایی رقابت با کالای خارجی داشــته باشــد نیازمند داشــتن تجهیزات و 
ماشــین آلات پیشرفته است که در کشــور ما تجهیزات مربوط به تولید پوشاک فرسوده 
هستند و تولید کالایی با کیفیت با ماشین آلات بی کیفیت ممکن نیست. بنابراین راه حلی 
که وجود دارد وارد کردن تجهیزات پیشرفته تری به منظور تولید با کیفیت تر است اما سوال 
اینجاست که به منظور اینکار چه باید کرد؟ برای داشتن تجهیزات مناسب به منظور تولید 
پوشاک با کیفیت داخلی باید درآمد بیشتری را صرف سرمایه گذاری در حوزه ماشین آلات 
کرد. اما مشکلی که وجود دارد این است که با وجود تحریم ها و عدم دسترسی به در آمد ها 
این کار کمی دشوار است.با این حال به نظر می رسد که با صرف  کردن درآمد کمتری در 
حوزه مصرف و سرمایه گذاری بیشتر در حوزه تجهیزات تولید شرایط مناسب تری پیدا کند 

و رقابت پوشاک داخلی با خارجی چندان دور از انتظار نباشد.

سرنوشت بازار پوشاک در گروی سیاست های اشتباه ارزی
یکی از سیاست های نادرستی که با هدف رساندن کالا با قیمت ارزان به مصرف کننده 
اجرایی شده اما در نهایت منجر به یک آسیب اقتصادی برای صنعت پوشاک شده، 
سیاست کنترل قیمت دلار اســت. همانطور که پیش تر در مثال مربوط به پیراهن 
ایرانی و ترک ذکر شــد، قیمت دلار یکی از مواردی است که بر تمایل مصرف کننده 
برای خرید کالای داخلی یا خارجی تأثیر می گذارد. به عبارتی افزایش یا کاهش آن 
باعث می شود خرید یکی از این دو کالا برای مصرف کننده به صرفه تر باشد.نرخ بالای 
تورم داخلی با تحت تأثیر قرار دادن هزینه تولید پیراهن، باعث افزایش قیمت نهایی 
آن می شــود. به عبارتی پیراهن ایرانی به دنبال افزایش هزینه تولید نسبت به سال 
قبل با قیمت بالاتری به فروش می رسد. این در حالی است که سیاست گذار به منظور 
رساندن کالا به قیمت ارزان تر به مصرف کننده اقدام به اجرایی کردن سیاست کنترل 
قیمت دلار کرده است.ثبات قیمت دلار به دنبال سیاست اجرا شده و پایین بودن نرخ 
تورم در کشور های دیگر نهایتا باعث شده تا پیراهن ترک به قیمت سال قبل تولید 
شود در حالی که پیراهن ایرانی با کیفیت مشابه دچار افزایش قیمت شده است. به 
این ترتیب کنترل قیمت دلار در حالی که در کشــور با تورم بالایی مواجه هستیم 
به قیمت نابودی صنعت پوشاک داخلی تمام شده است و سرنوشت بازار پوشاک به 

دنبال این سیاست نادرست دچار رکود شده است.

افزایش 88 درصدی سرمایه گذاری در حوزه 
کالاهای سلامت محور ارس

مدیر غذا و داروی ســازمان منطقه آزاد ارس از افزایش 88 درصدی متقاضیان 
سرمایه گذاری در حوزه کالاهای سلامت محور در ارس نسبت به سال قبل خبر 
داد.به گزارش روابط عمومی وامور بین الملل سازمان منطقه آزاد ارس، صدیف 
آزادمرد با اعلام این خبر گفت: ســال گذشته با برنامه ریزی های انجام شده و 
حمایت از تولیدکنندگان داخلی و تســهیل بررسی استقرار واحدهای متقاضی 
متناسب با ضوابط استقرار با همکاری معاونت غذا و داروی استان، ضمن بررسی 
از 54  واحد ســرمایه گذاری شده در حوزه تولید کالاهای سلامت محور، شاهد 
افزایش 88 درصدی متقاضیان سرمایه گذاری در این حوزه در منطقه آزاد ارس 
نســبت به سال 98  بودیم.آزاد مرد تعداد بازرسی و اعلام نظرهای انجام شده از 
واحدهای متقاضی ســرمایه گذاری حوزه کالاهای سلامت محور در سال 98 را 
3۰ مورد عنوان نمود.وی با تاکید بر اینکه سیاستی که در ارس در پیش گرفتیم، 
تسهیل، کمک و حمایت از تجار سرمایه گذار در حوزه سلامت محور و تشویق 
به تبدیل از وارد کننده به تولید کننده است افزود: ما با همکاری سایر واحدهای 
سازمان و با حمایت از این اشخاص و شرکت ها ، آنها را تشویق می کنیم به جای 
واردات از ظرفیت های منطقه آزاد ارس برای تولید همان محصولات اســتفاده 
کنند و گام به گام ارزش افزوده بیشتری برای کشور به وجود بیاورند.گفتنی است 
مدیریت غذا و داروی ســازمان منطقه آزاد ارس از بهمن ماه سال 96  با هدف 
بکارگیری ظرفیت های داخل و خارج سازمان جهت تسریع و تسهیل انجام امور 
مربوط به پایش ارزیابی و صــدور مجوزهای تولید، ترخیص، صادرات و واردات 
کالاهای سلامت محور در چهارچوب شیوه نامه های اجرایی در ارس ایجاد شد.

شهردار کرج خبر داد؛
ساخت دومین پل بلند کشور در بزرگراه 

»سردار سلیمانی«
شــهردار کرج از ساخت دومین پل بلند کشــور در بزرگراه شمالی کرج )سردار 
سلیمانی( خبر داد.علی کمالی زاده در بازدید معاون اقتصادی سپاه قدس از پروژه 
بزرگراه شمالی کرج )سردار سلیمانی( که با حضور اکبر سلیم نژاد، رئیس شورای 
اسلامی شهر کرج انجام شد، به تشریح جزئیات پروژه پرداخت و گفت: این پروژه 
از انتهای شــهید همت تا اتوبان کرج - قزوین تا کنار آرامستان بهشت سکینه 
امتــداد دارد و با توجه به اینکه در محدوده مذکور به دلیل تردد کارمندانی که 
در کرج سکونت دارند اما محل کار آنها تهران است، همه روزه ترافیک سنگینی 
را شــاهد هســتیم، احداث ادامه بزرگراه همت می تواند در کاهش ترافیک این 
محدوده، موثر واقع شــود.وی ادامه داد: در ســال 95، مبلغ اولیه پیمان، 51۷ 
میلیارد تومان و طول قرار داد چهار ســال بود و با کمک وزارت راه و ســازمان 
برنامه و بودجه 4۰۰ میلیارد تومان به پروژه اختصاص یافت و باعث شــد شتاب 
خوبی بگیرد اما در حال حاضر و با توجه به شــرایط اقتصادی کنونی که هر روز 
شاهد افزایش قیمت ها هستیم، اعتبار لازم برای اتمام این پروژه بیش از دو هزار 
میلیارد تومان پیش بینی می شود.شهردار کرج در ادامه به تعداد تقاطعات و پل 
های ساخته شده در پروژه بزرگراه سردار سلیمانی اشاره کرد و با بیان اینکه این 
پروژه یازده تقاطع و 19 پل دارد، گفت: دومین پل بلند کشــور بعد از پل لالی 

خوزستان در بزرگراه سردار سلیمانی با ارتفاع 13۲ متر ساخته می شود.

رییس اتاق بازرگانی تبریز اعلام کرد؛
آمادگی بخش خصوصی آذربایجان شرقی برای 

توسعه تجارت با هند
آذربایجان شرقی - شیعه نواز: رییس اتاق بازرگانی تبریز گفت: روش های سنتی 
تجارت، جایگاهی در جهان نداشته و هم اکنون نیازمند به کارگیری روش های 
نوین تجارت هســتیم.به گــزارش خبرنگار ما در تبریز، یونس ژائله در جلســه 
ویدیوکنفرانســی سفیر جمهوری اســلامی ایران در هند با استاندار آذربایجان 
شــرقی و جمعی از مسئولان استانی گفت: بخش خصوصی کشور درگیر برخی 
بروکراسی های اداری بوده و همین امر کار را برای تمامی صادرکنندگان سخت 
کرده است. وی افزود: صدور بخشنامه ها و دستورات جدید و خلق الساعه، سبب 
عملکرد نامناســب تجار ایرانی در سطح جهانی خواهد شد.وی با تاکید بر لزوم 
تغییر در شیوه های تجارت گفت: روش های سنتی تجارت، جایگاهی در جهان 
نداشــته و هم اکنون نیازمند به کارگیری روش های نوین تجارت هستیم تا در 
این خصوص از کل جهان عقب نمانیم.ژائله ادامه داد: تجارت ایران و هندوستان 
یک طرفه نبوده بلکه دوطرفه اســت و عــلاوه بر ضرورت بهبود صادرات به این 
کشور، قطعا به واردات برخی محصولات از این کشور نیز نیاز خواهیم داشت و به 
همین دلیل باید به فکر توسعه تجارت دو جانبه با هندوستان باشیم.رییس اتاق 
بازرگانی تبریز، حمایت دولت را در این مسیر لازم و ضروری عنوان کرد و گفت: 
گاه اطمینان لازم برای فعالیت تجاری فعالان حوزه تولید و صنعت استان ایجاد 
نشده و این تاجر نمی تواند وارد فضای رقابتی شده و اطمینان لازم را در طرف 
تجاری خود ایجاد کند.وی ادامه داد: تجارت با هندوستان نیازمند سیاست های 

خاص خود بوده و تلاش مضاعفی می طلبد.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی آذربایجان شرقی:
افزایش فعالیتهای فرهنگی موجب کاهش 

آسیب های اجتماعی می شود
آذربایجان شــرقی - شــیعه نواز: مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
آذربایجان شــرقی در دیدار با شهردار منطقه یک تبریز، افزایش فعالیتهای 
فرهنگــی را موجب کاهش آســیب های اجتماعی عنــوان کرد.به گزارش 
خبرنگار ما در تبریز، سیدقاســم ناظمی در این دیدار، همراهی و همکاری 
نهادهای مختلف را موجب همپوشــانی توانمند ی آنها عنوان کرد و گفت: 
فضاهای فرهنگی موجود در انحصار یک اداره یا نهاد نیست بلکه این فضاها 
برای استفاده  عموم مردم است و نهادهای مختلف با همکاری و هم افزایی و 
اجرای برنامه های مشترک می توانند به بهترین نحو از این فضاها بهره گیرند.

وی، اثربخشــی برنامه های فرهنگی و هنری را از دیگــر ثمرات هم افزایی 
نهادهای مختلف عنوان کرد.مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اســلامی استان، از 
تلاشها و همکاری های شهرداری منطقه یک تبریز در جهت تقویت فضای 
سبز مجتمع ســینمایی ۲۲ بهمن، تقدیر کرد و خواستار بازطراحی فضای 

این مجموعه و همراهی بیش از پیش برای اجرای برنامه های فرهنگی شد.
وی همچنیــن از مجموعــه ی شــهرداری منطقه یک تبریز بــرای ایجاد 
بسترهای مناســب در راستای هم پوشــانی و همراهی هر دو مجموعه به 
منظور ارائه خدمات فرهنگی، اجتماعی به شــهروندان، تقدیر کرد.ناظمی، 
افزایش فعالیتهای فرهنگی را موجب کاهش آسیب های اجتماعی عنوان کرد 
و گفت: فعالیت دستگاه های فرهنگی و اجتماعی برای کاهش آسیب های 

جامعه باید در یک مسیر و تکمیل کننده یکدیگر باشد.

رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین می گوید در 
شرایط فعلی، دشوار به نظر می رسد که بخش 
خصوصی بتواند در حوزه واردات گســترده 

واکسن به کشور کمک کند.
مجیدرضــا حریری اظهار کــرد: در تجارت 
بین الملل شــرکت های بخــش خصوصی 
در حوزه هــای مختلف بــا یکدیگر تعامل و 
خرید و فروش دارند و این مســئله در رابطه 
بــا دارو نیز صدق می کنــد و در تمام نقاط 
دنیــا بخش خصوصی خریــد و فروش دارو 
را پیگیــری می کنند اما وقتــی در رابطه با 
واکســن کرونا صحبت می کنیم، فضا قدری 
متفاوت می شــود.وی با بیان اینکه از ابتدای 
بحث دستیابی به واکسن کرونا و توزیع آن، 
دولت ها نقش محــوری را بر عهده گرفتند، 
توضیح داد: امروز ســازمان بهداشت جهانی 
می گوید حتی باید به سمتی حرکت کنیم که 
مدیریت واکسیناسیون کرونا در سطح جهانی 
نیز واحد شود اما ما توقع داریم در سطح ملی، 
نوع مدیریت تغییر کرده و بخش خصوصی 
در آن فعال شــود!رئیس اتاق بازرگانی ایران 
و چین ادامه داد: حتی در کشورهایی مانند 

ایالات متحده، انگلســتان و کانادا که مظهر 
اقتصــاد آزاد و فعالیــت بخــش خصوصی 
هســتند، در حوزه واکســن، دولتها نقش 
محوری را ایفا می کنند. این شــانس وجود 
دارد که بخش خصوصی در حوزه هایی مانند 
جابجایی یا تزریق واکســن پیمانکار دولت 
شود اما اصل موضوع در حیطه مسئولیت و 
مدیریت دولت است و کسی در آن تردیدی 
ندارد.حریری با بیــان اینکه اختیار دادن به 
بخش خصوصی در حوزه ای چنین پیچیده 
با واقعیت های اقتصاد ایران ناســازگار است، 
تصریح کرد: ما در رابطه با اقتصادی صحبت 
می کنیم که در آن دولت در مورد مرغ و تخم 
مــرغ و زولبیا و بامیه در بازار ورود کرده و با 
قیمت گذاری دستوری، اجازه فعالیت آزاد به 
اقتصــاد را نمی دهد، آنگاه در حوزه ای مانند 

واکســن کرونا که در تمــام جهان مدیریت 
دولتی انجام می شــود، ناگهان می گویند که 
بخــش خصوصی بیایــد و واردات کند! این 
نه با منطق اقتصاد ما می خواند و نه با توجه 
به شرایط جهانی با واقعیت های بین المللی 
سازگار است.وی با اشاره به نحوه اختیار دادن 
دولت به بخش خصوصی در حوزه واکســن 
کرونا گفت: در صحبت های انجام شده، حتی 
مشخص نکرده اند که چه شرکتی و تحت چه 
شرایطی می تواند واکســن وارد کند. یعنی 
مثــلا هرکس که با چین مــراوده اقتصادی 
داشــت به پرس و جو درباره واکسن افتاده 
و ایــن از هر نظر اشــتباه و حتی خطرناک 
است. واکســن موضوعی تخصصی است که 
با ســلامت مردم ارتباط دارد و شرکت ها و 
افــرادی باید بــه آن ورود کنند که تجربه و 

صلاحیت علمی لازم را داشته باشند؛ در غیر 
این صورت احتمــال کلاهبرداری و دریافت 
کالای نامرغــوب وجود دارد و قطعا در میان 
مشــکلات فعلی ما دیگر به چنین مسائلی 
در ایران نیاز نداریم.حریری خاطرنشان کرد: 
مدیریت واردات باید با دولت باشد و بحث بر 
ســر اینکه بخش خصوصی واکسن بیاورد و 
آن را در بازار بفروشــد نه تنها ممکن نیست 
که حتی اگر اجرایی شــود نیز گامی جدید 
در مسیر نوکیسه پروری در ایران است. این 
ویروس جز با واکسیناسیون همگانی محدود 
نمی شود و در این مســیر فقیر و غنی باید 
یکســان دیده شــوند و این مدیریت دولت 
در عرصه بهداشت اســت که کار را اجرایی 
می کند. از چند هفته قبل دولت اعلام کرده 
که بخش خصوصــی می تواند با پیگیری در 
حوزه های مختلف، نسبت به واردات واکسن 
کرونا اقدام کند.شرکت های بخش خصوصی 
می گویند با توجه به محدودیت جدی واکسن 
در سطح جهانی و دیر اقدام کردن ایران در 
ارتباط گیری با برخی شرکت ها، واردات در 

شرایط فعلی کاری دشوار خواهد بود.

چالش جدید کارگران؛ 
 حذف دفترچه بیمه و افزایش 

هزینه های درمان در سال ۱۴۰۰
بازرس مجمع عالی نمایندگان کارگران کشور با اشاره به اینکه چالش 
جدید کارگران حذف دفترچه بیمه و افزایش هزینه های درمانی است 
گفت: این مشــکل در کنار عدم امنیت شغلی،عقب ماندگی مزدی و 
افزایش فقر به مشکلات کارگران اضافه شده است.حمیدرضا امام قلی 
تبار،بازرس مجمع عالی نمایندگان کارگران کشور در، درباره مشکلات 
کارگــران گفت: در یکی دو دهه اخیر جامعه کارگری کشــورمان به 
دلایل مختلف، مشــکلات بی شــماری را تجربه کرده است.با توجه 
به اینکه این قشــر به همراه افــراد تحت تکفل خود بیش از نیمی از 
جمعیت کشورمان را شامل میشــوند، بنابراین بررسی و حل چالش 
های این قشر یعنی کاهش دغدغه های اکثریت جامعه که متأسفانه 
این امر تاکنون محقق نگردیده اســت.وی ادامه داد: وجود مشکلات 
بالادستی این قشر که عدم امنیت شغلی،عقب ماندگی مزدی،افزایش 
فقــر از جمله ی آن اســت و  نیازمند اراده دولــت ومجلس بوده  و 
مستزلزم اصلاح و یا ایجاد زیرساخت های مورد نیاز میباشد مشکلات 
پایین دستی جامعه کارگری هم به وفور در زندگی روزمره ی این قشر 
مشهود است که صرفاً با نظارت دستگاههای زیربط به حداقل میرسد 
که در بخش بهداشت و درمان به مواردی از آن اشاره میگردد.بازرس 
مجمع عالی نمایندگان کارگران کشــور افزود: با اجرای طرح حذف 
دفترچه ها در مراکز درمانی،آزمایشگاهها و داروخانه ها اگرچه که در 
ظاهر میبایستی انتظار داشت که فرآیند دریافت خدمات برای خدمت 
گیرندگان بهتر شــود اما متاســفانه برخی خبرها نشان از خروجی 
معکوس برای بعضی مراجعه کنندگان کارگر دارد. عدم استقرار برخی 
مراکز خصوصی به سامانه استعلام اعتبار بیمه تامین اجتماعی از روی 
عمد. در مواردی باوجود استقرار ســامانه به بهانه قطع بودن ارتباط 
سیســتم با ســرور تامین اجتماعی باز هم از روی عمد و یا ســهوی 
باعث پرداخت هزینــه مضاعف به صورت تعرفه ی آزاد برای مراجعه 
کنندگان عمددتاً کارگر شده است که از هنگام اجرای طرح یاد شده 
انتقاداتی از سوی این قشر مناطق مختلف کشور را بدنبال داشته است.

مجبور شــدن این افراد برای استفاده از مراکز درمانی و آزمایشگاهی 
و داروخانــه های خصوصی و پرداخت هزینه های یاد شــده به نرخ 
آزاد در شــرائط بحرانی کرونا که مراکز دولتی با سیل عظیم مراجعه 
کنندگان و محدودیت مواجهه میباشند را اجتناب ناپذیر کرده است 
.امام قلی تبار بیان کرد:مشکل دیگر جامعه کارگری در بحث درمان 
خرید برخی اقلام دارویی تشخیصی صرفاً بیمارستانی است که برای 
تشخیص بیماری کارگران و افراد تحت تکفل آنان برای فرآیند ام آر 
آی ، سی تی اسکن و غیره میباشد که میبایستی همراه با تزریق انجام 
گردد. متأسفانه این داروها در بیمارستانها و مراکز درمانی در دسترس 
نبوده و آنان را مجبور میکند، بواسطه ی نیاز خود با ده ها برابر قیمت 
نرخ بیمارســتانی از فروشگاه های خصوصی لوازم پزشکی و داروخانه 
ها تهیه نمایند.وی ادامه داد: اینکه چرا یک داروی بیمارســتانی در 
مراکز مربوطه موجود نبوده ولی در مراکز خصوصی با قیمتی گزاف به 
راحتی در دسترس است چالشی است که خدمت گیرندگان از آن به 
عنوان مشکلی اساسی برای درمان بیماری خود از آن یاد می کنند.در 
هرصــورت اگرچه با ورود بیماری کرونا در خانواده ها  علی الخصوص 
جامعه ی کارگری را با افزایش هزینه های بهداشتی و درمانی مواجه 
نموده اســت، اما موضوع حذف دفترچه های تامین اجتماعی و عدم 
دسترسی داروهای مورد نیاز تشخیصی بیمارستانی هزینه ی مضاعفی 
در کنار مشکلات کرونا برآنان تحمیل میکند که در سایه عدم نظارت 
ارگان های نظارتی بوجود آمده اســت.امید است موارد یاد شده فوق 
به راحتی با نظارت مســئولین مربوطه حتی در ســطوح اســتانی و 
شهرستانی به راحتی قابل حل و فصل خواهد بود که متاسفانه تاکنون 

میسر نشده است.

نائب رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه، آیین نامه شــورای عالی بورس 
درخصوص آزادســازی سهام عدالت دارای چند نقطه ضعف جدی است، گفت: سازوکار 
نظارت و ضوابط هزینه کرد شرکتهای سهام عدالت استانی مشخص نیست.سید احسان 
خاندوزی با بیان اینکه، سهام عدالت فراگیر ترین مجموعه سهامداری کشور است که از  
بیش از 49 میلیون نفر از مردم تشــکیل شده است، گفت: استفاده از این ظرفیت برای 
ارتقا مشارکت و بلوغ مالی جامعه بسیار حائز اهمیت است، اما به دلیل برخی سومدیریتها 
در بحث سهام عدالت در بحث سهام عدالت این مهم در 15 سال اخیر محقق نشده است.

وی خاطرنشــان کرد، در روز ۲۰ اسفند ماه سال گذشته مقرر شده بود انتخابات سهام 
عدالت اســتانی توسط مجموعه وزارت اقتصاد برگزار شود که که متاسفانه این فرایند با 
کمترین اطلاع رسانی در حال انجام بود و از طرف دیگر با توجه به وجود برخی ابهامات 
در این انتخابات کمیسیون اقتصادی مجلس به موضوع ورود کرد و وزیر اقتصاد موظف 
شد تا انتخابات برای رفع این ابهامات و اطلاع رسانی دقیق تر برای افزایش مشارکت به 
تعویق بیاندازد. بر این اساس از وزارت اقتصاد انتظار میرفت با اصلاح آیین نامه اجرایی و 
فرایند مشارکت، زمینه را برای تحقق حداکثری اهداف قبل از اجرای انتخابات در ابتدای 
سال 14۰۰ فراهم کند. همچنین بایستی حداقل نسخ برخی موارد قانونی در خصوص 
ابهامات موجود در آیین نامه اجرایی آزادسازی سهام عدالت،  از مجلس شورای اسلامی 

در خواست می شد که این موضوع نیز انجام نشده است.

شورای عالی بورس مجاز به تدوین مقررات است و نه کنار زدن مفاد قانونی!
نائب رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس گفت: رهبر انقلاب در روز 9 اردیبهشــت ماه 
ابلاغیه 3 بندی آزادســازی ســهام عدالت را صادر کردند، گفت: شــورای عالی بورس 
آیین نامــه ای را در این خصوص تهیه کرد که دارای چند مشــکل و نقطه ضعف جدی 
بود. از جمله اینکه در متن ماده 35  قانون اصلا 44 صراحتا به تعاونیهای شهرســتانی 
اشــاره شــده اســت و از طرف دیگر در بند ۲ ابلاغیه رهبر انقلاب آمده بود«  مقررات  
مورد نیاز جهت انتقال سهام به صاحبان سهام عدالت توسط شورایعالی بورس تدوین و 
تصویب شود. این مصوبات برای کلیه دستگاههای اجرایی لازم الاجراست.« همانطور که 
ذکر شد شــورای عالی بورس تنها مجاز به تدوین مقررات بوده و نمیتوان این مقررات 
به گونه ای باشــد که با قوانین بالادستی تغایر و تضاد داشته باشد. حالا با برگزاری این 

انتخابات و تعیین هییت مدیره های شــرکتهای سهام عدالت استانی،  عملا باید شاهد 
انحلال شــرکتهای تعاونی سهام عدالت شهرســتانها باشیم که این موضوع یک نقیصه 
جدی محســوب میشود و در این خصوص تدبیر لازم لحاظ نشده است.خاندوزی تاکید 
کرد، تا روز 1۰ اردیبهشت ماه و قبل از برگزاری انتخابات باید این موضوع تعیین تکلیف 
شــود چون نمیتوان به صورت همزمان  تعاونیای ســهام عدالت وجود داشته باشند و 

شرکتهای سهام عدالت استانی با هییت مدیره جدید نیز فعالیت کنند.

سازوکار نظارت و ضوابط هزینه کرد شرکتهای سهام عدالت استانی مشخص 
نیست

به گفته این نماینده مجلس، ارزش ســهام در اختیار شــرکتهای تعاونی سهام عدالت 
اســتانی تا ۲۰۰ هزار میلیارد تومان براورد شــده که این رقم نشان دهنده اهمیت ویژه 
انتخابات هیئت مدیره شرکتهای مذکور است،  این درحالی است که ضوابط هزینه کرد 
و نظارت بر عملکرد این شرکتها هنوز تدوین نشده است. همچنین سازوکار اطلاع عامه 
مردم و ســهامداران از تصمیمات هییت مدیره مشــخص نیست، همین موضوع نشان 
میدهد هنوز سازوکار اعمال شفافیت در این بحث مهم ایجاد نشده است. همچنین این 
شرکتها ماهیت غیر دولتی دارند و از این منظر باب ورود نظارتی دستگاههای ناظر نیز 

بسته شده است.

بازشدن باب رانت و دلالی و فشار فروش 60 هزار میلیارد تومانی در بازار سهام
نائب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: در آیین نامه اجازه داده شده تا 3۰ درصد 
از سهام توسط شرکتهای سهام عدالت استانی در بازار به فروش رسیده و منابع حاصله 
صرف سرمایه گذاری در پروژه ها و صندوق پروژه های استان شود. همین موضوع زمینه 
رانت و فساد و دلالی را ایجاد خواهد کرد. از یک طرف عرضه و فروش 6۰ هزار میلیارد 
تومان ســهام برای بازار سهام که این روزها در شــرایط اسف باری به سر میبرد بسیار 
خطرناک اســت و از طرف دیگر ورود منابع حاصله در پروژه های استانی و میتواند باب 
رانت و دلالی تازه را باز کند. همچنین این موضوع با  بخشی از قانون تجارت نیز تناقض 
دارد. اصرار مجلس شــورای اســلامی این است که وزارت اقتصاد حتما قبل از برگزاری 

انتخابات این ابهامات و نقاط ضعف را برطرف کند.

تبعات برگزاری عجولانه انتخابات سهام عدالت استانی؛

 از بازشدن باب رانت و دلالی تا فشار فروش 60 هزار میلیاردی

رئیس اتاق ایران و چین:
واردات واکسن توسط بخش خصوصی 
منطقی نیست؛ احتمال تقلب وجود دارد
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استانها

افزایش تولید نفت ایران و آشفتگی در بازار جهانیگزیده خبر
تولید نفت خام ایران بر اســاس تازه تریــن گزارش اوپک در ماه 
آوریل )اسفندماه - فروردین ماه( افزایش یافت و از رقم دو میلیون 
و ۳۰۰ هزار بشــکه گذشت اما اینکه ایران می تواند به صادرات 
بیش از دو میلیون بشــکه نفت برســد طبق اعلام کارشناسان 
بستگی زیادی به روال مذاکرات و وضعیت بازار نفت دارد. گزارش 
ماه آوریل اوپک نشــان می دهد تولید نفت خام ایران براســاس 
گزارش منابع ثانویه در ماه مارس نسبت به ماه ژانویه )بهمن ماه 
- اسفندماه( با افزایش ۱۳۷ هزار بشکه ای به دو میلیون و ۳۰۴ 
هزار بشکه در روز رسیده همچنین ۱۳ عضو اوپک در ماه مارس 
۲۵ میلیون و ۴۲ هزار بشکه نفت خام تولید کردند که ۲۰۱ هزار 
بشکه بیشــتر از ۲۴ میلیون و ۸۴۲هزار بشکه ماه فوریه است.

آنگولا، لیبی و عراق با افزایش روزانه ۴۰ هزار بشــکه، ۲۶ هزار 
بشــکه و ۲۳ هزار بشکه پس از ایران بیشترین افزایش تولید در 
ماه مارس را به خود اختصاص دادند. تولید نفت خام عربســتان 
به عنوان بزرگ ترین تولیدکننده نفت اوپک در ماه مارس ۳۳ هزار 
بشکه کاهش یافت، منابع ثانویه مقدار تولید عربستان در این ماه 

را هشت میلیون و ۹۰ هزار بشکه در روز عنوان کردند.

افزایش بیش از ۳ دلاری قیمت نفت خام سنگین ایران
قیمت نفت خام سنگین ایران براساس تازه ترین گزارش اوپک در 
ماه مارس نســبت به ماه فوریه ۳ دلار و ۶۴ سنت برابر با شش 
درصد افزایش یافت. قیمت نفت خام سنگین ایران در ماه مارس 
۶۴ دلار و ۳۰ سنت ثبت شد، در حالی که در ماه فوریه هر بشکه 
۶۰ دلار و ۶۶ ســنت بود. همچنین قیمت سبد نفتی اوپک هم 
در ماه فوریه با افزایش ۵.۷ درصدی به ۶۴ دلار و ۵۶ سنت برای 
هر بشکه رسید که ۳ دلار و ۵۱ سنت بیشتر از ماه فوریه است.

واردات بــالای نفت چین از ایــران در ماه های اخیر تقاضا برای 
نفت تولیدکنندگان رقیب را به شدت کاهش داده و فروشندگان 
نفت کشــورهای دیگر نظیر برزیل، آنگولا و روسیه را وادار کرده 
است قیمتهایشــان را کاهش داده و نفتشان را به مقاصد هند و 
اروپا ارســال کنند. با وجود این که انتظار می رفت دولت بایدن 

مذاکرات با ایران برای احیای برجام را ازسربگیرد، افزایش خرید 
نفت ایران از ســوی چین بازار را غافلگیــر کرد و باعث محدود 
شدن رشد قیمتهای جهانی شد.بر اساس گزارش رویترز، انتظار 
مــی رود خرید نفت چین از ایران ادامه پیدا کند، زیرا شــرکت 
های خصوصی با فشار سیاسی چندانی برای رها کردن این خرید 

جذاب روبرو نیستند.

چه آینده ای در انتظار نفت ایران است؟
نرسی قربان کارشــناس ارشد حوزه انرژی در خصوص وضعیت 
بازار و نفت و جایگاه ایران در این میان به ایسنا گفت: سرنوشت 
نفت ایران رابطه مستقیمی با مذاکرات در حال انجام وین دارد و 
هیچ پیش بینی نمی توان در مورد مذاکرات داشت، اگر مذاکرات 
موفقیت آمیز باشد فروش نفت ایران آزاد می شود و رفع تحریم 
ها  اتفاق می افتد و در نتیجه ایران می تواند به بازار های نفتی 
خود بازگردد.وی اظهار کرد: زمانیکه  برجام اتفاق افتاد ایران در 
زمانی بسیار سریع تر از آنچه کارشناسان پیش بینی می کردند 
به بازار بازگشــت و احتمالا این بار هم شرایط مثل سابق خواهد 
بود و ایران می تواند بازارهای سابق خود را بدست آورد و حدود 
دو میلیون بشکه صادرات داشته باشد.این کارشناس ارشد حوزه 
انرژی در خصوص قیمت نفت نیز گفت: قیمت نفت ارتباطی با 
مذاکرات و ورود ایران ندارد، با اینکه با ورود ایران نفت بیشتری 
وارد بازار خواهد شد اما برقیمت ها تاثیر نخواهد گذاشت و قیمت 
ها در روند فعلی باقی خواهد ماند و ایران نیز اگر مذاکرات وین به 
نتیجه برسد وارد بازار خواهد شد.قربان با اشاره به سند همکاری 
ایــران و چین و تاثیر آن در نفت ایران نیز گفت: برای تاثیر این 
موضوع صرفا باید تحریم ها برداشــته و FATF نیز تصویب شود 
و اگر نباشــد سیســتم بانکی ایران قفل می شود و حتی نقل و 
انتقال پول می بایســت مورد بررسی قرار بگیرد، لذا رفع تحریم 
ها، تصویب FATF و بازگشت ایران به سیستم بانکی جهان بسیار 
تاثیرگذار است و تا زمانی که این موارد اتفاق نیفتد روابط ایران 

با چین نیز تاثیر زیادی نخواهد داشت.

تا پایان سال
 راندمان نیروگاه های حرارتی به

 ۴۰ درصد می رسد
مدیرعامل شرکت تولید نیروی برق حرارتی گفت: راندمان نیروگاه های حرارتی 
ایران تا پایان ســال بــه ۴۰ درصد افزایش می یابد. محســن طرزطلب با بیان 
اینکه راندمان نیروگاه های حرارتی برق در ســال گذشته برای اولین بار به ۳۹ 
درصد رســید، اظهار کرد: تبدیل نیروگاه های گازی به سیکل ترکیبی، استفاده 
از توربین های گازی با فناوری جدید، ارتقای واحدهای گازی و بازنشسته کردن 
نیروگاه های فرســوده از برنامه هــای افزایش راندمــان در نیروگاه های حرارتی 
اســت.وی که در یک گفت و گو تلویزیونی ســخن می گفت، با اشاره به ابلاغ 
ســند انرژی جدید به صنعت برق افزود: طبق این سند تا سال ۱۴۲۰ راندمان 
نیروگاه های حرارتی کشور باید به ۵۰ درصد برسد که نیازمند سرمایه گذاری های 
سنگین خواهد بود.مدیرعامل شرکت برق حرارتی ادامه داد: راندمان نیروگاه های 
حرارتی در کشــورهای پیشــرفته جهان که ظرفیت تولید آن ها به کشــور ما 
نزدیک اســت معادل ۳۷.۳ درصد اســت و این در حالی است که این رقم هم 
اکنــون در نیروگاه های ایران ۳۹ درصد و البته بیشــتر از نیروگاه های حرارتی 
بســیاری از کشورهای جهان است.طرزطلب با اشــاره به برنامه ریزی های انجام 
شده برای راه اندازی ۷۵۰۰ مگاوات نیروگاه سیکل ترکیبی جدید با سرمایه گذاری 
بخش خصوصی، افزود: از چهار ســال گذشته، سه هزار و ۵۰۰ مگاوات نیروگاه 
ســیکل ترکیبی با سرمایه گذاری بخش خصوصی ساخته شد که امسال تکمیل 
می شود و البته پیش بینی می شود سه هزار و ۵۰۰ مگاوات باقی مانده نیز فراهم 
شود که با ساخت کامل این ظرفیت چهار درصد به راندمان نیروگاه های کشور 

افزوده خواهد شد.

 جهش آمار ورشکستگی تولیدکنندگان
 نفت آمریکا

شــمار تولیدکنندگان نفت آمریکایی شــمالی که خواســتار حمایت در برابر 
ورشکســتگی شدند، در سه ماهه نخست سال ۲۰۲۱ به بالاترین آمار سه ماهه 
اول از ســال ۲۰۱۶ تاکنون رســید. با این حال گزارش شرکت حقوقی هاینس 
و بون نشــان داد شمار ورشکســتگیها از اوجی که در سه ماهه دوم و سه ماهه 
ســوم سال ۲۰۲۰ داشــت، به میزان قابل ملاحظه ای آهسته شد.طبق گزارش 
گزارش مانیتور ورشکســتگی مناطق نفتی شرکت هاینس و بون، هشت تولید 
کننده در ســه ماه نخست سال ۲۰۲۱ خواســتار حمایت در برابر ورشکستگی 
شــدند که بالاترین آمار سه ماهه نخست از ســال ۲۰۱۶ بوده که در آن زمان 
۱۷ تولیدکننده نفت در آمریکای شمالی خواستار حمایت در برابر طلبکارانشان 
شــده بودند. تگزاس ۵۰ درصد از کل تقاضاهای حمایت در برابر ورشکســتگی 
تولیدکنندگان نفت در ســه ماهه نخست سال ۲۰۲۱ را با چهار تولیدکننده به 
خود اختصاص داد.مجموع بدهی تولیدکنندگانی که خواســتار حمایت در برابر 
ورشکستگی شدند، بیش از ۱.۸ میلیارد دلار بود که دومین رکورد پایین مجموع 
بدهی برای ســه ماهه نخســت، پس از رکورد بدهی ۱.۶ میلیارد دلار در ســه 
ماهه اول سال ۲۰۱۹ بود.با وجود اینکه شمار ورشکستگیهای سه ماهه نخست 
امســال بالاترین رکورد سه ماهه اول از ســال ۲۰۱۶ بود اما نشان داد که روند 
درخواست های حمایت در برابر ورشکستگی پس از اینکه ۱۸ تولیدکننده نفت 
و گاز در سه ماهه دوم و ۱۷ تولیدکننده در سه ماهه سوم سال ۲۰۲۰ خواستار 
حمایت در برابر ورشکستگی شده بودند، آهسته شده است. در دو دوره مذکور، 

تبعات ریزش قیمت نفت و بحران به شدت توسط تولیدکنندگان ملموس بود.

 کاهش 13 درصدی آب بدون درآمد 
در منطقه براآن و کراج

مدیر امور آب و فاضــلاب منطقه براآن و کراج از کاهش ۱۳ درصدی هدررفت 
آب در شــبکه آبرسانی این منطقه خبر داد.صالح ســلمانی اهم اقدامات انجام 
شــده برای کاهش هدر رفت آب را اندازه گیری آبدهی شــبانه، تنظیم مستمر 
فشارشــکن ها و مدیریت فشــار آب، عنوان کرد و افزود: سال گذشته دو فشار 
شــکن جدید در روستای چم و برسیان نصب شد و ۷۵ انشعاب غیر مجاز ۲۰۰ 
باغ ویلا قطع گردید.وی افزود: کالیبره کردن همه کنتورهای تجمعی، ســاخت 
چهار باب حوضچه تقسیم آب در روستاهای چم، کبوترآباد، شهرک کبوترآباد و 
مجتمع براآن جنوبی برای کنترل دقیق میزان آب ورودی، تعویض ۷۵۰ کنتور 
خراب مشــترکین و اصلاح شبکه های فرســوده از دیگر اقداماتی بود که سال 
گذشــته به منظور کاهش هدر رفت آب در منطقه انجام شد.سلمانی به تشریح 
طرح های مشارکتی تمام شده در قالب طرح ۱۰۰- ۳۰۰ پرداخت و افزود: در ۷ 
روستای کبجوان، کاج، کاروانچی، کوهان، ایچی، شیدان، زیار و شهرک روستای 
کبوترآبــاد در مجموع بیش از ۲۳۰۰متر اصلاح خط انتقال و شــبکه توزیع با 
هزینه ای بالغ بر ۳ هزار و ۶۰۰ میلیون ریال انجام شــد و ۵۳۰۰ متر باقیمانده 

نیز در حال انجام است.

ظرفیت عرضه سوخت سی ان جی درقم 1۲ 
درصد افزایش یافت

مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم 
گفت: سال گذشته ۱۲ درصد ظرفیت عرضه سی ان جی 
در ســطح اســتان افزایش یافت و درحال حاضر امکان 
عرضه ســی ان جی به میزان ۵۶ هزار متر نرمال مکعب 
درساعت وجود دارد.به گزارش روابط عمومی شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی منطقه قم، سید محمود طاهری درگفت وگویی افزود: هم 
اینک فقط از ۳۰ درصد این ظرفیت بهره برداری می شود.وی اضافه کرد: ۷۰ درصد 
ظرفیت توزیع سی ان جی در اســتان بدون استفاده است و این توانایی وجود دارد 
به درخواست تمام مشتریان پاسخ داده شود.به گفته وی، عدم پراکندگی مناسب 
جایگاه های سی ان جی در استان موجب ایجاد صف های طویل در برخی جایگاه ها 
می شود.طاهری گفت: دراوایل سال ۹۹، به دلیل شیوع بیماری کرونا کاهش مصرف 
سی ان جی محسوس بود، ولی در ماه های بعد جبران شد، به طوری که در پایان سال 
تغییری در مصرف سی ان جی نسبت به سال ۹۸، مشاهده نشد.مدیر شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی منطقه قم افزود: از ۲۸ اســفندماه سال گذشته تا پایان 
تعطیلات نوروز ۱۴۰۰، مصرف سی ان جی نسبت به مدت مشابه سال گذشته تغییر 
محسوسی نداشت.وی بیان کرد: سال گذشته ۲ جایگاه سی ان جی در استان مورد 
بهره برداری قرار گرفت و ظرفیت یک جایگاه نیز افزایش یافت و این برنامه در سال 
جاری نیز تکرار خواهد شــد.لازم به ذکر اســت، منطقه قم دارای ۸۱ نقطه عرضه 
ســوخت مایع و سی ان جی فعال بوده که از این تعداد، ۶۱ جایگاه عرضه سوخت 

مایع و ۴۱ جایگاه نیز سی ان جی عرضه می شود.

ازسرگیری پروژه های آرامکو برای افزایش ظرفیت تولید نفت
شرکت آرامکوی سعودی که بزرگترین شرکت نفتی و بزرگترین صادرکننده نفت جهان است، کار توسعه پروژه های فراساحلی بزرگ را ازسرگرفته است که ۱.۱۵ میلیون بشکه در روز 
به ظرفیت تولید عربستان سعودی تا سال ۲۰۲۴ اضافه می کند. پس از این که قیمتها و تقاضا برای نفت در سال ۲۰۲۰ ریزش کرد که خود عربستان سعودی تا حدودی با شکستن 
یک ماهه توافق کاهش تولید اوپک پلاس در آن نقش داشت، آرامکوی سعودی دکلهای حفاری فراساحلی را غیرفعال کرد و آغاز  پروژه های توسعه متعدد را به تاخیر انداخت.شرکتهای 
نوبل کورپوریشــن و شــلف دریلینگ که پیمانکاران حفاری فراساحلی هستند، در ژوئن اعلام کردند که آرامکوی سعودی به آنها اطلاع داده است فعالیت دکلهای حفاری فراساحلی 
عربستان سعودی به مدت یک سال معلق خواهد شد.اکنون آرامکوی سعودی فعالیت در  پروژه هایی که به تعویق انداخته بود را ازسرمی گیرد. یک پیمانکار به آرگوس گفت: این غول 
نفتی مناقصه هایی برای کار توسعه در میدان نفتی فراساحلی زولوف به ظرفیت ۸۲۵ هزار بشکه در روز صادر کرد که قرار است تولیدش به میزان ۶۰۰ هزار بشکه در روز افزایش پیدا 
کند.این پروژه توسعه که در ابتدا قرار بود در سال ۲۰۲۳ آغاز شود، اکنون چند ماه به تاخیر افتاده و انتظار می رود فعالیتهایش را در اواخر سال ۲۰۲۳ یا اوایل سال ۲۰۲۴ آغاز کند.

کار روی توسعه دو میدان نفتی دیگر مرجان و برِی در اواخر مارس آغاز شد. میدان نفتی مرجان به ظرفیت ۴۰۰ هزار بشکه در روز ظرفیتش را به میزان ۳۰۰ هزار بشکه در روز و 
میدان برِی به ظرفیت ۳۰۰ هزار بشکه در روز، ظرفیت تولیدش را به میزان ۲۵۰ هزار بشکه در روز تا سال ۲۰۲۳ افزایش می دهد.

هفته درخشان طلای سیاه
قیمــت نفت در معاملات روز جمعه اندکی کاهش پیدا کرد اما تحت تاثیر 
آمار اقتصادی بهتر از حد مطلوب در آمریکا و چین که نگرانیها نســبت به 
رشــد موارد ابتلا به کووید ۱۹ در ســایر اقتصادهای بزرگ را جبران کرد، 
رشد هفتگی به ثبت رساند. بهای معاملات نفت برنت ۱۷ سنت معادل ۰.۳ 
درصد کاهش یافت و در ۶۶ دلار و ۷۷ ســنت در هر بشکه بسته شد. نفت 
برنت که در چهار روز معامله قبلی افزایش داشــت، برای کل هفته شــش 
درصد افزایش نشان داد.بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا ۳۳ 
سنت معادل ۰.۵ درصد کاهش پیدا کرد و در ۶۳ دلار و ۱۳  سنت در هر 
بشــکه بسته شد و برای کل هفته ۶.۴ درصد رشد کرد که بزرگترین رشد 
هفتگی از هفته منتهی به ۲۶ فوریه بود. آمار رسمی که روز جمعه منتشر 
شد نشان داد تولید ناخالص داخلی چین در سه ماهه نخست سال ۲۰۲۱ 
به میزان ۱۸.۳ درصد در مقایســه با مدت مشابه سال گذشته رشد کرده 
اســت. این آمار بهتر از حد انتظار پیش از آمار اقتصادی مثبت آمریکا در 
روز پنج شــنبه منتشر شد که رشد چشمگیر خرده فروشی و کاهش شمار 
متقاضیان دریافت بیمه بیکاری را نشان داد.جان کیلداف، یکی از شرکای 
شرکت »اگین کپیتال« در نیویورک گفت: آمار اقتصادی هفته جاری فوق 
العاده قوی بودند اما همچنان نگرانیهایی نسبت به شیوع کووید وجود دارد 
که بر دورنمای تقاضا تاثیر می گذارد.آژانس بین المللی انرژی و اوپک هفته 
گذشته در جدیدترین گزارش ماهانه خود پیش بینی رشد تقاضا برای نفت 
در سال ۲۰۲۱ را با اشاره به بهبود بهتر از حد مطلوب فعالیت در بعضی از 
اقتصادها بالا بردند. این پیش بینی ها همچنین با آمار ذخایر نفت آمریکا که 
نشــان داد ذخایر نفت این کشور با اوج گیری فعالیت پالایش ۵.۹ میلیون 
بشــکه کاهش پیدا کرده است، تقویت شد. در این بین، گزارش روز جمعه 
شــرکت خدمات انرژی بیکرهیوز نشان داد شمار دکل های حفاری نفت و 
گاز آمریکا هفته گذشــته هفت حلقه افزایش یافت و به ۴۳۹ حلقه رسید. 
شمار دکل های حفاری نفت هفت حلقه افزایش یافته و به ۳۴۴ حلقه رسید 
در حالی پکه شماره دکل های حفاری گاز با یک حلقه افزایش، به ۹۴ حلقه 
رسید. برآورد اداره اطلاعات انرژی آمریکا از تولید نفت در آمریکا در هفته 
منتهی به ۹ آوریل به میزان ۱۰۰ هزار بشکه در روز افزایش یافت و به ۱۱ 
میلیون بشکه در روز رسید. این آژانس انتظار دارد تولید نفت آمریکا امسال 
به ۱۱.۴ میلیون بشــکه در روز بالغ شود. همه اقتصاد ها با این حال رو به 
بهبود نیستند. نرخ نرخ ابتلا در هند به رکورد بالای جدیدی صعود کرده و 
صدر اعظم آلمان روز جمعه اعلام کرد موج سوم پاندمی ویروس کرونا این 
 OANDA کشور را فرا گرفته است.اد مویا، مدیر تحقیقات آمریکایی شرکت
در این باره گفت: با وجود رشــد هفتگی، قیمتهای نفت ممکن است عقب 
نشینی کنند تا منعکس کننده ریسکهای مربوط به گونه های جهش یافته 
ویروس کرونا و مشــکلات پیرامون پاندمی کووید ۱۹ باشند. قیمت نفت با 
کمک کاهش تولید کم سابقه اوپک و متحدانش در سال گذشته بهبود پیدا 
کرد. بخشی از محدودیت عرضه اوپک پلاس قرار است در فاصله ماه مه تا 
ژوئیه تســهیل شود و وزیران نفت این گروه ۲۸  آوریل برای تصمیم گیری 

درباره سیاست تولید خود دیدار خواهند کرد. 

 روند رشد مصرف نفت خام پس
 از ۲۰۲۵ کُند می شود

گلدمن ســاکس پیش بینی کرد مجموع مصرف نفت خام به دلیل کاربرد 
آن در تولید ســوخت جت و محصولات پتروشیمی در دهه کنونی افزایش 
می یابد، اما روند رشــد آن پس از سال ۲۰۲۵ بســیار کند خواهد بود. به 
گزارش خبرگزاری بلومبرگ، بانک آمریکایی گلدمن ســاکس نیز به جمع 
مؤسسه هایی پیوست که زمان فراز و نشیب تقاضای نفت را زودتر از گذشته 
پیش بینی می کنند.این بانک برآورد خود از فراز و نشــیب تقاضای نفت در 
بخش حمل ونقل را یک ســال جلوتر از پیش بینی پیشین خود و حداکثر 
تا ســال ۲۰۲۶ اعلام کرد.گلدمن دلیل این مســئله را افزایش استفاده از 
خودروهای برقی دانست.این بانک افزود: مجموع مصرف نفت خام به دلیل 
کاربرد آن در تولید ســوخت جت و فرآورده های پتروشــیمی در این دهه 
افزایش می یابد، این در حالی اســت که روند این رشد پس از سال ۲۰۲۵ 
بســیار کند خواهد بود. گلدمن ساکس مؤسسه ای اســت که زمان پایان 
رشــد تقاضای نفت را تغییر داده است، بی پی هم از مؤسسه هایی است که 
دیدگاه بسیار سخت گیرانه ای به زمان اوج تقاضای نفت دارد.بی پی پارسال 
اعلام کرده بود احتمال دارد دوره رشــد تقاضــای نفت پیش از این پایان 
یافته باشد.این در حالی اســت که آژانس بین المللی انرژی )IEA( رویکرد 

محافظه کارانه تری دارد.
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گزیده خبر رییس کمیسیون اقتصاد سلامت اتاق تهران:

رایزنی برای واردات سه نوع واکسن خارجی کرونا توسط بخش خصوصی
رییس کمیســیون اقتصاد ســامت اتاق تهران اظهار داشت:  
صحبت هایی برای واردات واکسن آسترازنکا، واکسن اسپونتیک 
روسیه و واکسن های چینی توسط بخش خصوصی در جریان 
اســت.محمود نجفی عرب در مورد واردات واکسن کووید 19 
توســط بخش خصوصی اظهار کرد: بعد از آنکه سازمان غذا و 
دارو نامه نوشــت و از بخش خصوصی کــه در حوزه دارو فعال 
هســتند خواست که در واردات واکسن کرونا ورود کنند، چند 
شــرکت بخش خصوصــی اقداماتی انجام دادنــد و در نهایت 
پیشنهادات خود را نیز به وزارت بهداشت و سازمان غذا و دارو 
ارائه داده اند و این پروسه در جریان است.وی با تاکید بر اینکه 
دولت ها در اولویت خرید واکسن هستند، تصریح کرد: دولت ها 
بخش زیادی از واکســن را از شرکت های تولیدکننده خرید و 
پیش خرید کرده اند. طبیعتا اولویت شــرکت های تولیدکننده 
واکســن دولت ها هستند. از ابتدا نیز بحث این بود که دولت ها 
واکسن کرونا را خریداری کنند کمااینکه از کواکس هم دولت 
باید خرید می کرد.این عضو اتاق بازرگانی افزود: واکسن در سطح 
دنیا زیاد نیست تا بتوان به راحتی خرید کرد ولی شرکت های 
بخش خصوصی در این مورد اقدام کرده اند اما تا جایی که من 
اطــاع دارم هنوز از این طریق وارداتی صورت نگرفته اســت.

رییس کمیسیون اقتصاد سامت اتاق بازرگانی تهران ادامه داد: 
شرکت های خصوصی پیشنهادات خود را به سازمان غذا و دارو 
داده اند؛ محدودیت هایــی هم در این مورد وجود دارد از جمله 
قیمت و کیفیت. همچنین تعدادی از شرکت ها برخی از تعهدات 
را درخواســت می کنند که قاعدتا باید وزاتخانه آنها را بررسی 
و اقدام کند.وی درباره ارز مورد اســتفاده برای واردات واکسن 
کرونا گفت: اینکــه آقای رییس جمهور گفت بخش خصوصی 
با ارز نیمایی واردات انجام دهد، پیرو همان نامه سازمان غذا و 
دارو است. بنابراین احتمالا واردات واکسن با ارز نیمایی خواهد 
بود و طبیعتا قیمت تمام شــده آن بیشتر می شود.نجفی عرب 
خاطرنشان کرد: باید دید آیا این واکسن ها بعد از واردات توسط 
دولت خریداری شــده و به طور رایگان به مردم عرضه می شود 
یا افرادی عاقه مند هستند خودشان بهای واکسن را پرداخت 
می کنند.عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران خاطرنشان 
ساخت: اطاع دقیقی از اینکه مذاکرات با کدام کشورها صورت 
گرفتــه ندارم اما اطاع دارم که در مورد واکســن آســترازنکا 
که در ایران هم نمایندگی دارد، واکســن اسپونتیک روسیه و 
واکســن های چینی صحبت هایی برای واردات توســط بخش 

خصوصی در جریان است.

رکورد ارسال ماده معدنی در انگوران 
شکست

افزایش ۴۶٫۵۴ درصدی ارسال ماده معدنی در سال 99 نسبت به 9۸ در بخش 
روباز، رکورد دیگری را در مجتمع ســرب و روی انگــوران ثبت کرد.به گزارش 
روابط عمومی شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران، در سال 99 با ارسال بیش 
از 9۵۵ هزار تن ماده معدنی از بخش روباز معدن ســرب و روی انگوران، رکورد 
ارسال ماده معدنی بعد از ۵ سال در این معدن شکسته شد.بر اساس این گزارش 
در ســال 99 افزایش ۲ هزار درصدی ارسال ماده معدنی از بخش زیرزمینی این 
معدن را نســبت به سال 9۸ نیز شاهد بودیم.در سال 99 بیش از 1۴۴ هزار تن 
ماده معدنی از بخش زیرزمینی معدن سرب و روی انگوران حمل شد.همچنین 
این گزارش حاکیست استخراج ماده معدنی در بخش زیرزمینی انگوران در سال 
99 نسبت به 9۸ افزایش ۵۸٫۴۰ درصدی را دارا بوده است.گفتنی است معدن 
سرب و روی انگوران از مجتمع های تابعه شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران 

در شهرستان ماهنشان و در 1۳۵ کیلومتری غرب شهر زنجان واقع شده  است.

با اجرای طرح های توسعه ای؛ 
هزار و 500 فرصت شغلی جدید در منطقه 

ویژه ی اقتصادی خلیج فارس
مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی صنایع معدنــی و فلزی خلیج فارس از اجرای 
1۲ طرح توسعه ای در این منطقه ی عظیم اقتصادی خبر داد و افزود: با تکمیل 
این طرح ها که در مرحله ی ســاخت و نصب تجهیزات قرار دارند، بیش از هزار 
و ۵۰۰ فرصت شــغلی جدید ایجاد خواهد شد.به گزارش روابط عمومی منطقه 
ویــژه اقتصادی صنایع معدنــی و فلزی خلیج فارس، »حســن خلج طهرانی« 
ایجاد زیرســاخت های مناسب را سبب جذب سرمایه گذار جدید و افزایش میل 
سرمایه گذاران فعلی برای انجام طرح های توسعه ای دانست و گفت: هم اکنون 1۲ 
طرح توســعه ای در منطقه ویژه اقتصادی صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس در 
حال اجراســت.وی تکمیل این طرح ها را سبب اشتغال زایی گسترده در منطقه 
و به تبع آن ایجاد رونق اقتصادی در جنوب کشــور خواند و افزود: بیش از هزار 
و ۵۰۰ فرصت شــغلی جدیــد در انتظار جوانان ایرانی به ویژه جوانان کوشــای 
هرمزگان قرار دارد و امیدوارم به سهم خود بتوانیم به توسعه ی اقتصادی و کاهش 
نرخ بیکاری در استان کمک کنیم.مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس 
در تشریح اجمالی نتایج اجرای این طرح ها بیان داشت: افزوده شدن ۲.۵ میلیون 
تن به ظرفیت گنده سازی، ۳.۴ میلیون تن بریکت آهن اسفنجی، 1.۵ میلیون 
تن شش فولادی، ۳۶ هزار تن حال های نفتی، یک و نیم میلیون تن قیر و ۴1 
هزار تن فرومنگنز می تواند جهشی چشمگیر در این میزان تولیدات این منطقه 
عظیم اقتصادی باشــد.وی در پایان میزان تقریبی سرمایه گذاری صورت گرفته 
برای اجرای این 1۲ طــرح را یک هزار و ۳۶7 میلیون دلار عنوان کرد و گفت: 
مناطق ویژه اقتصادی دارای مزایاي متعدد براي سرمایه گذاران و تولیدکنندگان 
هستند و امیدوارم در سال »تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها« در عمل بتوانیم 

منویات مقام معظم رهبری را اجرایی کنیم.

حمایت فولاد مبارکه برای ساخت اولین 
دهکده المپیك کشور بعد از انقلاب اسلامی

حسین زیبایی با اشــاره به اینکه سالها ورزشگاه نقش جهان ناتمام مانده بود و 
وزارت ورزش هم توان مالی تکمیل این ورزشگاه را نداشت، اظهار کرد: ورزشگاه 
نقش جهان پس از ۳۰ سال با پیگیری مدیران شرکت فولاد مبارکه به سرانجام 
رسید. وزارت ورزش و جوانان و شرکت توسعه و تجهیز بستری را برای مشارکت 
در پروژه های نیمه کاره فراهم کردند و شرکت فولاد مبارکه در راستای تکمیل 
این ابرپروژه ملی اقدام کرد.معاون توســعه امور ورزش اداره کل ورزش اصفهان 
تصریح کرد: با توجه به اینکه در طرح جامع شهری برای آینده، این مجموعه به 
عنوان دهکده المپیک در نظر گرفته شــده در سال جاری از طریق اداره ورزش 
و جوانان و شــرکت فولاد مبارکه پیگیری هایی به عمــل آمد تا 17۰ هکتار از 
این مجموعه تحویل باشــگاه فولاد مبارکه قرار بگیرد و برای احداث پروژه های 
جدید ورزشی مانند پیست دوچرخه سواری اقدام شود.وی اضافه کرد: متاسفانه 
سرانه ورزشی استان اصفهان پایین است و ورود شرکت فولاد مبارکه باعث شد 
تا زیرســاخت های ورزشی کشور و سرانه ورزشی در استان اصفهان ارتقا یابد و 
یک مجموعه بزرگ استاندارد با ظرفیت 7۵ هزار نفر برای رویدادهای ملی و بین 
المللی ســاخته شود.معاون توسعه امور ورزش اداره کل ورزش اصفهان با تاکید 
بر اینکه مســئولیت اجتماعی شــرکت فولاد مبارکه در تکمیل ورزشگاه نقش 
جهان که ۲۵ ســال مســکوت مانده بود، نمایان می شود، گفت: این ابرپروژه با 
۶۰ درصد پیشــرفت فیزیکی باتکلیف بود و این شرکت و باشگاه فولاد مبارکه 
بود که در راســتای مســئولیت اجتماعی توانست این پروژه را تکمیل کند و به 
عنوان یک ورزشگاه بین المللی به کشور عرضه کند.وی افزود: تکمیل این پروژه 
دستاورد خوبی برای توسعه ورزش در ابعاد همگانی، قهرمانی خواهد بود چراکه 
استان اصفهان در رده های برتر ورزش قهرمانی قرار دارد و امیدواریم با پیگیری 
شرکت و باشــگاه فولاد مبارکه این ابرپروژه تکمیل دهکده المپیک نهایی و به 

بهره برداری برسد.

گام هاي بلند »سایپای نوین« در سالی که گذشت
هنر برنامه ریزی در خدمت تحول سایپا

در یک  ســالی که گذشــت، گروه خودروسازي ســایپا موفق شد در بسیاری از 
زمینه ها به دســتاوردهاي قابل توجهی دســت پیدا کند که توقف کامل تولید 
پراید، ارائه مدل هایی جدید از محصولات قبلی، عرضه خودرو به روز و باکیفیت 
شــاهین به بازار و افزایش تیراژ تولید در سال تحریم و کرونا از جمله مهمترین 
آنها بود.به گزارش سایپانیوز، تمامی این دستاوردها در شرایطي که سخت ترین 
تحریــم ها در مورد صنعت خودرو اعمال شــد و از نظر تامین ارز، چالش هاي 
متعددي وجود داشــت. از طرفي دیگر، شــیوع ویروس کرونا عامل دیگري شد 
تا بر فرآیند تولید خودرو اثر بگذارد، گروه خودروســازي سایپا ضمن رشد تولید 
خودرو، توانست کســري تولید ســال هاي 97 و 9۸ را جبران کند.آمار تولید 
محصولات سایپا در سال 99 نشان مي دهد که بیش از ۴۲۰ هزار دستگاه خودرو 
تولید شده است. این امر گویاي رشد 1.۵ درصدي تولید خودرو و تحقق 9۲.۸ 
درصد تولید تجمعي اســت.یکي از چالش هایی که گروه خودروسازي سایپا تا 
ســال 97 با آن روبرو بود، تعهدات معوق، پرونده هاي اتوخدمت و پاسخگویي به 
تعهدات غیرقابل تحویل بود به گونه ای که در بهمن ماه سال 97 نزدیک به ۵۴۰ 
هزار دستگاه تعهد وجود داشت اما با تاش و همت شبانه روزی مدیران متعهد، 
کارگران سختکوش، زنجیره تامین و شبکه نمایندگی های سایپا در سراسر کشور 
هر ســاله تعداد بسیار زیادی از این تعهدات، تحویل مشتریان شد.بر این اساس 
تعهدات معوق از ۲۵۴ هزار دستگاه تنها به ۲۵ هزار دستگاه رسیده است و تمام 
بخش ها در تاش هستند تا با قید فوریت خودروهاي باقیمانده را تولید و تحویل 

مشتریان دهند.

بررســی قیمت کالاهای اساســی مانند برنج، گوشت قرمز، 
شکر و مرغ نشــان می دهد که قیمت این کالاها در اسفند 
ماه ســال 99 نسبت به مدت مشابه سال 9۸ بین ۴۰ تا 11۳ 
درصد افزایش یافته اســت. روند قیمت کالاهای اساسی طی 
یکسال گذشــته علیرغم وعده های مکرر مسئولان همچنان 
افزایشــی و به تعبیری به مرحله »لجام گسیختگی« رسیده 
اســت. دولتمردان نیمه سال 1۳99 روند کُند تخصیص ارز و 
ترخیص کالاهای اساسی از گمرکات را عامل اصلی ایجاد تنش 
قیمتی در بازار اقام مختلــف اعام می کردند؛ به طوری که 
ستاد تنظیم بازار و شورای هماهنگی اقتصادی دولت مصوبات 
و دستورالعمل هایی را برای سرعت بخشیدن به ترخیص کالاها 
صادر کردند و وعده دادند با تسریع در این ترخیص ها و افزایش 
بازاررسانی، قیمت ها تعدیل خواهد شد. از جمله علیرضا رزم 
حسینی، وزیر صمت که 1۳ آبان ماه سال گذشته وعده داد که 
»در هفته آینده تغییرات محسوسی در قیمت کالاهای اساسی 
خواهیم داشــت«.اظهارات علیرضا رزم حسینی، وزیر صمت 
پس از آن مطرح شــد که  مقام معظم رهبری، در سخنرانی 
تلویزیونی با تأکید بر اینکه بسیاری از مشکات کنونی ارتباطی 
به تحریم ندارند و ناشــی از ناهماهنگی ها هســتند، گفتند: 
بسیاری از گرانی های اخیر واقعاً توجیه ندارد و باید با هماهنگی 
بین دســتگاه های مربوطه مسئولین هرچه زودتر آن را عاج 
کنند. ایشــان، گرانی گوشت، مرغ، گوجه تا پوشک بچه را به 
رغم موجود بودن جنس و کالا، گرانی های بی دلیل خواندند و 
افزودند: همه این گرانی ها و مشکات، با هماهنگی دستگاه ها 
قابل حل هستند و باید مشکات از جلوی پای مردم برداشته 
شــود.با این حال بررسی آمار ارائه شده از سوی وزارت صمت 

از قیمت کالاهای اساسی در اسفند ماه سال 99 یعنی ماه ها 
پس از وعده های مکرر مســئولان برای کاهش قیمت ها، نرخ 
انواع کالاهای اساســی نسبت به اسفند 1۳9۸ با افزایش های 
شدیدی همراه بوده است.بر همین مبنا، قیمت هر کیلوگرم 
برنج پاکستانی باســماتی درجه یک با 11۳.۶ درصد افزایش 
از 11 هزار و ۵1۸ تومان در اســفند ماه 1۳9۸ به ۲۴ هزار و 
۳9.۶۰۸ تومان در اسفند ماه 1۳99 افزایش یافته است.قیمت 
هر کیلوگرم برنج تایلندی نیز در اسفند 1۳99 نسبت به اسفند 
1۳9۸ بــا 111.1 درصد افزایــش از 7 هزار و ۴۲۲ تومان به 
1۵ هزار و ۶7۰ تومان افزایش یافته است.همچنین قیمت هر 
کیلوگرم برنج طارم اعا اسفند 1۳99 نسبت به اسفند 1۳9۸، 
۴۶.۲ درصد افزایش داشــته و از ۲۳ هــزار و ۴۴۰ تومان در 
اســفند 9۸ به ۳۴ هزار و ۲۶1 تومان در اسفند 1۳99 رسید.

قیمت هر کیلوگرم برنج هاشمی درجه یک نیز طی مدت یاد 
شده ۴۳.۵ درصد افزایش یافته و از ۲۳ هزار و ۲۵۴ تومان به 

۳۳ هزار و ۳۶۲ تومان رسیده است.قیمت هر کیلوگرم شکر 
سفید نیز 7۲.1 درصد افزایش یافته و از ۶ هزار و 1۰۴ تومان 
در اسفند 1۳9۸ به 1۰ هزار و ۵۰9 در اسفند 1۳99 افزایش 
یافته است.قیمت هر بسته شکر 9۰۰ گرمی نیز در مدت یاد 
شــده 7۴.7 درصد افزایش یافته و از ۵ هزار و 9۲۰ تومان به 
1۰ هزار و ۳۴۲ تومان رسیده است.قیمت هر کیلوگرم گوشت 
گوساله نیز در اسفند ماه 1۳99 نسبت به اسفند ماه 1۳9۸ به 
میــزان ۴۵.۲ درصد افزایش و از هر کیلوگرم 7۴ هزار و 1۴۸ 
تومان به 1۰7 هزار و ۶۴۲ تومان ریال رسیده است.قیمت هر 
کیلوگرم گوشت گوسفندی ۴۰ درصد افزایش یافته و از ۸۸ 
هزار و ۸۰۲ تومان در اسفند 9۸ به 1۲۴ هزار و ۳11 تومان در 
اسفند ماه 99 افزایش یافته است.قیمت هر کیلوگرم گوشت 
مرغ تازه نیز در اسفند ماه 1۳99 نسبت به اسفند ماه 1۳9۸ به 
میزان ۸7 درصد افزایش یافته و از هر کیلوگرم 1۲ هزار و 7۳۵ 

تومان به ۲۳ هزار و۸1۰ تومان رسیده است.

زادبوم خبر داد:
اعزام رایزنان بازرگانی به 5 کشور 

هدف صادراتی

معاون وزیر و رئیس کل ســازمان توسعه تجارت ایران با اشاره 
به آخرین وضعیت اعزام رایزنان بازرگانی به کشــورهای هدف 
صادراتی گفــت: در حال حاضر امور مربوط بــه اعزام رایزنان 
بازرگانی کشورهای چین، ارمنستان، عمان، آذربایجان و روسیه 
انجام شده و به زودی افراد منتخب به کشورهای مربوطه اعزام 
می شوند.به گزارش سازمان توسعه تجارت ایران، حمید زادبوم 
با بیان این خبر اظهار داشــت: برنامه اعــزام رایزن بازرگانی به 

کشورهای ترکیه، پاکستان و هند در دستور کار قرار دارد.
وی در مــورد فرآینــد انتخاب و اعــزام رایزنــان بازرگانی به 
کشــورهای هــدف صادراتی گفــت: افراد منتخــب مطابق 
دستورالعمل مربوطه مراحل گزینشی مختلفی را طی خواهند 
کرد و بعد از آزمون و مصاحبه زبان انگلیسی، آزمون تخصصی و 
مصاحبه اولیه که در سازمان توسعه تجارت ایران انجام می شود 
و همچنین اســتعام های لازم، در کمیته ای متشکل از معاون 
وزیر و رئیس کل ســازمان توسعه تجارت ایران، معاون توسعه 
مدیریت و منابع، رئیس مرکز نوســازی، رئیس اتاق بازرگانی 
و رئیــس اتاق تعاون مورد مصاحبه و بررســی قرار می گیرند. 
همچنیــن اطاعات عمومــی و تخصصی و برنامــه این افراد 
مورد بررســی قرار می گیرد و نهایتا در صورت وجود قابلیت و 
توانمندی های لازم، برای فعالیت در کشورهای هدف به عنوان 
رایزن بازرگانی، اعزام صورت می گیرد.معاون وزیر و رئیس کل 
ســازمان توسعه تجارت ایران افزود: افرادی که به عنوان رایزن 
بازرگانی به کشورهای هدف اعزام می شوند، عاوه بر گذراندن 
دوره های آموزشی مرتبط با فعالیت بازرگانی، ملزم به گذراندن 
شش ماه تا یک سال دوره کارورزی در معاونت توسعه بازارهای 
صادراتی سازمان توسعه تجارت و کار در میز مربوطه کشورهای 
هدف هســتند. اما افرادی که پیش از این در میز کشور هدف 
خدمت کرده اند، از گذراندن این دوره معاف هســتند و باید با 
اتاق ها، بخش خصوصی، انجمن هــا و صادرکنندگان عمده به 
کشورهای هدف در ارتباط باشند و مشکات و موانع صادرات 
و تجارت با این کشــورها را بررسی کنند تا تجربه و اطاعات 
لازم در مورد کشــور هدف را به دست آورند و در مراحل اعزام 
قرار گیرند.زادبوم بیان داشت: در حال حاضر درخواست حضور 
رایزن بازرگانی در کشــورهای هدف صادراتی بیشتر از طرف 
وزارت امور خارجه و بخش خصوصی اعم از اتاق های بازرگانی، 
انجمن ها و صادرکنندگان فعال صورت می گیرد.وی با اشاره به 
اهمیت حضور و فعالیت رایزنان بازرگانی در کشــورهای هدف 
برای این دو بخــش افزود: اهمیت فعالیــت رایزنان بازرگانی 
بــرای بخش خصوصی از این بابت اســت که فعالان اقتصادی 
بخش خصوصی رایزنان بازرگانی را به عنوان یاوران و همراهان 
خود  در کشــورهای هدف می داننــد و معتقدند اگر این افراد 
در کشورهای هدف حضور داشته باشند، هزینه های صادراتی 
آنها به مراتب کاهش می یابد و می توانند از مشــاوره های این 
افراد برای افزایش صادرات  و رفع موانع و مشکات موجود بهره 
ببرند.معاون وزیر و رئیس کل ســازمان توســعه تجارت ایران 
ادامــه داد: بخش دولتــی و وزارت امور خارجه نیز با آگاهی از 
اهمیت فعالیت رایزنان بازرگانی معتقد است این افراد به دلیل 
گذراندن آموزش های لازم و داشتن تجربه کافی می توانند یاور 
خوبی برای ســفرای ایران در کشــورهای هدف باشند.زادبوم 
گفــت: در حال حاضر رایزنان قبلــی نیز که از محل ماموریت 
خود برگشتند، کماکان می توانند مشاوران بخش خصوصی در 
سازمان توسعه تجارت ایران باشند.وی در پایان افزود: اطاعات 
این افراد در حال حاضر در سایت سازمان توسعه تجارت ایران 
قرار دارد و تجار برای صادرات به کشــورهای هدف لازم است 
قبل از هر گونه اقدامی مشورت لازم با این افراد را داشته باشند 
تا تصمیم و اقدام ناســنجیده ای صورت نگیــرد و هزینه های 

صادراتی آنها کاهش یابد.

قیمت  کالاهای اساسی بی توجه به وعده ها، تا 11۳ درصد افزایش یافت
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رییس سازمان بورس خبر داد:گزیده خبر

 آزادسازی فروش سهام عدالت، منوط به شرایط بازار
روش ما در سازمان بورس مبتنی بر تعامل، همکاری و انتقادپذیری است. تلاش بر این 
اســت که مجموعه بازار ســرمایه به عنوان یک خانواده در کنار هم باشند. زیان برخی 
ســهامداران در سال گذشته، مسولیت ســازمان بورس را سنگین تر می کند و تلاش 
زیادتری را می طلبد تا آینده روشــن تری را شاهد باشیم.به گزارش بازار سرمایه، دکتر 
محمدعلی دهقان دهنوی، رییس سازمان بورس و اوراق بهادار جمعه شب ۲۷ فروردین 
ماه در جمع خانواده بازار ســرمایه گفت: ســال گذشته بازار سرمایه به رغم همه فراز و 
نشــیب ها جایگاه جدیدی را در اقتصاد کشور به نام خود ثبت کرد و امروز نام بورس به 
عنوان یک نهاد مهم اقتصادی در کشور مطرح است.رییس سازمان بورس ادامه داد: به 
واسطه آزادسازی سهام عدالت، خانواده بازار سرمایه به مرز ۵۷ میلیون نفر رسیده و بیش 
از ۹۰ درصد جمعیت کشور با این نهاد مهم اقتصادی در ارتباط هستند. با توجه به این 
فراگیری نقش جدیدی برای جایگاه مهم بازار سرمایه در اقتصاد تعریف شد.دکتر دهقان 
دهنوی با بیان اینکه بازار سرمایه در معادلات اقتصادی کشور به عنوان یک متغیر مهم 
در نظر گرفته می شــود، افزود: در این شرایط، چگونگی توسعه بازار سوال اصلی است. 
بر این اســاس رویکرد جدیدی برای توســعه بازار در دستور کار نهاد ناظر بازار سرمایه 
قرار دارد و محور آن توسعه مولفه های درونی بازار در میان مدت و بلندمدت است.وی 
با اشاره به اینکه ظرفیت های بی نظیری همچون نهادهای مالی و ابزارهای مالی درون 
بازار سرمایه وجود دارد، ادامه داد: حذف موانع و قوانین دست و پاگیر پیش روی شرکت 
های ســرمایه گذاری و هلدینگ ها، اولین گام بود و باید از ظرفیت نهادهای مالی بازار 

برای توسعه استفاده کنیم که نمونه آن را در اسفندماه شاهد بودیم.

بازاربدهی به کمک بازار سرمایه می آید
رییس سازمان بورس افزود: توسعه ابزارها و بهره برداری حداکثری از آنها از جمله ریپو 
نیز در دستور کار قرار دارد. دستور العمل قرارداد ریپو در حال بررسی است و شرکت ها 
می توانند با این ابزار از منابع مالی مازاد یکدیگر بهره برداری کنند. این مساله افزایش 
کارایی شــرکت ها و افزایش دارایی پورتفوی آنهــا را به همراه دارد. ضمن این که بازار 

بدهی نیز به کمک بازار سرمایه می آید.

بازار سرمایه در مسیر توسعه
سخنگوی شورایعالی بورس با تاکید بر اینکه موارد ذکر شده تنها بخشی از برنامه های 
جدید نهاد ناظر بازار است، گفت: تسهیل همه فرایندها، تقویت نظارت، حمایت از حقوق 
سهامداران خرد، افزایش شفافیت و موارد مهم دیگر برای حرکت در مسیر توسعه بازار 

سرمایه به زودی اجرایی می شود.

انتشار 24 هزار میلیاردتومان اوراق در گام نخست
وی در پاســخ به سوالی مبنی بر حجم انتشار اوراق در سال گذشته و برنامه های سال 
جاری گفت: سال گذشته ۲۲۰ هزار میلیارد  تومان اوراق در بازار سرمایه منتشر شد که 
از این میزان ۱۸۰ هزار میلیارد تومان اوراق دولتی بود و مابقی به اوراق شرکت ها تعلق 
داشت. بیش از ۴۰۰ درصد رشد انتشار اوراق خصوصی را در این سال شاهد بودیم و هم 
اکنون راه برای حضور گسترده شرکتها در بازار سرمایه هموار است. این درحالی است که 
در اولین گام شرکت ها برای انتشار ۲۴ هزار میلیارد تومان اوراق اعلام آمادگی کردند.

رییس ســازمان بورس و اوراق بهادار با بیان اینکه موانع انتشار اوراق برای شرکت های 
سرمایه گذاری و هلدینگ های بزرگ برداشته شده است، ابراز داشت: البته طبیعی است 
که شرکت ها بر اساس منافع خود عمل کنند و سهام شرکت های مدنظر خود را مورد 
حمایت قرار دهند. اما ســازمان بورس و اوراق بهادار به طور جد بر این موضوع نظارت 
دارد که منابع حاصل از انتشار این اوراق در بازار سرمایه و خرید سهام صرف شود.دکتر 
دهقان دهنــوی ابراز امیدواری کرد که حجم این اوراق از ۲۴ هزار میلیارد تومان فراتر 
رود و با بیان اینکه دولت حجم بالایی تامین مالی را از طریق بازار ســرمایه انجام داده، 
تصریح کرد: البته باید توجه داشت که انتشار اوراق شرکتی در سال گذشته به ۳۶ هزار 
میلیارد تومان رســیده که ۴ برابر سال پیش از آن است.وی با اشاره به افزایش سرمایه 
۲۰۶ هزار میلیارد تومانی شرکت ها، ادامه داد: از برنامه های سازمان بورس، انجام عرضه 
های اولیه از طریق صرف ســهام است.سخنگوی سازمان بورس با اشاره به اینکه تعداد 
شرکت های سهامی عام بسیار اندک است و بازار اولیه باید تقویت شود، ابراز داشت: هر 
برنامه توســعه ای در این زمینه، بازگشت به بازار و تقویت اقتصاد را به دنبال دارد. این 
در حالی است که بازارگردانی در اولویت برنامه ها قرار گرفته است که البته باید نواقص 
آن برطرف شود.وی با اشاره به اینکه در مقطعی از بانک ها و حقوقی ها برای حمایت از 
بازار درخواســت همکاری و کمک شد، گفت: این امر موجب می شود تا فضای با ثبات 
تری را شــاهد باشیم. از سوی دیگر، انتشار اوراق فروش تبعی و همچنین سهام خزانه 
اقدام بسیار مناســبی بود که باید توسعه یابد.رییس سازمان بورس و اوراق بهادار ادامه 
داد: از ســوی دیگر باید مولفه های تاثیر گــذار بر اقتصاد را نیز مدنظر قرار داد. باید به 

جایی برسیم که بازار سرمایه از ابزارهای کافی برای ثبات خود چه در دوران رکود و چه 
دوران صعود برخوردار باشد.

بازار سرمایه، موضوعی ملی است
رییس ســازمان بورس در پاسخ به سوال دیگری در خصوص قیمت گذاری دستوری و 
تاثیر آن در بازار گفت: همواره عنوان کرده ام و مجددا تاکید میکنم که بازار ســرمایه 
امروز یک موضوع ملی اســت. حدود ۹۰ درصد مردم کشور در این بازار فعالیت دارند. 
نباید با قیمت گذاری حقوق سرمایه گذار را تحت تاثیر قرار دهیم. باید سرمایه گذاری 
در بخش مولد اقتصاد از توجیه پذیری برخوردار باشــد. نباید به بازار ســهام ضربه وارد 
کنیم. قیمت گذاری دســتوری با تولید، سرمایه گذاری، اهداف اقتصادی کشور، برنامه 
های توســعه ای و سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها هماهنگی ندارد.دکتر دهقان 
دهنوی با بیان اینکه تلاش می شود تا دیگر شاهد قیمت گذاری نباشیم، تصریح کرد: 
چنانچه قرار به تعیین قیمت باشد، باید سازمان بورس به عنوان یکی از پایه های اصلی، 
حضور داشته باشد. البته چنانچه چنین روندهای قیمت گذاری دستوری ادامه یابد، اعلام 
جرم و شــکایت برای دفاع از حقوق سهامداران به جریان می افتد.وی با اشاره به اینکه 
بازار ســرمایه ذاتا رفتاری های پیش واکنشــی زیادی دارد، گفت: در واقع بازار سرمایه 
خیلی زود نسبت به رخدادهای اقتصادی واکنش نشان داده و گاهی واکنش ها بیش از 
اندازه اصلی اســت.رییس سازمان بورس و اوراق بهادار با بیان اینکه قیمت گذاری برای 
اقتصاد سم اســت افزود: وظیفه و اولویت اصلی سازمان بورس دفاع از حقوق سهامدار 
اســت، از آن دفاع می کنیم.دبیرشــورایعالی بورس در بخش دیگری از گفتگوی خود با 
خانواده بازار سرمایه و در پاسخ به سوالی مبنی بر اقدامات جدید سازمان بورس در مسیر 
افزایش نقدشوندگی و شفافیت گفت: بازار باید از همه پارامترها و زیرساخت های لازم 
برای شفافیت و نقدشوندگی برخوردار باشد. هیچکس ادعا نمیکند که بازار سرمایه در 
حال حاضر از لحاظ این زیرســاخت ها در وضعیت مطلوبی قرار دارد. باید و حتما برای 
اجرای مطلوب و پایدار بازارگردانی برنامه های مشخصی داشته باشیم. توسعه فرهنگ 
سهامداری و آموزش مدیریت ریسک نیز بازطراحی و عملیاتی می شود. برای دستیابی 

به این چشم انداز باید تصمیمات درست و دقیق داشته باشیم

کارگزاری های جدید در راهند
وی افزود: دســتورالعمل کارگزاری ها نیازمند بازنگری است. تسهیل صدور مجوز ها در 
این نهاد اولویت محسوب می شود و در حال تدوین و نهایی شدن است. این دستورالعمل 
به زودی ابلاغ و فضا برای ورود کارگزاران جدید فراهم می شــود.دکتر دهقان دهنوی 
با اشــاره به اینکه تشکیل کانون ســرمایه گذاران حقیقی از دیگر برنامه های سازمان 
اســت، ادامه داد:  سهامداران حقیقی نیاز دارند که از یک تریبون رسمی، درخواست ها 
و مطالبات خود را اعلام کنند. این موضوع در دستور شورای عالی بورس است و از نظر 
حقوقی مشکلی ندارد. برنامه ریزی لازم برای اجرای انتخابات اعضای هیأت مدیره این 
کانون در حال تدوین است و امیدواریم در آینده نزدیک شاهد راه اندازی کانون سرمایه 

گذاران حقیقی باشیم.

نرخ سود بالا، سم بازارهای مالی و پولی
وی با اشــاره به اینکه می توان ادعا کرد که بازارســرمایه ناجی اقتصاد در سال گذشته 
بود، افزود: قرار اســت منابع قابل توجهی از صندوق توسعه وارد بازار شود. توجه به نرخ 
بهره نیز از دیگر موارد مهم است. این نرخ باید به گونه ای تنظیم شود که هم بازار بانکی 
و هم بازار ســرمایه در وضعیت مناسبی قرار داشته باشند.رییس سازمان بورس و اوارق 
بهادار با اشــاره به اینکه نرخ ســود بالا برای هردوبازار پولی و مالی سم است، ادامه داد: 
افزایش نرخ ســود، افزایش هزینه مالی بانک ها را در پی خواهد داشت. هم اکنون نرخ 
سپرده ها مشخص و نرخ ۱۶ درصد کوتاه مدت یک سال برای آنها است. بنابراین نباید 
نرخ بهره بین بانکی که حتی یک روزه هم اســت بالاتر از این ارقام باشــد و به ۲۰ هم 
برسد.وی ادامه داد: پرداخت سود بالاتر از سودهای مصوب، برهم زدن آرامش بازارها را 

به دنبال خواهد داشت.

تسریع در فرایند افزایش سرمایه ها
رییس ســازمان بورس با بیان اینکه یکی از فرایندهایی که باید بررسی و بازنگری شود، 
موضوع افزایش سرمایه شرکت ها است، خاطرنشان کرد: به منظور تسریع کارها می توان 
نظارت پیشین را به نظارت پسین تبدیل کرد.دکتر دهقان دهنوی با تاکید بر اینکه مانع 
زدایی برنامه اصلی ســازمان بورس در همه جوانب است، افزود: انتشار پیش بینی سود 
نیز یکی از مواردی است که به شفافیت کمک می کند. در همین راستا الگویی مناسب 
نیز برای شــرکتهای مشاور سرمایه گذاری و شرکتها تحلیلی ارایه خواهد شد تا هر چه 
بیشتر شاهد حاکمیت تحلیل در بازار سرمایه باشیم.وی تصریح کرد: تحلیل سناریوی 

EPS باید بر اســاس متغیرهای اصلی تاثیر گذار بر شرکتها باشد، از همین رو، به زودی 
الگویی مناسب در این زمینه ارایه خواهد شد.دکتر دهقان دهنوی با اشاره به محدودیت 
های سیســتم بانکی در خصوص بحث تسهیلات بانکی در قبال سهام؛ ابراز داشت: باید 
این موضوع در ذهن سیاســت گذار شفاف شود که ارایه تسهیلات برای خرید سهام و 

فعالیت در بازار سرمایه، کمک به چرخه اقتصاد است.

اهمیت بالای فضای مجازی
ســخنگوی سازمان بورس با اشاره به اهمیت اخبار و اطلاعات در بازار سرمایه گفت: در 
دنیای جدید فضای مجازی از اهمیت بالایی برخوردار است و سازمان بورس باید از این 
ابزارها استفاده بیشتری کند. البته تخلفاتی نیز در فضای مجازی وجود دارد که از فضای 
مشاوره خارج شده و به سمت هدفمند به یک یا چند سهم منتهی می شود. باید رفتار 
مفید از مخرب تفکیک شــود.می توان با صدور مجوز، فعالیت های ســالم و مخرب را 

تفکیک کرد و اگر کسانی تخلف داشتند، موضوع به قوه قضا ارجاع شود.

دامنه نوسان فعلی موقتی است
رییس ســازمان بورس و اوراق بهادار در مقابل پرســش دیگری مبنی بر اصلاح دامنه 
نوســان پاسخ داد: در خصوص دامنه نوســان بحث زیادی در میان فعالان بازار سرمایه 
وجود دارد. شخصا معتقدم که محدود کردن دامنه نوسان در بلند مدت نه کار مناسبی 
اســت نه مفید و ما هم محدودیت فعلی را برای زمان کوتاهی اعمال کردیم. فضای نا 
اطمینانی به اقتصاد رو به کاهش است و فعالان اقتصادی  در فضای مناسبتری فعالیت 
می کنند. بنابراین دامنه نوســان به صورت تدریجی مانند گذشته و متقارن می شود. 
همچنین اگر فضای کلی بازار ســرمایه مناسب باشد به ســمت افزایش دامنه نوسان 

حرکت می کنیم.

بازنگری در کدهای بسته
وی با اشــاره به آیین نامه مصادیق دســتکاری قیمتی و همچنین بسته شدن کدهای 
معاملاتی گفت: این آیین نامه می تواند با اعمال سلیقه زیادی همراه باشد. بنابراین اجرای 
آن متوقف شد تا اصلاحات لازم صورت گیرد و تا زمانی که این سطح از اطمینان ایجاد 
نشود، اجرایی نمی شود. همچنین تا زمانی که پرونده فرد با حکم قطعی همراه نباشد، ما 

مجاز به مسدود کردن کدهای معاملاتی نیستیم.

آزادسازی فروش سهام عدالت، منوط به شرایط بازار
دبیر شــورایعالی بورس به موضوع سرمایه گذاری بانک ها  در بازار سرمایه اشاره کرد و 
گفت: قانون رفع موانع تولید، محدودیت های زیادی برای سرمایه گذاری بانک ها درنظر 
گرفته است و در این مسیر باید بحث بنگاه داری و سرمایه گذاری بانک ها را از یکدیگر 
تفکیک کرد. ایجاد شرکتها و صندوق های پروژه ای از جمله مواردی است که می تواند 
به تســهیل فرآیند سرمایه گذاری بانک ها در بازار سرمایه کمک شایانی کند.سخنگوی 
سازمان بورس در ادامه به سهام عدالت نیز اشاره کرد و گفت: فروش سهام عدالت منوط 
به ثبات بازار و توســعه ظرفیت های لازم است. پیشنهادهای خوبی در این زمینه ارایه 
شــده که یکی از این موارد ایجاد صندوق های خاص برای فروش ســهام عدالت است. 
راهکار دیگر افزایش جذابیت این ســهام است تا افراد به نگهداری آن ترغیب شوند. در 
نهایت باید راهکاری ارایه شــود که فشاری به بازار ســرمایه وارد نکند و در عین حال، 

دارایی مردم و حقوق سهامداران حفظ شود.

لزوم توسعه فرهنگ سرمایه گذاری غیرمستقیم
رییس ســازمان بورس در پایان با اشاره به چشــم انداز بازار سرمایه گفت: اگر در بازار 
ســرمایه نگاه بلند مدت حاکم شود و تصمیم گیری بر اساس تحلیل و ارزندگی سهام 
باشد، نباید نگران تغییر و نوسان قیمتی باشیم. باید رویکرد سرمایه گذاری غیرمستقیم 
را توسعه دهیم و فرهنگ سرمایه گذاری غیرمستقیم را ترویج کنیم. چشم انداز حرکت 

بازار به سوی نقدشوندگی بالا و شفافیت است.

توسعه اقتصاد به دنبال توسعه بازار سرمایه
 وی با بیان اینکه بازار ســرمایه بازاری متصل به اقتصاد کشــور است افزود: باید فضای 
مناسب و ابزارهای مناسب برای جوابگویی به افراد با درجه ریسک پذیری گوناگون ایجاد 
شود. توسعه هر چه بیشتر بازار، تمرکز دارایی ها در بخش مولد اقتصاد و در نهایت رشد 
اقتصادی را به دنبال دارد. روش ما در سازمان مبتنی بر تعامل، همکاری و انتقادپذیری 
است. تلاش ما بر این است که مجموعه بازار سرمایه به عنوان یک خانواده در کنار هم 
باشند زیان برخی سهامداران در سال گذشته، مسوولیت سازمان بورس را سنگین تر می 

کند و تلاش زیادتری را می طلبد تا آینده روشن تری را شاهد باشیم.

افزایش و تنوع خدمات غیرحضوری بانک 
آینده برای مقابله با موج چهارم کرونا

بانــک آینده بــا هدف کمک به قطع زنجیــره انتقال ویروس کرونا، با توســعه 
خدمات بانکداری الکترونیکی، بســترهای لازم و امکانات خود را برای اســتفاده 
غیرحضوری مشــتریان از خدمات بانکی، بدون مراجعه به شــعب، افزایش داده 
است.بدین منظور، مشــتریان این بانک می توانند با مراجعه به وب سایت رسمی 
بانک آینده به نشانی ir.ba۲۴ و از طریق زیربخش های »همیار مشتری« و دیگر 
ابزارهای موجود، خدمات موردنظر خود را به صورت غیرحضوری، دریافت کنند.در 
حال حاضر امکان ارائه خدماتی هم چون: ثبت درخواست افتتاح حساب، انتخاب 
شعبه از سوی مشتری، ثبت درخواست هایی مانند واریز گروهی بین بانکی، واریز 
گروهی درون بانکی، درخواســت افتتاح حســاب جدید، فرم واریز و درخواست 
افتتاح حســاب گروهی از طریق وب ســایت بانک در دسترس عموم هم وطنان 
است. یادآور می شود؛ مشــتریان بانک آینده هم چنان می توانند با بهره گیری از 
خدمات الکترونیکی مســتمر این بانک نظیر: سامانه پیشخوان مجازی، سامانه 
کیلید، همراه بانک، تلفن بانک و اینترنت بانک، نسبت به انتقال وجه بین حساب ها، 
پرداخت اقســاط، اطلاع از مانده کارت های شــتابی، پرداخت قبوض خدماتی، 
دریافت شارژ سیم کارت های اعتباری و سایر خدمات، اقدام نمایند. بانک آینده، 
پیش از این نیز با پیش بینی امکان افتتاح غیرحضوری حساب در سامانه  کیلید در 

این عرصه پیشگام بوده است.

 دوره جامع آموزشی مبارزه با پولشویی 
در بانک توسعه تعاون آغاز شد 

دوره جامع آموزشی مبارزه با پولشویی در بانک توسعه تعاون آغاز شدمدیر مرکز 
آموزش و پژوهش بانک توســعه تعاون با اعلام خبر شروع برگزاری برنامه های 
آموزشی در سال ۱۴۰۰ از آغاز برنامه آموزشی یکساله مبارزه با پولشویی از نیمه 
دوم فروردین ماه در بانک توســعه تعاون خبــر داد.کریم میرزاخانی مدیر مرکز 
آموزش و پژوهش ضمن اعلام مطلب فوق اظهار داشت: در راستای توسعه دانش 
همکاران صف در حوزه مبارزه با پولشــویی و پاســخگویی اثربخش به نهادهای 
نظارتی برنامه آموزشی یکساله تدوین و به همه مدیریت شعب استانها ابلاغ شده 
اســت.مدیر مرکز آموزش و پژوهش با اشاره به ضرورت طراحی برنامه آموزشی 
یکســاله مبارزه با پولشویی گفت: حوزه مذکور از زمینه های مورد توجه و تاکید 
بانک مرکزی ج.ا.ا می باشــد و تحقق این برنامه بر توسعه قانون گرایی، شفافیت 
و شــهرت بانک توسعه تعاون کمک خواهد کرد.وی با اشاره به حرکت در جهت 
تحقق شــعار اضافه کرد: برنامه های آموزشــی بانک توسعه تعاون در چارچوب 
راهبردهای ابلاغی مدیرعامل بانک و همســو با شعار سال طراحی و تدوین شده 

است

مدیر عامل بانک توسعه صادرات ایران مطرح کرد:
 ریل گذاری بانک توسعه صادرات 

برای تحقق شعارسال
مدیرعامل بانک توســعه صادرات با تاکید بر اینکه یکی از محورهای تولید پایدار 
در کشور، تولید صادرات محور است، گفت: تجربه نشان داده تولید پایدار نتیجه 
تقویت صادرات بوده و اقتصاد کشورهایی که تولید صادرات محور دارند در مقابل 
نوســانات واتفاقات مختلف از تاب آوری بالایی برخورداراســت.به گزارش روابط 
عمومی بانک توسعه صادرات ایران، دکتر علی صالح آبادی اظهار داشت: کیفیت 
و قیمت کالای صادراتی فارغ از اینکه در کشــور رکود اقتصادی وجود داشــته 
باشد یا نداشته باشد، بازارهای بین المللی را حفظ می کند.وی با تاکید بر اینکه 
ضروری است همه شرکت های تولیدی کشور، بخشی از محصولات خود را صادر 
کنند، گفت: با صادراتی شدن واحدهای تولیدی در کشور زمینه برای ایجاد نظام 
پایدارتولیدی فراهم خواهد شد.صالح آبادی با اذعان به وظیفه خطیر بانک توسعه 
صادرات ایران در ایجاد بستر مناسب برای تولید پایدار، گفت: این بانک بدون هیچ 
گونه محدودیت آمادگی دارد تامین مالی سرمایه در گردش بنگاه های تولیدی و 
صادراتی را انجام دهد؛ در این راستا علاوه بر اعطای تسهیلات با نرخ های مناسب 
به شــرکت های صادراتی، به بنگاه هایی که صادرکننده نیســتند اما از ظرفیت 

صادراتی برخوردارند با ارائه قراردادهای صادراتی، تسهیلات پرداخت می کند.

 PSP پرداخت الکترونیک سامان 
برتر کشور شد

در آخریــن گزارش اقتصادی شــاپرک، شــرکت  پرداخت الکترونیک ســامان 
)سهامی عام(، با کسب بالاترین درصد از سهم تعدادی تراکنش در رتبه نخست 
این فهرست نشســت.بنابراین گزارش، شــرکت پرداخت الکترونیک سامان در 
اســفندماه سال ۱۳۹۹ در شــاخص تعداد تراکنش ها با کسب ۱۹.۸۸ درصد از 
ســهم تعداد تراکنش ها اختلاف خود را با رتبه دوم به معادل ۰.۴۲درصد رساند 
و با قدرت در مقام اول شــرکت های PSP در حوزه پرداخت الکترونیک نشست.

برنامه ریزی های دقیق و هدفمند این شــرکت در همه این سالها، رشد سالانه را 
در تمامی گزارش های شاپرک در ده سال گذشته ثبت کرده است. به طوری که 
براســاس بررسی های شاپرک این شــرکت به طور متوسط سالانه ۱درصد رشد 
را در کارنامه خود نشــانده است.مشــتری، محور تمام برنامه ها و استراتژی های 
پرداخت الکترونیک سامان است، همین رویه باعث شده که در سالهای گذشته با 
دریافت بازخوردهای ارزشمند از مشتریان این شرکت اعم از بانک ها، پذیرندگان و 
دارندگات کارت و اصلاح محصولات، خدمات و رویه ها رشد مستمری را در سهم 
بازار به نام خود کرده است و آخرین آمار نشان می دهد که در سال قبل، نزدیک به 

۲۰ درصد تراکنش های کل کشور از درگاه های سپ پردازش شده است.

در راستای پشتیباتی و رفع موانع از تولید صورت گرفت؛
تقدیر وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و 

صنایع دستی از بانک پارسیان
معاون صنایع دستی وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی از بانک 
پارســیان به ســبب اختصاص اعتبار برای خرید کالاهای صنایع دستی و قرار 
دادن آن در سبد جوایز غیرنقدی تقدیرکرد.پویا محمودیان، با ارسال تقدیرنامه 
ای به کورش پرویزیان مدیرعامل بانک پارسیان تصریح کرد : در راستای توجه 
ویژه و تلاش های ارزنده آن بانک طی ســال ۹۹ مبنی بر اســتفاده از کالاهای 
صنایع دستی در سبد جوایز غیرنقدی بانک مراتب تقدیر و سپاس تقدیم حضور 
می شود.معاون صنایع دستی وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
تاکید می کند : بی شک این اقدام بزرگ به عنوان ثمره مساعی ماندگار مدیران 
سخت کوش و متعهد ایرانی در مشارکت و احیای هنر - صنعت می باشد و امید 
اســت با تلاش افزون تر، سهم بیشتری در راه ارتقای عظمت هنر ایران اسلامی 

داشته باشید.

دکتربهزاد شیری: 
تعداد حسابهای پست بانک ایران در 

باجه های روستایی به 10 میلیون 
حساب افزایش یافت

دکتربهزاد شــیری مدیرعامل پســت بانک ایران در جلســه ویدئو 
کنفرانســی با معاونین، مدیران و روسای ستادی و اجرایی و مدیران 
استانی با تبریک حلول ماه مبارک رمضان و بهار قرآن اظهار داشت: 
میزان منابع باجه های بانکی در پایان ســال ۱۳۹۹ نسبت به سال 
۹۵ بالغ بر ۶۰۰ درصد افزایش داشــته که این شتاب در رشد نشان 
از انجام اقدامات زیربنایی موثر برای باجه ها بوده است. در این راستا 
از ۶ میلیون و ۶۰۰ هزار  هزار حســاب بانکی در روستاها به حدود 
۱۰میلیون حساب در این مناطق افزایش یافته است که بیانگر توسعه 
شــمول مالی در روستاها و کاهش شکاف بین روستا و شهر است . 
به گزارش روابط عمومی پست بانک ایران دکتر شیری در خصوص 
خدمت رســانی در روستاها و مناطق کم برخودار در راستای رعایت 
عدالت اجتماعی در این مناطق گفت: هویت بخشــی به باجه های 
پســت بانک ایران در راستای توســعه عدالت اجتماعی در مناطق 
روســتایی و عمل به تکالیف قانونی و رســالت تعیین شده ؛ الویت 
این بانک اســت.مدیر عامل پســت بانک ایران در ادامه با اشاره به 
دغدغه مهندس آذری جهرمی وزیــر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
، درخصوص هویت بخشــی به باجه های روستایی گفت: با حمایت 
بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران و مقامات و ناظران پولی در 
سال ۱۳۹۹ بیش از ۳۲درصد باجه های بانکی روستایی  پست بانک 
پروانه فعالیت صادر شد و اطلاعات مابقی باجه ها نیز در سامانه بانک 
مرکزی جهت دریافت مجوز بارگذاری شده اند که این امر اطمینان 
بخشی قابل قبول برای باجه ها را بدنبال داشته است. درحال حاضر 
خدمات باجه ها از ۱۲خدمت در ســال ۱۳۹۵ به ۳۵ خدمت بانکی 

در سال ۹۹ رسیده است .
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گزیده خبر

بایدن:
 قضاوت درباره مذاکرات

 وین زود است
 رئیس جمهــوری آمریکا از اینکه ایــران به صورت غیر 
مستقیم تعامل برای بازگشت واشنگتن به برجام را ادامه 
داده اســت، ابراز خرســندی کرد و گفت قضاوت درباره 
این مذاکرات که هنوز جریان دارد، زود اســت. جو بایدن 
عصر جمعه در نشست خبری مشترک با یوشیهیده سوگا 
نخست وزیر ژاپن در پاسخ به سوالی درباره مذاکرات وین و 
غنی سازی ۶۰ درصد اورانیوم در ایران، این پاسخ را مطرح 
کرد.وی بدون اشاره به اینکه آمریکا نزدیک به چهار سال 
اســت به طور مشخص توافق هسته ای و قطعنامه ۲۲۳۱ 
را نقض کرده اســت و همچنان ادامه دارد، افزود: ما فکر 
نمی کنیم که این برای ایران مفید باشد که بگوید می تواند 
به غنی سازی ۶۰ درصدی برسد و خلاف توافق)هسته ای( 
است.رئیس جمهوری آمریکا ادامه داد: ما گرچه خوشحالیم 
که ایران برای بحث و گفت وگو، گفتگوهای غیرمستقیم با 
ما موافقت کرده است تا در مورد چگونگی حرکت به جلو 
و آنچه برای اجازه دادن به ما برای بازگشت به برجام مورد 
نیاز است، بحث شود.بایدن اضافه کرد: اگرچه به اعتقاد من 
هرگز نباید از آن توافق، خارج می شــدیم.وی با این ادعا 
که مذاکرات بدون امتیاز دادن انجام شده است و آنها هم 
مایل به امتیاز دادن برای آن نبودند، گفت: بنابراین بحث ها 
جریــان دارد و من فکر می کنم قضــاوت در مورد اینکه 
نتیجه چه خواهد بود زود است. ما هنوز در حال صحبت 
هستیم.جمهوری اسلامی ایران در واکنش به نقض آشکار 
برجام و قطعنامه ۲۲۳۱ شــورای امنیت از ســوی دولت 
آمریکا، پس از یکسال صبر برای فرصت دادن به طرف های 
اروپایی به منظور جبران خسارات وارد شده به ایران، سر 
انجام در پنج مرحله به کاهش تعهدات برجامی اقدام کرد.

بر اســاس قانون راهبرد رفع تحریم هم ایران، غنی سازی 
۲۰ درصد را آغاز کرد اما از آنجا که رژیم صهیونیستی به 
عنوان یکی از متحدان اصلی آمریکا در منطقه خاورمیانه 
کــه حمایت همه جانبــه واشــنگتن را دارد، خرابکاری 
تروریستی در سایت غنی سازی نطنز انجام داد، جمهوری 
اسلامی ایران تصمیم گرفت، سطح غنی سازی اورانیوم را 
تا ۶۰ درصد افزایش دهد.آمریکا هیچ موضعی در قبال این 
حمله تروریســتی که می توانست تبعات انسانی و زیست 
محیطی وحشتناکی داشته باشد، اتخاذ نکرد اما به سرعت 

درباره غنی سازی ۶۰ درصدی ایران اعلام موضع کرد.

واکنش ایران نسبت به حوادث اخیر در عراق
سخنگوی وزارت امور خارجه با ابراز نگرانی شدید از حوادث چند روز گذشته در 
عراق اظهار داشت: جمهوری اسلامی ایران همواره از امنیت، ثبات و تمامیت ارضی 
عراق حمایت کرده و هر اقدامی که این اصول خدشــه ناپذیر را مورد تهدید قرار 
دهد، قویا مردود می داند.سعید خطیب زاده افزود: عراق در مسیر توسعه داخلی و 
کنشگری فعال و ایفای نقش سازنده در منطقه پیش می رود ولی برخی با انفجار، 
اقدامات تروریستی ، دامن زدن به ناامنی و اقدامات بحران آفرین درصدد جلوگیری 
از تحقق این اهداف در عراق هستند.سخنگوی وزارت امور خارجه در ادامه با اعلام 
اینکه جمهوری اســلامی ایران معتقد است عراق با توجه به ظرفیتهایی که دارد 
می تواند از این گذرگاههای سخت عبور کند،  تاکید کرد: امنیت و ثبات  عراق را 
بخش لاینفک امنیت و ثبات ایران و منطقه می دانیم و در حمایت و پشتیبانی 
از کشــور دوست و برادر عراق  از هیچ کمکی دریغ نخواهیم کرد.سعید خطیب 
زاده، اقدام دولت آمریکا در اعلام تحریم های جدید علیه روسیه را اقدامی اشتباه 

در مسیری نادرست دانست که کاملا مردود است.
خطیب زاده گفت: ظاهرا اعتیاد دولت ایالات متحده به تحریم دیگر کشــورها به 
بهانه های واهی به رویکردی نهادینه شده در این کشور تبدیل شده است که تغییر 

دولت ها نیز تاثیری در اصلاح این نگرش نداشته است.

 ۴۱ مهاجر غیرقانونی در آب های تونس
 غرق شدند

تهران- ایرنا- کمیساریای عالی سازمان ملل متحد در امور پناهندگان و سازمان 
بین المللی مهاجرت جمعه شب در بیانیه ای مشترک اعلام کردند، ۴۱ مهاجر غیر 
قانونی در سواحل تونس غرق شدند.به گزارش خبرگزاری آناتولی ترکیه، در این 
بیانیه آمده است، دستکم ۴۱ مهاجر غیر قانونی روز جمعه به دلیل واژگون شدن 
قایق شــان در نزدیکی سواحل شهر صفاقس واقع در جنوب تونس غرق شدند.بر 
اســاس اعلام کمیساریای عالی سازمان ملل متحد در امور پناهندگان و سازمان 
بین المللی مهاجرت تنها ســه نفر از سرنشــینان این قایق توسط گارد ساحلی 
تونس نجات پیدا کردند.این بیانیه افزوده است: مهاجران غیرقانونی قصد داشتند 
از طریق این قایق به ایتالیا سفر کنند.این دو نهاد بین المللی با اشاره به اینکه طی 
ســال جاری میلادی دستکم ۲۹۰ نفر در آب های دریای مدیترانه مفقود شدند، 
تأکید کردند که برای نجات جان این مهاجران باید میان کشورهای حوزه دریای 
مدیترانه برای انجام اقدامات نجات غریق هماهنگی انجام شود.کمیساریای عالی 
سازمان ملل متحد در امور پناهندگان و سازمان بین المللی مهاجرت همچنین از 
این کشورها خواسته اند تا با پدیده قاچاق انسان مبارزه و این قاچاقچیان را مورد 
پیگرد قانونی قرار دهند.پیش تر سازمان بین المللی مهاجرت اعلام کرده بود، در 
ســال ۲۰۲۰ )سال گذشته( یکهزار و ۲۰۰ پناهجو که قصد مهاجرت غیر قانونی 
به خاک اروپا را داشتند، در آب های مدیترانه غرق شدند.وزارت کشور ایتالیا نیز 
اعلام کرده بود که طی دو ماه اول سال جاری میلادی )۲۰۲۱( ورود پناهجویان 

از طریق دریای مدیترانه به سواحل این کشور افزایش یافته  است.

نخست وزیر کره جنوبی برکنار شد
رییس جمهــور کره جنوبی در یک ترمیم کابینه فراگیــر امروز جمعه اقدام به 
تغییر نخســت وزیر و شش عضو دیگر کابینه خود با هدف احیای حزبش بعد از 
شکستهای سختش در انتخابات محلی و همچنین دستور کار سیاسی خود کرد.

به گزارش رویترز، در همین راســتا مون جائــه این، رییس جمهور کره جنوبی، 
کیم بو کیوم، وزیر کشــور ســابق و چهار دوره قانونگذار این کشور را به جهت 
جانشینی »چانگ سیه کیون« در مقام نخست وزیری معرفی کرد. او همچنین 
به معرفی گزینه های جدیدی تصدی وزارتخانه های زمین، صنعت، شیلات، کار و 
علم و تکنولوژی پرداخت.هر شش کاندیدا با جلسات استماع پارلمانی برای تایید 
شدنشان مواجه هستند، هر چند که این قانونگذاران در صورتی که رییس جمهور 
اصرار بر انتصاب رســمی داشته باشــد، قدرت بلوکه کردن انتصاب را ندارند.این 
ترمیم کابینه در حدود یک هفته بعد از آن صورت می گیرد که حزب دموکراتیک 
متعلق به مون جائه این در انتخاباتی ویژه برای پســتهای مهم شــهرداری و به 
دنبال درگیر شدن در رسوایی های سیاسی و مشکلات اقتصادی دچار شکستهای 
سنگین شد.این انتخابات به عنوان محکی برای هر گونه تغییر سیاسی در آستانه 
انتخابات ریاست جمهوری ۹ مارس ۲۰۲۲ نگریسته شد اما شکست حزب حاکم 
خبر از مســیری سخت برای دستور کار سیاسی مون جائه این از جمله متوقف 
کردن روند افزایش قیمت خانه و اصلاح نظام قضایی می دهد. دوره پنج ساله مون 
جائه این در ســال ۲۰۲۲ پایان می یابد.به گفته یو یونگ مین، رییس دفتر مون 
جائه این، کیم به عنوان نخست وزیر جدید کره جنوبی پیشتر به عنوان شهردار 
شهر دایجو در جنوب شرق کره جنوبی خدمت کرده و قادر به ایفای نقشی کلیدی 
در رفع اختلافات سیاسی و پیشبرد تلاشها در زمینه مبارزه با همه گیری ویروس 
اســت. یو در یک نشســت خبری گفت، او یک اصلاح طلب است که خودش را 
وقف اتحاد ملی کرده و همچنین تجربه مدیریت فجایع و بحرانهای اجتماعی را 
دارد.نوه هیونگ اوک، یک مقام ارشد مالی، جایگزین بیون چانگ هیوم به عنوان 
وزیر زمین خواهد شــد؛ هیوم به دنبال درگیر شــدن در رسوایی مربوط به بهره 
بردن کارمندان یک شرکت دولتی توسعه املاک از اطلاعات داخلی ها به منظور 
سودجویی از پروژه های توسعه شهری استعفا کرد.این رسوایی به خشم عمومی 
از افزایش سرسام آور قیمت آپارتما که از اوایل ۲۰۲۰ تا کنون ۲۸ درصد در کره 
جنوبی بالا رفته دامن زد.از سوی دیگر مون سونگ ووک نیز از عوامل رده بالای 
وزارت صنعت کره جنوبی بوده که به عنوان وزیر صنعت معرفی شــده است. او 
سالها وقتش را صرف شکل دادن به سیاستهای شرکتی در کشورش کرده است.

در تماس تلفنی؛
عراق و عربستان سعودی درباره روابط 

دوجانبه رایزنی کردند
رییس جمهور عراق در تماس تلفنی با پادشــاه سعودی در خصوص راهکارهای 
تقویــت روابط دوجانبه میان بغداد و ریاض رایزنی کردند.به گزارش بغداد الیوم، 
»برهم صالح« رییس جمهور عراق به صورت تلفنی با »ســلمان بن عبدالعزیز« 
پادشاه ســعودی گفتگو کرد. دو طرف در جریان این تماس تلفنی در خصوص 
تقویت روابط دوجانبه گفتگو کردند.، بر اســاس این گزارش، طرف های عراقی و 
ســعودی همچنین آخرین تحولات منطقه را مورد بررسی قرار دادند. در همین 
حال، صالح و ملک ســلمان درخصوص نتایج سفر »مصطفی الکاظمی« نخست 
وزیر عراق به عربستان گفتگو کردند.این تماس تلفنی درحالی انجام شد که پیش 
از این، »سمیر عبید« کارشناس و تحلیلگر سیاسی عراق مأموریت سفیر عربستان 
ســعودی در این کشــور را ایجاد درگیری و اختلافات، عنــوان کرد. وی در این 
خصوص گفت: »عبدالعزیز الشمری« سفیر عربستان سعودی در عراق همچون 

دیگر سفرای سعودی به دنبال اختلاف افکنی میان شیعیان است.
این کارشــناس و تحلیلگر مسائل عراق همچنین یادآور شد: پیشتر نیز مشاهده 
شده است که سفرای عربستان سعودی در کشورهایی نظیر پاکستان و لبنان به 

اختلاف افکنی میان شیعیان مبادرت ورزیده اند.

  تحریم بازی روسیه و واشنگتن 
 پاسخ ســخت روســیه به تحریم های جدید ایالات متحده 
عصر جمعه پس از نشســت پوتین با اعضای شــورای امنیت 
این کشور علنی شد، کرمیلن اعلام کرده است هیچ اقدام کاخ 
سفید را برای »سناریوهای ورشکسته مهار مسکو« بدون پاسخ 
نخواهیم گذاشت.به گزارش مســکو  مقامات روسی واکنش 
ســختی به تحریم های جدید ایالات متحده نشــان دادند و 
به قول خودشــان برای جنگ تجاری هم مواردی را برای روز 
مبادا، »ذخیره« گذاشتند.البته آمریکا پاسخ روسیه به تحریم 
ها را »تشــدید کننده و اسفناک« خواند و حق پاسخگویی به 
اقدامات مســکو را برای خود محفوظ دانست، هرچند معتقد 
نیســت که تنش به نفع آنها باشد.مســکو درخواســت های 
واشنگتن برای »خودداری از تشدید تنش ها« را »ریاکارانه« 
دانست و تأکید کرد که روسیه به هیچ دولتی اجازه نمی دهد 
از »موضع قدرت« با آن صحبت کنند.مقامات روسی به سفیر 
آمریکا در مســکو گفته بودند که دولت واشنگتن در صورت 
تمایل به بهبود روابط باید از تحریم های جدید خودداری کند 
با این وجود کاخ سفید روز پنجشنبه )۲۷ فروردین( با متهم 
کردن روســیه به سوء استفاده سایبری و دخالت در انتخابات 
ریاست جمهوری سال گذشته میلادی ۳۲ نهاد روسی را مورد 

تحریم قرار داد که شامل اخراج دیپلمات ها هم می شود.
این تحریم ها همچنین از ماه ژوئن)خرداد( خرید اوراق بهادار 
به روبل را ممنوع می کند.وزارت امور خارجه روســیه یادآور 
شــد: »ما بارها و بارها هشدار داده و ثابت کرده ایم که تحریم 
ها و فشارها نه تنها بی فایده است، بلکه عواقب فاجعه باری را 
برای کسانی که در مورد چنین تحریکاتی تصمیم می گیرند 
نیز به دنبال خواهد داشــت.  در عین حال پاســخ روسیه به 
تحریم های جدید ایالات متحده عصر جمعه )۲۷ فروردین( 
پس از جلسه شورای امنیت روسیه علنی شد. نخست، سرگئی 
لاوروف، وزیر امور خارجه روســیه در مــورد اقدامات متقابل 
صحبت کرد و کمی بعد در وب ســایت وزارت خارجه پیامی 
دقیق تر در مــورد اقدامات تلافی جویانه در رابطه با اقدامات 
خصمانه ایالات متحده منتشر شد.جان سالیوان سفیر آمریکا 
در روســیه هم به کاخ کرملین دعوت شــد، جایی که یوری 
اوشاکوف، دســتیار ولادیمیر پوتین وی را از پاسخ تحریمی 
مسکو مطلع کرد.علاوه بر این از جان سالیوان برای مراجعت 
به کشورش با هدف مشاوره درخواست شد نظیر سفیر روسیه 
در آمریکا که برای مشاوره به مسکو آمد. اما برای همیشه ۱۰ 
دیپلمات آمریکایی از روسیه اخراج می شوند و همه شهروندان 
روسی که در سفارت آمریکا کار می کنند باید استعفا دهند. در 
عین حال وزارت امور خارجه روسیه روشن ساخت که مسکو 
اقدامات سختگیرانه تری را در صورت ادامه واشنگتن به تنش 
ها آماده کرده اســت.وزارت امور خارجه روسیه در بیانیه ای 
اعلام کرد : »حمله بعدی«  که بایدن رئیس دولت آمریکا علیه 
روسیه دهد نمی تواند بی پاســخ بماند.در بیانیه اضافه شده 
اســت »به نظر می رسد واشنگتن نمی خواهد این واقعیت را 
تحمل کند که در واقعیت های جدید ژئوپلیتیکی جایی برای 
دیکتاتوری یکجانبه وجود ندارد و »سناریوهای ورشکسته مهار 
مسکو«، که ایالات متحده با کوته بینی به ان ادامه می دهد، 

فقط با تخریب بیشتر روابط روسیه و آمریکا همراه است«

تحریم های سخت روسیه  
تحریم های متقابل روســیه، اول از همــه، به کار نمایندگی 
دیپلماتیک آمریکا در مســکو ضربه خواهد زد. ابتدا به جان 
سالیوان توصیه شــد به پایتخت خود برود و در آنجا مشاوره 
های دقیق و جدی انجام دهد«.همانطور که آناتولی آنتونوف، 
سفیر روسیه در ایالات متحده هم از ۲۰ مارس برای مشاوره 
به مسکو آمده است.البته یک مقام دیپلماتیک به رسانه های 
روسی گفته است جان ســالیوان نمی خواهد مسکو را ترک 
کند.سفارت آمریکا هم در این مورد توضیحی نداده است. اما 
یک دیپلمات ســابق، که خواست نامش فاش نشود به رسانه 
های روســی گفته است  که سفیر آمریکا ممکن است با این 
امر مخالفت کند، اما در آن صورت شــرایطی برای وی فراهم 
خواهد شد که در هر صورت وی قادر نخواهد بود به طور موثر 
کار دیپلماتیک خود را در مسکو ادامه دهد.اخراج ۱۰ دیپلمات 
آمریکایی به طور دائم از روسیه بخشی از این تحریم ها ی مهم 
روسیه علیه آمریکاســت. اخراج این تعداد دیپلمات  سفارت 
آمریکا در مسکو »مقابل به مثل« مسکو به اخراج ۱۰ دیپلمات 
روس در واشنگتن است.محدود شدن صدور ویزا برای وظایف 
کوتاه مدت ماموران آمریکایی در روسیه بخش دیگری از این 
محدودیتهای روسیه علیه آمریکاست  بر همین اساس در هر 
ســال تنها برای ۱۰ نفر دیپلمات آمریکایی ویزا صادر خواهد 
شد. روسیه می گوید: آمریکایی ها علاوه بر اعزام افرادی برای 
حقوق و دســتمزد خود در ســفارتخانه ها و کنسولگری ها، 
سالانه چند صد نفر از کارمندان خود را برای سفرهای کوتاه 
مدت کاری به مسکو می فرستادند اما اهداف آنها قابل قبول 
نیست.  براســاس این تحریم ها، نمایندگی های دیپلماتیک 
ایالات متحده دیگر قادر به اســتخدام پرسنل اداری و فنی از 
میان شهروندان فدراسیون روسیه و کشورهای ثالث نخواهند 
بود.لاوروف وزیر خارجه روسیه می گوید: این روش استخدام 
ساکنان محلی کاملًا وســیع  است و به طور گسترده بیشتر 
توســط آمریکایی ها مورد اســتفاده قرار می گیرد. ما چنین 
روشی نداریم، بنابراین در حال معرفی برابری در این موضوع 

هســتیم. بر همین اساس این اقدام روسیه به این معنی است 
که همه شــهروندان روسی که قبلًا در سفارت و کنسولگری 
هــای ایالات متحده کار می کنند، مجبــور به ترک کار می 
شوند.مطابق پیام وزارت امور خارجه روسیه، »در رابطه با نقض 
سیستماتیک مقررات سفر از طریق قلمرو فدراسیون روسیه 
توسط نمایندگی های دیپلماتیک ایالات متحده، »تفاهم نامه 
دو جانبه ۱۹۹۲« در مورد تفاهم در مورد »ســرزمین آزاد« 
خاتمه یافته اســت. مطابق با این تفاهم نامه، گروه خاصی از 
دیپلمات ها )از مشــاور به پاینتر شروع می شود( باید یکی از 
مقامات کشور میزبان را مطلع کنند که یکی از این کارمندان 
قصد دارد در شعاع ۲۵ مایل )۴۰ کیلومتر( اطراف شهری که 
نمایندگــی دیپپلماتیک در آن قرار دارد ســفر کند. به گفته 
سرگئی لاوروف، »آمریکایی ها الزام ارسال چنین اعلان هایی 

را کاملًا نادیده می گیرند«.

لیست سیاه مسکو
مســکو همچنین مجازاتــی علیه تعــدادی از مقامات فعلی 
و پیشــین ایالات متحده اعمال کرده اســت. ایــن اقدامات 
محدودکننده در پاســخ به اقدام ایــالات متحده در ۲ مارس 
)۱۲ اسفند ۱۳۹۹(مبنی بر در لیست سیاه قرار گرفتن هفت 
تبعه روس و سه موسسه تحقیقاتی، اعمال می شود.بر اساس 
بیانیه وزارت خارجه روســیه، ورود مقامات آمریکایی زیر به 
روسیه ممنوع است:- »مریک گارلند« دادستان کل - »مایکل 
کارواخال« مدیر دفتر زندان های فدرال - »الخاندرو مالورکا« 
وزیر امنیت داخلی آمریکا- »ســوزان رایس« مشــاور رئیس 
جمهوری ایالات متحده در سیاســت داخلی - »کریســتوفر 
ری« مدیر اف بی ای - »آوریل هاینس« )Avril Haynes(مدیر 
اطلاعات ملی - »جان بولتون« مشاور سابق امنیت ملی رئیس 
جمهوری آمریکا و  »رابرت وولسی«، رئیس سابق سیا  فعالیت 
های »بنیادهای آمریکایی و ســازمان های غیردولتی تحت 
کنترل وزارت امور خارجه و ســایر ساختارهای ایالتی آمریکا 
در روسیه نیز بر اساس تحریم های متقابل مسکو خاتمه می 

یابد.در بیانیه وزرات خارجه روســیه آمده اســت این کار که 
مدتهاستکه بطور سیستماتیک انجام شده است، به خصوص 
در برابــر این واقعیت که ایالات متحــده قصد کاهش دامنه 
تلاشهای خرابکارانه خود را ندارد.  سرگئی لاوروف در ارتباط با 
این تصمیم تحریمی مسکو  گفت که ما در مورد سازمان هایی 
صحبت می کنیم »که در واقع، بدون پنهان کاری، مستقیماً 

در زندگی سیاسی داخلی روسیه دخالت می کنند.«

اقدامات  تحریمی »ذخیره«
مقامات روســی با اعلام پاســخ به تحریم های ایالات متحده 
روشــن کردند که آماده اند اقدامات ســختگیرانه تری انجام 
دهند. وزارت امور خارجه در بیانیه ای گفت: »این مراحل تنها 

بخشی از ظرفیت هایی است که در اختیار ماست.
روز جمعه، ســرگئی لاوروف تهدید کرد که در صورت وخیم 
شدن روابط بیشتر، مسکو می تواند ۱۵۰ دیپلمات آمریکایی 
دیگــر را اخــراج کند.علاوه بــر این، وزارت خارجه روســیه 
خاطرنشان کرد که روسیه می تواند به منافع اقتصادی ایالات 
متحده حمله کند.   لاوروف گفت: » اگر واشــنگتن بخواهد 

مارپیچ تحریم ها را دنبال کند از آن استفاده خواهد شد.
وی افزود که روســیه »فرصت دارد اقدامات مشکلی را برای 
تجــارت آمریکا انجام دهد و آنهــا را »در ذخیره« )برای روز 
مبادا(  نگه می دارد.وزارت امور خارجه تأکید کرد: »همه اینها 
انتخاب ما نیست.« ما دوست داریم از تشدید بیشتر تنش ها 
با ایالات متحده جلوگیری کنیم. ما در راستای یافتن راه هایی 
برای عادی ســازی روابط دوجانبه آماده گفت و گوی آرام و 
حرفه ای با طرف آمریکایی هســتیم. با این حال، واقعیت این 
است که از واشنگتن یک چیز می شنویم، اما در عمل چیزی 
کاملا متفاوت می بینیم.«پیش از این، ایالات متحده تصمیم 
به اخراج ۱۰ کارمند سفارت روسیه در واشنگتن گرفته بود که 
به گفته ایالات متحده، در میان آنها »نمایندگان سرویس های 
اطلاعاتی روسیه«  وجود دارد.کاخ سفید روز پنجشنبه با متهم 
کردن روســیه به سوءاستفاده سایبری و دخالت در انتخابات 
ریاست جمهوری سال گذشته میلادی ۳۲ نهاد روسی را مورد 

تحریم قرار داد که شامل اخراج دیپلمات ها هم می شود.
این تحریم ها همچنین از ماه ژوئن خرید اوراق بهادار به روبل 
را ممنوع می کند.این دومین دور تحریم های عمده علیه روسیه 
پس از تحریم های ماه گذشته در واکنش به مسمومیت الکسی 
ناوالنی، منتقد دولت روسیه است که شامل تحریم هفت مقام 
میان رتبه و ارشــد روســی و بیش از ۱۲ نهاد آن کشور بود. 

روسیه می گوید که نقشی در مسمومیت او نداشته است.
جو بایدن روز سه شــنبه در تماس با ولادیمیر پوتین، رئیس 
جمهوری روســیه، گفت که ایالات متحده »در دفاع از منافع 
ملی خود« محکم عمل خواهد کرد. او در عین حال درخواست 
ملاقــات با آقای پوتین »در کشــور ثالث«  را هم مطرح کرد 

تا امکان بررسی زمینه های مشترک همکاری را فراهم کند.
دیمیتری پسکوف، ســخنگوی دفتر رئیس جمهوری روسیه 
گفته است که تحریم های غیرقانونی جدید به قبول درخواست 
برگزاری اجلاس کمکی نمی کند.وی تصریح کرد که تحریم ها 

چشم انداز نشست درخواستی آمریکا را بهبود نمی دهد.

اعلام آمادگی نخست وزیر ژاپن برای دیدار با »کیم جونگ اون«
نخست وزیر ژاپن از آمادگی خود برای دیدار با رهبر کره شمالی برای حل تنش های میان دو کشور خبر داد.به گزارش اسپوتنیک، »یوشیهید سوگا« نخست وزیر 
ژاپن، که به آمریکا سفر کرده در مرکز مطالعات استراتژیک و بین الملل واشنگتن گفت: من خودم را برای ملاقات بدون پیش شرط با کیم جونگ اون به منظور 
حل و فصل مساله ربوده شدگان و برای ایجاد روابطی سازنده با کره شمالی آماده کرده ام.بر اساس این گزارش، نخست وزیر ژاپن از آمادگی خود برای ملاقات بدون 
پیش شرط با کیم جونگ اون، رهبر کره شمالی خبر داد تا روابطی سازنده میان دو کشور ایجاد و راه حلی برای مساله ربوده شدگان اندیشیده شود.ژاپن تاکید دارد 
که کره  شمالی ۱۷ تن از شهروندان آن را در دهه ۷۰ و ۸۰ میلادی به منظور آموزش زبان ژاپنی و به کارگیری در مدارس جاسوسی ربوده است.کره شمالی در سال ۲۰۰۲ هرگونه دست داشتن 
در ناپدید شــدن افراد دیگر را رد کرد.نخســت وزیر ژاپن در حالی برای دیدار با کیم جونگ اون اعلام آمادگی کرده که در فروردین ماه سال جاری، توکیو تحریم های خود علیه کره شمالی را به 
مدت دو سال دیگر تمدید کرد.توکیو از سال ۲۰۰۶ در پاسخ به آزمایش های هسته ای و پرتاب موشک های بالستیک کره شمالی، علیه این کشور تحریم های یک جانبه ای اعمال کرده است.

قرار بود دو مورد از این تحریم ها، ممنوعیت کامل تجارت و ممنوعیت پهلوگیری کشتی های ثبت شده در کره شمالی در بنادر ژاپنی، در ۱۳ آوریل سال جاری )۲۴ فروردین( پایان یابند اما ژاپن 
اعلام کرد با توجه به عدم پیشرفت در مسائلی مانند برنامه های توسعه هسته ای و موشکی کره شمالی و وضعیت شهروندان ربوده شده ژاپنی توسط ماموران کره شمالی در دهه سال های ۱۹۷۰ 

و ۸۰ ژاپن تصمیم گرفت این تحریم های سختگیرانه را تمدید کند.

نماینده دائم ایران در سازمان ملل متحد نسبت به رویکرد 
دوگانه کشــورهای غربی عضو شــورای امنیــت در قبال 
تســلیحات کشــتار جمعی اعتراض کرد و گفت: باید به 
اســتفاده ابزاری از موضوع عدم اشاعه این تسلیحات پایان 
داده شــود.مجید تخت روانچی روز جمعه در نشست غیر 
رسمی شورای امنیت که درباره حفظ اقتدار رژیم های عدم 
اشاعه سلاح های کشتار جمعی برگزار شده بود، این مطلب 
را مطرح کرد.نماینده دائم ایران در سازمان ملل متحد افزود: 
عدم اشاعه سلاح های کشتار جمعی یک هدف انسانی است 
که به عنوان یک اهرم فشــار علیه کشــورهای دیگر مورد 
استفاده ابزاری قرار گرفته است و باید به این وضعیت پایان 
داده شود.تخت روانچی ادامه داد: سلاح های کشتار جمعی، 
غیراخلاقی ترین و غیرانســانی ترین سلاح هایی هستند که 
تا به حال توســط بشر ساخته شــده و تولید و استفاده از 
آنها نیز به درستی ممنوع شــده است چون تنها تضمین 
مطلق در برابر استفاده از این سلاح های غیر انسانی امحای 
کامل و اطمینان از عدم توسعه آنها است.وی اضافه کرد: با 
این وجود، اقتدار این رژیم ها و اعتبار نهادهای بین المللی 
مربوطه در دهه های گذشته به طور جدی به چالش کشیده 
شــده و تضعیف شده است و در بیشــتر موارد، این اقدام 
نه توســط کسانی که به دنبال توســعه سلاح های کشتار 

جمعی هستند بلکه توسط آنهائی صورت گرفته است که از 
رژیم های عدم اشاعه برای پیشبرد منافع خود سوء استفاده 
کرده اند.نماینده دائم ایران در ســازمان ملل متحد با اشاره 
به اســتفاده رژیم بعث عراق در حمله شــیمیایی به ایران 
که موجب کشــته شدن هزاران ایرانی و عراقی شد، یادآور 
شد: شورای امنیت مطلقاً سکوت کرد و زمانی نیز که عراق 
توسط کشــورهای غربی بر اساس ادعاهای کاملًا نادرست 
مربوط به سلاح های کشتار جمعی  مورد حمله قرارگرفت، 
این رفتار شــورا بار دیگر تکرار شد.تخت روانچی افزود: در 
ســال های اخیر نیز که برخی قدرت ها برای پیشبرد منافع 
نامشروع خود، با سوء استفاده از کنوانسیون منع سلاح های 
شــیمیائی و سازمان منع سلاح های شــیمیایی، سوریه را 
تحت فشار شدید قرار داده اند، باز هم شورای امنیت ساکت 
اســت.وی ادامه داد: ایران تا سال ۲۰۱۶ فقط به دلیل یک 
بحران ســاختگی توســط برخی قدرت های غربی به بهانه 
به اصطلاح نگرانی های اشــاعه ای درباره برنامه هســته ای 
صلح آمیز ایران، تحت تحریم های بی ســابقه سازمان ملل 
قرار داشــت اما رژیم اســرائیل که انواع سلاح های کشتار 
جمعی را تولید کرده و از پیوستن به پیمان های بین المللی 
ممنوعیت این ســلاح ها نیز خودداری می کند، از ســوی 
شــورای امنیت مورد مؤاخذه قرار نمی گیرد چون توســط 

آمریکا حمایت می شــود.نماینده دائم ایران در ســازمان 
ملل متحد اضافه کرد: اقتدار رژیم های عدم اشاعه و اعتبار 
ســازمان های مرتبط، به صورت خودکار و با بی اعتنائی به 
این واقعیت های تلخ حفظ نمی شود و تنها تضمین مطلق 
آن، اعِمال ســختگیرانه هنجارهای عدم اشاعه بر همه، در 
همه زمان ها و تحت هر شــرایطی، و مهمتر از همه، بدون 
سوء استفاده از این هنجارها یا سیاسی کاری یا تبعیض در 
اجرای آنها و همچنین بیطرفی و فعالیت حرفه ای نهادهای 
چندجانبه مربوطه اســت.تخت روانچی افزود: بنابراین باید 
در برابر ســوء استفاده از هنجارهای عدم اشاعه و نهادهای 
مرتبط برای پیشبرد اغراض سیاسی برخی کشورها مقاومت 
کرد که یک نمونه آن نیز پیش نویس تصمیم ارائه شــده 
به کنفرانس کشــورهای عضو کنوانسیون منع سلاح های 
شــیمیائی در مورد سوریه است.وی خاطرنشان کرد: ایران 
به عنوان قربانی اســتفاده از سلاح های شیمیایی، بار دیگر 
استفاده از این سلاح ها توسط هر کسی، در هر نقطه و تحت 
هر شرایطی را به شدیدترین لحن ممکن محکوم می کند 
و شدیداً مخالف تضعیف اقتدار کنوانسیون منع سلاح های 
شیمیائی و اعتبار ســازمان منع سلاح های شیمیائی و در 
مقابل، خواســتار اجرای متوازن، کامل و غیر تبعیض آمیز 

کنوانسیون و حمایت از اقتدار سازمان ذیربط است.

نماینده دائم ایران در سازمان ملل متحد مطرح کرد؛

انتقاد ایران به استفاده ابزاری از موضوع تسلیحات کشتار جمعی
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ســایر زنجبیل ها بیشــتر برای پخت و پز و طعم دار کردن مواد غذایی 
مورد استفاده قرار می گیرند، اما افراد از زنجبیل قرمز به دلیل خواص بی 
نظیرش در مسائل دارویی بهره می برند. به دلیل طعم و مزه تند زنجبیل 
قرمز، مصرف آن در فصول ســرد سال می تواند باعث گرم شدن بدن و 
احساس آرامش شود. به دلیل دارا بودن کامفنا و خواص گرم کنندگی 
زنجبیل قرمز، مصرف آن می تواند باعث تســکین سردرد شود. به دلیل 
آنکه دارای ترکیبات زینجرون است، مصرف آن می تواند با بی اثر کردن 
فعالیت آنزیم ها، مانع از بروز التهابات در دستگاه گوارش و به خصوص 
روده شــود. عصاره زنجبیل قرمز می تواند باعث نابودی و جلوگیری از 
رشــد باکتری های مخرب در بدن شــود. از همین رو، مصرف این گیاه 

باعث تقویت سیستم ایمنی بدن می شود. 

ساده ترین و در عین حال یکی از موثرترین راهکار ها برای درمان گلودرد 
غرغره کردن آب ولرم حاوی مقداری نمک اســت. این کار باعث شسته 
شدن عفونت های موجود در ناحیه گلو می شود. نوشیدنی های گرم مانند 
چای، انواع دمنوش ها، و نیز چای لیمو عسل از گزینه های مناسب برای 
تســکین گلو درد اســت. اگر گلو به دلیل التهابات دچار گرفتگی شده 
باشد، مصرف نوشیدنی های گرم به التیام آن کمک می کند. به طور کلی 
زمانی که بیمار هستید بهتر است از غذا های سبک استفاده کنید. اما در 
مورد گلودرد استفاده از غذا های نرم مانند سوپ و فرنی توصیه می شود، 
زیرا عبور غذا های سخت از گلو می تواند با عمل بلع دردناک همراه باشد. 
آبمیوه های طبیعی نیز از جمله گزینه های مناســب برای گنجاندن در 

رژیم غذایی افراد بیمار است. 

یکی از بدترین تجربه هایی که در زمان برخواستن از خواب ممکن است 
تجربه کرده باشید، پف صورت است. این تصور که اگر زیاد آب بنوشید 
باعث تورم صورت می شود افسانه ای بیش نیست. در حقیقت این کمبود 
آب در بدن اســت که می تواند باعث بروز تورم و پف صورت شود. یکی 
از اصلی ترین دلایل پف کردن صورت وجود ســطح بالای نمک در بدن 
اســت. نمک تمایل به نگه داشتن آب در بدن دارد و همین عامل باعث 
تورم و پف صورت می شــود. اگر می خواهید مانع از پف صورت خود در 
آینده شوید، از رژیم غذایی غنی از فیبر استفاده کنید. میوه های غنی از 
ویتامین C، بتاکاروتن و آنتی اکسیدان های مختلف هم مانع از تجمع و 
احتباس آب در زیر پوست می شوند. ورزش و داشتن تحرک باعث بهبود 

گردش خون و باز شدن منافذ پوست می شود. 

 خواص شگفت انگیز 
زنجبیل قرمز

درمان گلودرد با ساده ترین 
راهکارها

 راهکار ساده برای خلاصی 
از پُف صورت

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

آماده سازی خزانه برنج

معرفی مزدا MX-30 بازار آمریکا
مزدا MX-30 اولین کراس اوور الکتریکی این خودروســاز ژاپنی اســت. این خودرو از پاییز سال جاری میلادی روانه کالیفرنیا 
خواهد شــد. البته مزدا فعلًا قیمت این خودرو در بازار آمریکا را اعلام نکرده اســت. طراحی این خودرو شامل درب های موسوم 
به suicide است که حاصل طراحی تکامل یافته مزدا RX-8 می باشد. داخل کابین نیز طراحی مینیمالیستی با یک نمایشگر 
مرکزی ۷ اینچی دیده می شــود. کنسول مرکزی این خودرو شامل اهرم تعویض دنده و کنترلر چرخشی برای سیستم اطلاعات 
سرگرمی است. MX-30 از پیشرانه الکتریکی با قدرت ۱۴۴ اسب بخار و گشتاور ۲۷۱ نیوتون متر استفاده می کند. نیروی این 
 EPA پیشــرانه از طریق یک باتری 3۵.۵ کیلووات ساعتی تأمین شده و به چرخ های جلو می رسد. فعلًا شعاع حرکتی تخمینی
برای این خودرو اعلام نشــده اما مزدا می گوید 80 درصد باتری را می توان با اســتفاده از شــارژر سریع در 3۶ دقیقه شارژ کرد. 
بررسی های تخصصی این خودرو در بازار اروپا نشان می دهد که MX-30 شتاب صفر تا ۱00 کیلومتر در ساعت ۹.۷ ثانیه ای دارد. 
شعاع حرکتی ترکیبی WLTP برای کراس اوور الکتریکی مزدا برابر با ۲00 کیلومتر بوده هرچند بررسی های خودرو در هوای سرد 

نشان دهنده برد بسیار کمتری بوده است.

آخرین پیش بینی جدول مدال های المپیک توکیو
موسسه آماری gracenote آخرین پیش بینی جدول مدال های المپیک و بیشترین پیشرفت کشورها در فاصله کمتر از ۱00 روز تا 
شروع بازی ها را منتشر کرد. با توجه به تأثیر جهانی ویروس کرونا، بازیهای المپیک توکیو احتمالاً غیر قابل پیش بینی ترین بازیهای 
المپیک تاکنون خواهد بود. طبق معمول، جدول مجازی Nielsen Gracenote از اطلاعات موجود  برای شناسایی ورزشکارانی که 
احتمال موفقیت دارند استفاده کرده است اما به دلیل همه گیری، این پیش بینی ممکن است آن طور که انتظار می رود نباشد. کمتر از 
۱00 روز تا شروع این رقابت ها، Gracenote آخرین پیش بینی جدول مجازی مدال های بازی های تابستانی را منتشر کرد. - انتظار 
می رود که ایالات متحده در توکیو ۲0۲0 بیشترین مدال را کسب کند. در ۶ دوره قبلی المپیک، آمریکا همواره در صدر جدول کشورها 
از لحاظ کســب مدال بوده اســت. - انتظار می رود چین پس از عملکرد ضعیف دوره قبل که ۷0 مدال کسب کرد، در توکیو به شرایط 
خوب بازگردد و مقام دوم جدول  را برای سومین دوره بازیهای المپیک تابستانی متوالی تثبیت کند. انتظار نمی رود میزبان بازی ها بتواند 
چین را برای کسب رده دوم به چالش بکشد. همچنین انتظار می رود هلند پیشرفت چشمگیر خود را در سالهای اخیر در این دوره نیز 

ادامه دهد. در این پیش بینی نامی از ایران در بین 30 کشوری که بیشترین مدال را می گیرند، وجود ندارد.

ر ز آلودگی پاک جانراهائیت باید، رها کن جهانرا نگهدا بسر برشو این گنبد آبگون را
بهم بشکن این طبل خالی میانرا

برو باز جو دولت جاودانراگذشتنگه است این سرای سپنجی که پست است همت، بلند آسمانرازهر باد، چون گرد منما بلندی که ویران کند سیل آن خانمانرابرود اندرون، خانه عاقل نسازد مت درافکند گیتی چه ارزان گرفت از تو عمر گرانراچه آسان بدا

پیشنهاد

چهره روز

خواب های اجاره ای
»خواب های اجاره ای« نوشته مهدی 
این رمان  خادمیان منتشــر شــد. 
که شــامل ۱8 نامه عاشــقانه است 
در  ۷۶ صفحه در  انتشــارات مشق 
شب منتشــر و روانه بازار نشر شده 
اســت. در معرفی ناشر از این کتاب 
آمده است: خادمیان که پیش تر سه 
مجموعه شــعر از جملــه »از نوبهار 
تو خواهم رفت« و »راه خورشــید« 
را منتشــر کرده بود در تازه ترین اثر 
خود روایتی از زندگی جوانی را پیش 
 روی مخاطبان قرار داده که سال ها از 
معشوقه خود دور بوده و همین موضوع برای او شرایط زیستی پیچیده و تازه ای را شکل داده است.  
این رمان شــامل ۱8 نامه عاشقانه است که به شکلی ادبی و با به کارگیری استعاره ها و توصیفات 
به نگارش درآمده است. رمان »خواب های اجاره ای« روایتگر گوشه ای از تاریخ ایران است که در آن 
فردی در تنهایی خود و به دور از خانواده، نامه هایی را از سر دلتنگی خطاب به معشوقه ای می نویسد 
که جایی در کودکی او را گم کرده است و نشانی از او نمی یابد تا نامه ها را برایش پست کند. این 
کتاب شــاید در نگاه اول فقط مجموعه ای نامه باشد، اما در واقع رمانی است که در آن  شخصیت 
اصلی داســتان، میز تحریرش را تبعیدگاهی یک در 80 سانتی توصیف می کند که هیچ نامه برَی 
نپذیرفت نامه هایش را از این سرزمین کوچک به دست کسی برساند که دلتنگش است و همیشه 
در ابتدای نامه هایش از معشوقه ای گله می کند که پاسخ نامه هایش را نمی دهد، اگرچه نشانی از او 

ندارد تا نامه ها را برایش پست کند.

محمدعلی بهمنی
محمدعلی بهمنی )زادهٔ ۲۷ فروردین ۱3۲۱( شاعر 
و غزل ســرای ایرانی اســت. وی دربــارهٔ تولدّ خود 
می گوید: »دو ماه به زمان تولدّم باقی مانده بود، که 
برادرم در دزفول بیمار می شــود. خانواده هم از این 
فرصت اســتفاده می کنند تا به عیادتش بروند. این 
است که در قطار به دنیا آمدم و در شناسنامه ام درج 
شد متولدّ دزفول، چون دایی من در ثبت احوال آن 
منطقه بود، شناســنامه ام را همان زمان می گیرد. او 
در چاپخانه با فریدون مشیری که آن روزها مسؤول 
صفحهٔ شــعر و ادب هفت تار چنگ مجلۀ روشنفکر 
بود، آشنا شد و نخســتین شعرش در سال ۱330، 
زمانی که تنها ۹ سال داشت، در مجلهٔ روشنفکر به 
چاپ رسید. شعرهای وی از همان زمان تاکنون به طور پراکنده در بسیاری از نشریات کشور و 
مجموعه شعرهای مختلف و جُنگ ها، انتشار یافته است. بهمنی از سال ۱3۴۵ همکاری خود را 
با رادیو آغاز کرد و برنامهٔ صفحهٔ شــعر را با همکاری شبکه استانی خلیج فارس ارائه داده است. 
بهمنی در ســال ۱3۷۴ همکاری خود را با هفته نامــهٔ ندای هرمزگان آغاز می کند و صفحه ای 
تحت عنوان تنفس در هوای شــعر را هر هفته در پیشگاه مشتاقان خود قرار می دهد. عشق از 
جمله مضمون غزل های اوســت. بسیاری بر این عقیده اند که غزل های او وام دار سبک و سیاق 
نیما یوشیج است. آنچنان که خود او می گوید: جسمم غزل است امّا روحم همه نیمایی است 
در آینه تلفیق این چهره تماشایی است. نخستین شعر بهمنی در سال ۱330، یعنی زمانی که 
او تنها ۹ ســال داشت، به چاپ رسید. او برگزیده اولین دوره جشنواره بین المللی شعر فجر در 

بخش شعر کلاسیک بود.

فرهنگ

از بازگشایی تاریخی ترین  کاخ گلستان 
در ایــن مجموعــه در اردیبهشــت ماه 
۱۴00 خبر داده اســت؛ دری که قرار 
بــود یک دهــه پیش باز شــود. »باب 
عالی« درِ شــرقی کاخ گلســتان است 
که با ارگ سلطنتی تهران همسن بوده 
و بیشــتر از ۶0 سال اســت که بسته 
مانده. نخستین بار ســال ۱38۹ وعده 
بازگشایی ورودی شرقی کاخ، از خیابان 
ناصرخســرو داده شــد. قرار بود دالان 
تاریخی راه  بیاندازند و عکس ها و اسناد 
کاخ گلستان را به مردم نشان دهند. اما 
بدتعهدی شهرداری وقت، آن را عقب انداخت. سال ۱3۹3 نیز احمد مسجدجامعی ـ رییس وقت 
شــورای شــهر تهران ـ در جریان تهران گردی هایش از باب عالی وارد کاخ گلستان شد تا شاید 
بهانه ای شــود برای بازگشایی در بسته کاخ. آن موقع عمارت باب عالی انبار لوازم معاونت میراث 
فرهنگی بود. بهانه آوردند که بازگشــایی این در، حفاظت از کاخ را سخت می کند، چون نیروی 
یگان حفاظت هم کم بود. درِ کاخ آن ها ســال باز نشــد. اما در سال ۱3۹۶ اعلام کردند عمارت 
»باب عالی« آرشــیو کاخ گلستان می شود. در سال ۱3۹۹ شهرداری منطقه ۱۲ تهران دوباره از 
بازگشــایی باب عالی خبر داد و اعلام کرد که گردشــگران و بازدیدکنندگان تا شــهریورماه ۹۹ 
می توانند از خیابان ناصرخســرو وارد کاخ گلستان شوند، اما این بار هم بازگشایی بدون مشخص 

شدن دلیل آن به تعویق افتاد.

 تاریخی ترین درِ کاخ گلستان عاقبت 
باز می شود؟
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